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سرتیتر اخبار

برای مدیریت فضای مجازی 
کشور، قانون در اختیار نداریم

اقتصاد کشاورزی باید 
صنعتی و تجاری شود

فیبرنوری، زیرساخت توسعه 
کشور در نیم قرن آینده

 از سیستم عامل بومی
 تلفن همراه چه خبر؟

چالش اصلی شرکت های 
دانش بنیان در کشور چیست؟

سن »بازنشستگی« ۲۵ سال 
کوچکتر از سن »امید به زندگی«!

قابلیت بهینه سازی ۵۰ درصدیافته های جدید شهر سوخته
مصرف فعلی گاز

تلاش برای رفع دغدغه مسکن کارگرانتلاش برای رفع دغدغه مسکن کارگران
صفحه صفحه ۲۲

شالبافیان  علی اصغر  هفته  این  در 
نشستی  در  کشور  گردشگری  معاون 
درباره خانه مسافر گفت: ما با خانه مسافر 
اما قائل هم نیستیم که  مخالف نیستیم 
که  است  گردشگری  دردانه  مسافر  خانه 
باید تمام ساختارها را برای آن کنار بزنیم.

میراث  وزارت  گردشگری  معاون 
فرهنگی گردشگری صنایع دستی درباره 
داد:  توضیح  بهداشتی،  سرویس  دغدغه 
آقای ضرغامی جسارتی دارد و قائل است 
رودربایستی های  در  که  حرف هایی  باید 
معمول است، گفته شود. حدود یک سال 
از  ایده  این  از  پشتیبانی  برای  که  است 
ستاد اقامه نماز به عنوان مسئول کمیته 
در  بهداشتی  سرویس های  و  نمازخانه ها 
تا یک ماه  ستاد سفر دعوت شده است. 
آینده صندوقی در بورس برای کمک های 
خیرخواهانه جهت سرویس های بهداشتی 
عمومی  مشارکت  تا  شد  خواهد  اعلام 
همراه  نگهداری  و  ساخت  برای  را  مردم 

خود داشته باشیم.
نیز  هتل ها  ستاره  درباره  شالبافیان 
مطرح کرد: ما در این زمینه تحت فشاریم 

که چرا ستاره فلان هتل را گرفتید.
با شورای  وی همچنین درباره جلسه 
پیگیری  حال  در  گفت:  ملی  امنیت 
برای تعیین جلسه هستیم گرچه چنین 
مطالبه ای در این زمینه تا کنون نداشتیم 
اما سعی می کنیم به محض تعیین جلسه 
از بخش خصوصی هم برای حضور در آن 
دعوت کنیم. از طرفی درِ اتاق ما و آقای 
باز  بخش خصوص  با  ملاقات  برای  وزیر 
بخش  با  جلسه ای  درخواست  ما  و  است 

خصوصی نداشتیم.
میراث  وزارت  گردشگری  معاون 
فرهنگی گردشگری صنایع دستی درباره 
هم  چینی  زبان  مترجم های  ساماندهی 
می کنید  فکر  که  جاهایی  داد:  توضیح 
فعالیت  مشغول  مجاز  غیر  مترجم های 

هستند جهت پیگیری معرفی کنید.

شبکه گاز کاخ گلستان پس از ۳۰ 
سال استانداردسازی شد

استانداردسازی  از  گلستان  کاخ  مدیر 
شبکه گاز فشار قوی و فشار ضعیف کاخ 
گلستان پس از سه دهه استانداردسازی 
که مورد تأیید سازمان نظام مهندسی و 
خبر  است،  گرفته  قرار  گاز  ملی  شرکت 
مطلب  این  بیان  با  امامی  آفرین  داد. 
عنوان کرد: یکی از چالش های مدیر موزه 

نحوه  موزه داری،  امر  دست اندرکاران  یا 
استفاده از تکنولوژی روز و زیرساخت های 
موزه ها  و  تاریخی  ابنیه های  در  امروزی 
است. از جمله این موارد می توان به شبکه 
گرمایش  و  سرمایش  تأمین  تلفن،  برق 
موزه ها )تأسیسات مکانیکی( و شبکه گاز 
اشاره کرد که باید به گونه ای اجرا شود تا 
و  نشود  تاریخی مخدوش  و چهره  سیما 

اصالت بنا تحت تأثیر قرار نگیرد.
مدیر مجموعه فرهنگی تاریخی میراث 
جهانی کاخ گلستان ادامه داد: برای دستیابی 
به چنین هدفی، نگاه دقیق و کارشناسانه و 
استفاده از تجربیات بین المللی و مطالعه، 
یکی از راه هایی است که به مدیران موزه 
می کند،  کمک  زیرساخت ها  اجرای  برای 
براین اساس طبیعی است که امروزه با ورود 
تکنولوژی های مختلف به جهان، موزه داران 
آنها  از  استفاده  درصدد  موزه  مدیران  و 
درصدد  همواره  نیز  گلستان  کاخ  برآیند، 
این بوده که از تکنولوژی ها به بهترین شکل 
تاریخی  آنکه سیمای  استفاده کند بدون 

مجموعه جهانی مخدوش شود.

برگزاری نخستین رویداد فرش 
عشایری

نمایشگاه فرش عیاری شامل ۴۰ تخته 
فرش و دستبافت است که تعداد زیادی از 
آنها متعلق به آرشیو گنجینه موزه فرش 
ایران است و برای نخستین بار به نمایش 
در خواهد آمد.   نمایشگاه فرش عشایری 
به همت موزه فرش ایران از ۲۰ آبان ماه 
ادامه   ۱۴۰۲ آبان   ۳۰ تا  و  می شود  برپا 

خواهد داشت.
فرش های دستباف با توجه به مناطق و 
خاستگاه خود، دارای خصوصیات و ظاهر 
مختلفی است. یکی از زیبا و اصیل ترین 

فرش های دستباف ایران، فرش دستباف 
بالای  به وسعت  توجه  با  است.  عشایری 
فرش ها  این  ایران،  در  عشایری  مناطق 

جایگاه بسیار مهمی را در ایران دارند.

استقبال ترکمن ها از موسیقی ایرانی 
در جشنواره گردشگری عشق آباد

ایران  گردشگری  جشنواره  هفته  این 
آکادمی  روز در  ترکمنستان طی سه  در 
حضور  با  آباد  عشق  هنرهای  دولتی 
شرکت های گردشگری ایرانی و ترکمنی، 
گروه  و  ایرانی  دستی  صنایع  فعالان 
رایزنی  همت  به  کوژین  آئینی  موسیقی 
فرهنگی سفارت جمهوری اسلامی ایران 

در کشور ترکمنستان برگزار شد.
و  نمایشگاه  این  افتتاحیه  مراسم  در 
و  خارجی  کشورهای  سفرای  جشنواره 
مسئولان گردشگری و دولتی ترکمنستان 
در  ایران  سفارت  مقامات  همراه  به 
ترکمنستان حضور پیدا کرده بودند. علی 
مجتبی روزبهانی که به تازگی به عنوان 
سفیر ایران به عشق آباد آماده بود در این 
برگزاری  طول  در  و  کرد  شرکت  مراسم 
دیدن  غرفه ها  تک  تک  از  نیز  نمایشگاه 
و  دستی  صنایع  فعالیت های  با  و  کرده 

گردشگری آنها آشنا شد.

تشکیل شبکه ای برای متخصصان 
گردشگری خارج از کشور

شالبافیان  علی اصغر  پیش  روز  چند 
معاون گردشگری کشور در نشست وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با اعضای کارگروه گردشگری شورای عالی 
پیشنهاد  به  از کشور  ایرانیان خارج  امور 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  وزارت 
کارگروه  این  تشکیل  برای  صنایع دستی 

اصلی  محور  چهار  تشریح  به  و  اشاره 
فعالیت های این کارگروه پرداخت.

ایرانیان  به شناسایی ظرفیت های  وی 
گردشگری  حوزه  در  کشور  از  خارج 
این  فعالیت های  محور  اولین  به عنوان 
 ۴۵۰ افزود:  و  کرد  اشاره  کارگروه 
با  و  شناسایی  گردشگری  متخصص 
شبکه ای  آنها  ظرفیت های  از  استفاده 
متخصصین  )شبکه  »شگرف«  عنوان  با 
شده  تشکیل  زبان(  فارسی  گردشگری 
است که در حوزه گردشگری به کار گرفته 

خواهد شد.
پیرو تشکیل این شبکه، پرفسور جعفر 
گردشگری  پیشکسوت  استاد  جعفری، 
در  شبکه  این  مؤسس  هیأت  رئیس  و 
گفت وگو با خبرنگار مهر بیان کرد: شگرف 
توسعه  روزه  سه  کنفرانس  حاشیه  در 
پایدار و تاب آوری گردشگری که با حضور 
استادان  متخصصان،  فعالان،  از  جمعی 
گردشگری  حوزه  پژوهشگران  و  دانشگاه 
در استانبول ترکیه روز ۱۸ شهریور سال 

گذشته برگزار شد متولد شده است.

تاریخ شهر سوخته ۳۰۰ سال 
قدیمی تر شد

در این هفته مراسم رونمایی از بازی های 
رومیزی »باستانی شهر سوخته« و »مار و 
پژوهشگاه  همت  به  سوخته«  شهر  دُم 
همکاری  با  گردشگری  و  میراث فرهنگی 
شورای نظارت بر اسباب بازی کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان برگزار شد.
منصور  سید  نشست  این  در 
کاوش های  سرپرست  سجادی  سید 
اشاره  با  سوخته  شهر  باستان شناسی 
گفت:  شهرسوخته  باستانی  بازی  به 
بازی هایی از این دست را در خاورمیانه؛ 
ترکمنستان، قبرس، مصر و معروف ترین 
در  »اور«  سلطنتی  گورستان  در  را  آن 
عراق امروزی داریم که شباهت فراوان و 
شگفت انگیزی به بازی شهر سوخته دارد.

وی با اشاره به اینکه در باستان شناسی 
در  تصریح کرد:  نیستیم  رقابت  دنبال  به 
پژوهش ها و آزمایش های اخیر بر اساس 
یافته ها متوجه شدیم که شهر  شواهد و 
می کردیم  تصور  آنچه  برخلاف  سوخته 
میلاد  از  پیش  سال   ۳۲۰۰ به  متعلق 
بلکه حداقل ۳۰۰ سال قدیمی تر  نیست 
از آن چیزی است که فکر می کردیم یعنی 
از  پیش  سال   ۳۵۵۰ حداقل  شهر  این 

میلاد بنیانگذاری شده است.

در ایران با توجه به وجود ناترازی تولید و مصرف گاز، 
یا باید تولید را افزایش دهیم یا مصرف را کنترل کنیم؛ 
یکی از سازوکارهای مهم در جبران ناترازی، بهینه سازی 
و مدیریت مصرف انرژی در کشور است و آنطور که اعلام 
کشور  در  انرژی  خام  نفت  معادل  بشکه  میلیون   ۷ شده 
مصرف می شود و ظرفیت بهینه سازی معادل ۳.۵ میلیون 

بشکه نفت خام معادل ۵۰ درصد مصرف کنونی است.
انرژی  بی رویه  مصرف  و  ناترازی  ایسنا،  گزارش  به   
کارشناسان، طی  اعتقاد  به  و  است  تزاید  به  رو  ایران  در 
شدت  زیرا  می کند،  ایجاد  جدی  مشکل  آینده  سال های 
انرژی ایران دو برابر شدت مصرف انرژی دنیاست. در همه 
صنایع ظرفیت های بهینه سازی شناسایی شده و یکی از 
حوزه هایی که ظرفیت بهینه سازی بالایی دارد، صنعت نفت 
و گاز و پتروشیمی است که در بخش خانگی نیز ظرفیت 

بالایی برای بهینه سازی وجود دارد.
طرح های  مجموع  برای  نیاز  مورد  سرمایه گذاری   
بهینه سازی در کشور حدود ۱۵۰ میلیارد دلار است که ۵۰ 
میلیارد دلار باید هزینه شود و ۱۰۰ میلیارد دلار می تواند 
مصرف  بهینه سازی  پروژه های  اجرای  باشد.  تسهیلات 
می تواند  زیستی  محیط  آلودگی  کاهش  بر  افزون  انرژی، 

۱۰۰ میلیارد دلار درآمد سالانه کشور را افزایش دهد.
و  بهینه سازی  ناترازی ،  جبران  برای  اساسی  راهکار 
ناترازی را حل کنیم،  اگر بخواهیم  کاهش مصرف است؛ 
راهکار دیگر افزایش تولید است که هم این مشکل را حل 
می کند و هم ظرفیت ها را توسعه می دهد. در این زمینه 
بهره برداری از مخازن و ایجاد ظرفیت های تولیدی جدید 
است که در سال های گذشته روی آن کار شده است. حدود 
مختلف  بخش های  در  سرمایه گذاری  دلار  میلیارد   ۱۵۰
صنعت نفت نیاز است، در کنار آن اکوسیستم صنعت نفت 
باید تغییر کند و بهبود یابد و از جهت قانون و مقررات برای 

حضور شرکت های خصوصی مناسب شود.
اکنون  که  است  تأسیساتی  بهینه سازی  دیگر  حوزه 
از  بهینه  استفاده  امکان  و  دارد  وجود  نفت  صنعت  در 
ظرفیت های موجود را افزایش می دهد. برای نمونه امروز 
وجود  کشور  در  مشعل  به  ارسالی  گازهای  زیادی  حجم 
آلودگی  ثروت،  ایجاد  بر  افزون  آنها  جمع آوری  که  دارد 
 - آبنیکی  حسین  که  آنطور  داد.  خواهد  کاهش  نیز  را 
مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت اعلام کرده 
سرمایه گذاری مورد نیاز برای افزایش تولید در تأسیسات 

پیشین ۲۰ درصد ایجاد ظرفیت های تازه است.
به گفته وی مشکل مهم در این زمینه سرمایه گذاری 
است و باید در حوزه مالی از بخش خصوصی حمایت شود، 
ایجاد یک صندوق بهینه سازی انرژی را پیش بینی کرده ایم 
و اکنون نیز حساب بهینه سازی انرژی با ظرفیت ۳۰ هزار 
میلیارد تومان در بودجه سال ۱۴۰۲ ایجاد شده است که تا 

۵۵ هزار میلیارد تومان قابل ارتقا خواهد بود.
افزود:  سوخت  مصرف  بهینه سازی  شرکت  مدیرعامل 

در  که  شد  خواهد  تزریق  منابع  این  نخست  سال  برای 
توسعه طرح های بهینه سازی صنعت نفت و گاز و نیروگاهی 
استفاده خواهد شد و سال آینده باید منابع افزایش یابد. 
بر اساس این پیش بینی ها، صندوق بهینه سازی انرژی ابتدا 
از  انرژی  هزینه  و  داشت  خواهد  اعتبار  دلار  میلیارد   ۱۰
پروژه های  و  می شود  واریز  به صندوق  محل صرفه جویی  

بعدی با آن انجام خواهد شد.
موضوع مدیریت و بهینه سازی مصرف  در قوانین الگوی 
مصرف و قانون بودجه سال ۱۴۰۲ نیزتأکید شده و چند 
بند قانون بودجه به این موضوع پرداخته، همچنین بودجه 
مناسب و بازاری نیز برای اجرای آن در نظر گرفته شده 
وزارتخانه های  بین  مشترک  صندوقی  بودجه  این  است. 
نفت و نیرو ایجاد کرده که آورده آن از طریق شرکت ملی 
گاز، شرکت ملی نفت ایران و وزارت نیرو هزینه می شود تا 

طرح ها و پروژه های مربوطه را از نظر مالی حمایت کنند.
درحال حاضر پروژه هایی در حوزه بهینه سازی مصرف 
راستا  این  در  و  اجراست  حال  در  نفت  وزارت  در  انرژی 
مصوبه ای از سوی شورای اقتصاد وجود دارد که چهار طرح 
بزرگ در زمینه بهینه سازی مصرف در واحدهای مسکونی 
و  میلیون   ۴ تعویض  طرح ها  این  از  یکی  شده،  تعریف 
در  اکنون  که  بالاست  بازده  با  بخاری  دستگاه  یک دهم 
دستور کار بوده و باید از سوی شرکت ملی گاز و از منابع 
سال  اجرای  که سهم  تأمین شود  سرمایه گذار  یا  داخلی 
۱۴۰۲ ، معادل ۷۶۰ هزار دستگاه بخاری است. طرح دیگر 
نصب  از  پس  و  پیش  مفصلی  اتصالات  نصب  و  تعویض 

رگلاتور است تا از ایجاد نشتی جلوگیری کند.
طرح دیگر بهینه سازی موتورخانه واحدهای مسکونی و 
شده،  آغاز   ۱۳۹۹ سال  مهرماه  از  آن  اجرای  که  تجاری 
است در سال نخست اجرا ۹۰۰۰ و سال دوم ۳۴ هزار بوده 
و اکنون به حدود ۸۰ هزار رسیده است که از روند رو به 
افزایش استقبال مشترکان از اجرای این طرح حکایت دارد.

توجه به طرح های مدیریت مصرف و بهینه سازی مصرف 
انرژی قطعا می تواند در گذر از ناترازی کشور کمک رسان 
باشد، هرچند که عمق ناترازی گاز در کشور زیاد است اما با 
اعمال ساست های مدیریت مصرف می توان بسیاری از این 
چالش ها را دور زد که دولت سیزدهم نیز نقشه راه درستی 
را در همین راستا تدوین کرده و انتظار می رود زمستان 

امکسال نیز با کمترین چالش سپری شود.

 صفحه 16

پیشنهاد یونایتد بعد پیشنهاد یونایتد بعد 
از دویستمین بازی از دویستمین بازی 

طارمی!طارمی!
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خبر

برخورد با شهرداری هایی که اطلاعات محتکران مسکن را کتمان می کنند

آغاز ۲ پروژه آبرسانی در مسجدسلیمان با حضور استاندار

تلاش برای رفع دغدغه مسکن کارگران
مسکن  تامین  برای  کار  وزارت  اهتمام 
لغو مصوبه  به  امیدواری نسبت  ابراز  کارگران، 
پیمان ارزی از صنایع دستی و فرش دستباف و 
هدف گذاری ایجاد ۱۵۰ هزار شغل خانگی در 
سال ۱۴۰۲ از مهم ترین خبرهای حوزه کار و 

تعاون در هفته جاری بود.
به گزارش ایسنا این هفته رئیس دبیرخانه 
خانگی  مشاغل  از  و حمایت  ساماندهی  ستاد 
اشتغال  حوزه  در   ۱۴۰۲ سال  هدفگذاری 
خانگی را ۱۵۰ هزار شغل عنوان کرد و از ایجاد 
مجوز  و صدور ۲۱۸  خانگی  هزار شغل   ۱۰۳

مشاغل خانگی در سال گذشته خبر داد.
تا پایان سال ۱۴۰۰ نزدیک به ۳۵۸ رشته 
دولت  در  که  داشت  وجود  خانگی  مشاغل 
سیزدهم به بیش  از ۶۰۰ رشته شغلی رسیده 

است.
دیگری  خبر  کارگران  مسکن  دغدغه  رفع 
بود که از سوی وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
تلاش  در  کار  وزارت  گفت:  وی  و  شد  اعلام 
است تا کمک ویژه ای به جامعه کارگری صورت 
گیرد و کارگران نیز صاحبخانه شوند، از این رو 
در تلاشیم تا در موضوع تعهد دولت سیزدهم 
مبنی بر تامین یک میلیون واحد مسکونی در 
قالب طرح نهضت ملی مسکن کارگران خانه 

دار شوند.
و  برنامه ریزی  مرکز  گزارش  هفته  این 
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  راهبردی  اطلاعات 

اجتماعی از تعداد کل جویندگان کار ثبت نام 
شده در سال گذشته نشان داد که ۱۶۰ هزار و 
۸۲۴ نفر در جست و جوی شغل بودند که از 
این تعداد ۱۴۵ هزار و ۳۲ نفر به ثبت نام در 
مراکز کاریابی های خصوصی اقبال نشان داده 

مراکز  در  نام  ثبت  به  نفر  و ۷۹۲  هزار  و ۱۵ 
اقدام  دولتی  کاریابی های  یا  اشتغال  خدمات 

کردند.
کار  جویندگان  تعداد  از  گزارش  این  طبق 
در مقایسه با سال ۱۴۰۰ کاسته شده و افراد 

بیشتری در سال ۱۴۰۰ در جست وجوی شغل 
از طریق دفاتر کاریابی دولتی و خصوصی بودند.

سال  بودجه   ۹ تبصره  )ک(  بند  اساس  بر 
۱۴۰۲ممنوعیت اخذ هرگونه تعرفه و عوارض 
در  ارزی  سپاری  پیمان  به  الزام  و  صادراتی 

اعلام و مقرر  خصوص صادرات صنایع دستی 
شده است صادرات فرش به جز میزان ارزش 
پرداخت  از  آن،  در  شده  مصرف  اولیه  مواد 
وزیر  اساس  همین  شود.بر  معاف  ارزی  تعهد 
صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و رئیس کل بانک مرکزی، 
جدول میزان قیمت و ارزش مواد اولیه فرش 
دستباف را با توجه به تقسیم بندی انجام شده 
نظر  با  و  انواع فرش های دستباف صادراتی  از 
فرش  حوزه  در  تخصصی  متولی  دستگاه های 

دستباف اعلام کرد.
اتحادیه  مدیرعامل  ـ  بهرامی  عبدالله 
ابلاغ  به  اشاره  با  دستباف  فرش  تعاونی های 
امیدواری  ابراز  سمت  وزارت  سوی  از  مصوبه 
این مصوبه گام مهمی در جهت  ابلاغ  با  کرد 
حل مشکلات صادرات صنایع دستی برداشته و 
زمینه تقویت و افزایش صادرات فرش دستباف 

و صنایع دستی فراهم شود.
و  فنی  آموزش  سازمان  گزارش  اساس  بر 
حرفه ای طی شش ماهه نخست امسال ۲۷۴۸ 
به معلولان  رایگان  آموزش مهارتی  نفرـ دوره 
تعداد  این  از  که  شده  ارائه  کشور  سراسر  در 
۱۷۷۳ نفر را زنان و ۹۷۵ نفر را مردان تشکیل 

می دهند.
همچنین در دو سال دولت سیزدهم ۶۷۱۷ 
نفر ـ دوره آموزش توسط سازمان آموزش فنی 

و حرفه ای به معلولان ارائه شده است.

امور  وزارت  مالی  اطلاعات  مرکز  رئیس 
شهرداری ها  اگر  گفت:  دارایی  و  اقتصادی 
را  پولشویی  با  مبارزه  قانون  تکالیف  انجام 

جدی نگیرند، ترک فعل آنها از مراجع ذیربط 
پیگیری خواهد شد. همین الان هم ترک فعل 
این نهادها برابر تکالیف صریح قانون و مقررات 

مبارزه با پولشویی محرز است.
به گزارش ایسنا، هادی خانی اظهار کرد: از 
اعلام رییس سازمان امور مالیاتی  مبنی بر عدم 
اطلاعات  ارایه  در  لواسان  شهرداری  همراهی 
به سازمان مالیاتی تعجب کردیم. فرار مالیاتی 
همراهی  عدم  و  است  پولشویی  منشا  جرم 
شهرداری لواسان در ارایه اطلاعات به سازمان 

مالیاتی را نمی توان توجیه کرد.
با  مبارزه  قانون   ۵ ماده  برابر   افزود:  وی 
پولشویی شهرداری ها مکلف هستند قانون و 
با پولشویی و  قانون مبارزه  اجرایی  نامه  آیین 
اجرا  را  تروریسم  مالی  تامین  با  مبارزه  قانون 
نمایند و در مواد ۶و۷ قانون مبارزه با پولشویی 
احراز  به  مکلف  ها  شهرداری  صراحت  به  نیز 
مالکان  و  مراجعین  دقیق  شناسایی  و  هویت 
واقعی بوده و می بایست اطلاعات و مستندات 
مشکوک  عملیات  علاوه  به  را  آنها  به  مربوط 
ثبتی، بانکی، سرمایه گذاری، صرافی، کارگزاری 
ارایه  مالی  اطلاعات  مرکز  به  را  آنها  مانند  و 

کنند.
قانون  اجرایی  آیین نامه  در  خانی،  گفته  به 
واحد  راه اندازی  به  تکلیف  پولشویی  با  مبارزه 
مبارزه با پولشویی با تکالیف مشخص دارند که 
انجام  قبولی  قابل  با سرعت  موارد  این  تحقق 

نمی شود.
با  مقابله  و  پیشگیری  عالی  شورای  دبیر 
پولشویی و تامین مالی تروریسم تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران با محوریت وزارت امور 
اقتصاد و دارایی در طول چند سال گذشته و به 
خصوص در دولت مردمی به روزسازی مستمر 
قانون  اجرای  زیرساختی  و  سیستمی  بلوغ  و 
مالی   تامین  و  پولشویی  با  مبارزه  مقررات  و 

تروریسم را در دستور کار دارد.
وی گفت: با هدف شبکه سازی جبهه مبارزه 
با پولشویی به عنوان مهم ترین شیوه مبارزه با 
فساد، اقدامات گسترده ای در سطح شبکه های 
بانکی، بیمه و بورس، گمرکات، سازمان مالیاتی، 
صنعت و... انجام شده و به طور قطع همکاری 

شهرداری ها می تواند در تکمیل زیرساخت های  
شبکه ای ضد فساد موثر باشد.

ظرفیت های  فعال سازی  کرد:  بیان  خانی 
قانون در برابر اشخاص مشمول که به هر دلیل 
از انجام تکالیف قانونی خود سرباز می زنند در 
دستور کار است و سازمان امور مالیاتی  روی 
تمام ظرفیت های قانونی و مقرراتی مبارزه با 
پولشویی جهت شناسایی فرارهای مالیاتی به 
کند.  باز  حساب  پولشویی،  منشا  جرم  عنوان 
مجموعه  مشترک  اقدام  یک  در  زودی  به  ما 
مهم  این  ساماندهی  جهت  را  فعالیت هایی 

تعریف و عملیاتی خواهیم کرد.
محمدهادی  گذشته  روز  گزارش،  بنابراین 
سبحانیان ـ رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: 
فرآیندهای  و  مسیرها  در  گلوگاه هایی  بعضا 
طور  به  و  دارد  وجود  مالیات  دریافت  اداری 
اطلاعات  ارائه  از  لواسان  شهرداری  مثال 
مالیاتی  امور  سازمان  به  لوکس  خانه های 

امتناع می کند.

با حضور استاندار خوزستان و مدیرعامل شرکت آبفای 
استان دو پروژه مهم آبرسانی و بازسازی مخزن ۵۰ هزار 

متر مکعبی در شهرستان مسجدسلیمان کلنگ زنی شد.
محمدرضا کرمی نژاد در مراسم کلنگ زنی پروژه های 
آبرسانی مسجدسلیمان که امروز ۱۸ آبان ماه با حضور 
مسجدسلیمان  در  استاندار خوزستان  محراب  حسینی 
پایدار  آب  تامین  مشکل  حل  کرد:  اظهار  شد،  برگزار 
آب  شرکت  کار  دستور  در  مسجدسلیمان  شهرستان 
پروژه  این دو  با تکمیل  و فاضلاب خوزستان است که 
مسجدسلیمان  شهرستان  شرب  آب  پایداری  مشکل 

برطرف می شود.
اجرای  اول  بخش  در  افزود:  وی  ایسنا،  گزارش  به 
پروژه ها امروز کلنگ زنی اجرای فاز یک خطوط اصلی، 

انتقال و شبکه توزیع و انشعابات آب شهر مسجدسلیمان 
به طول ۴۹ کیلومتر با اعتبار ۱۷۵ میلیارد تومان و تعداد 

۸ هزار انشعاب انجام شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان بیان کرد: 
این پروژه ها با هدف پایداری آب شهرستان مسجدسلیمان 
و ۲۴ ساعته شدن آب شرب این شهرستان اجرایی شده و 
تاکنون ۷۵ درصد شبکه آب شرب این شهرستان تکمیل 

شده است.
کرمی نژاد تصریح کرد: در پروژه دوم نیز احداث مخازن 
بتنی و طرح علاج بخشی و خطوط انتقال آب و بازسازی 
مخزن ۵۰ هزار متر مکعبی سرگچ مسجدسلیمان از امروز 

آغاز شد.
وی بیان کرد: این پروژه با اعتبار ۲۷۰ میلیارد تومان و 

۴ مخزن بتنی مجزا احداث می شود؛ ساخت این مخازن 
با هدف توزیع پایدار آب در این شهرستان انجام می شود.

کرمی نژاد به پروژه های فعال آبرسانی در شهرستان 
مسجدسلیمان اشاره کرد و گفت: در حال حاضر دو پروژه 
آبرسانی در شهرستان مسجدسلیمان در حال اجرا است 
که یکی از این پروژه ها آبرسانی به ۱۶ روستا با اجرای خط 
انتقال توبوزون به بتوند در فاز اول با اعتبار ۳۰ میلیارد 

تومان است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان خاطرنشان 
کرد: پروژه دیگر آبرسانی به مجموعه روستای تمبی به 
چشم فراخ است که توسط بسیج سازندگی با اعتبار۹۲ 
میلیارد تومان در حال اجرا است که با اجرای این پروژه  

۲۷ روستا از آب شرب پایدار بهره مند می شوند.

منطقه آزاد اروند می تواند 
منشا بازگشایی گره های 

اقتصاد دریامحور باشد

رییس سازمان پدافند غیر عامل کشور گفت: 
بازگشایی  منشا  می تواند  اروند  آزاد  منطقه 

گره های اقتصاد دریامحور باشد.
سردار غلامرضا جلالی در حاشیه نشست ستاد 
پدافند غیر عامل منطقه آزاد اروند که شامگاه ۱۹ 
آبان ماه برگزار شد، بیان کرد: امروز بازدیدی از 
حوزه آبی شهرستان های آبادان و خرمشهر و مرز 
اروند  آزاد  و منطقه  عراق  با کشور  آبی  مشترک 
داشتیم که در جریان این بازدید اقدامات صورت 

گرفته و موانع و مشکلات موجود بررسی شد.
اروند  آزاد  منطقه  افزود:  او  ایسنا،  گزارش  به 
زیرساخت های خوبی برای فعالیت های اقتصادی 
که  شرایطی  به  توجه  با  و  است  آورده  وجود  به  
بر  مبنی  و خرمشهر  آبادان  اداره شهرهای  برای 
شهر  دو  این  و  شده  ایجاد  حاکمیتی  دوگانگی 
ذیل محدوده منطقه آزاد قرار گرفته اند، تعارض 
وظایفی ایجاد شده و فعالیت های سازمان منطقه 
آزاد اروند را تا حدودی تحت تاثیر قرار داده است .

رئیس سازمان پدافند غیر عامل کشور تصریح 
کرد: موارد احصاء شده منطقه در مرکز پیگیری و 
منتقل خواهد شد و در راستای تفکیک وظایف 
اقدامات لازم صورت خواهد گرفت تا این سازمان 
بتواند وظایف ذاتی خود را در راستای ایجاد رونق 

اقتصادی دنبال کند.
توسعه  سیاست های  ابلاغ  به  اشاره  با  جلالی 
دریامحور از سوی مقام معظم رهبری در چند روز 
گذشته، ادامه داد: تلاش می شود تا منطقه آزاد 
آبراه  انجام لایروبی  با  بتواند  به سهم خود  اروند 
اروند و مسیر کشتی ها، منشا بازگشایی گره های 
افزایش  به  نسبت  و  باشد  دریامحور  اقتصاد 

مراودات اقتصادی اقدام کند.

جدیدترین آمار تولید زنجیره 
آهن و فولاد اعلام شد

در  فولاد  زنجیره  محصولات  انواع  تولید  آمار 
هفت ماهه نخست سال جاری حکایت از آن دارد 
با  تفاوت چندانی  این حوزه  در  تولید  میزان  که 
گذشته  سال  مشابه  مدت  در  آن ها  تولید  آمار 
آهن  به  متعلق  تولید  افزایش  نهایت  و  نداشته 

اسفنجی با میزان رشد ۵.۴ درصدی است.
انجمن  آمار  طبق  ایسنا،  گزارش  به 
ابتدای سال جاری  تولیدکنندگان فولاد ایران از 
بیشترین  اسفنجی  آهن  تولید  ماه  مهر  پایان  تا 
رشد تولید را نسبت به هفت ماهه ابتدایی سال 
این مدت ۲۲ میلیون  گذشته داشته است؛ طی 
که  شده  تولید  اسفنجی  آهن  تن  هزار   ۱۱۲ و 
نسبت به ۲۰ میلیون و ۹۸۴ هزار تن تولیدی در 
مدت شش ماهه سال ۱۴۰۱ رشد ۵.۴ درصدی 

را نشان می دهد. 
سه میلیون و ۲۵۵ هزار تن از آهن اسفنجی 

تولید شده متعلق به یکماهه مهر ماه است.
پس از آن در هفت ماهه ابتدایی سال جاری 
پنج میلیون و ۵۱۱ هزار تن مقاطع تخت فولادی 
تولید شده که ۳.۷ درصد بیشتر از میزان تولید 
آن )پنج میلیون و ۳۱۵ هزار تن( در مدت مشابه 
مقاطع  تن  هزار  است. حدود ۷۵۶  سال گذشته 

تخت فولادی در مهر ماه امسال تولید شد.
میزان تولید محصولات فولادی در نیمه مدت 
مذکور سال جاری، دو درصد بیش از میزان تولید 
آن در مدت مشابه سال گذشته است. از ابتدای 
سال ۱۴۰۱ تا پایان مهر ماه، ۱۲ میلیون و ۷۶۶ 
هزار تن محصولات فولادی در کشور تولید شده 
بود که این رقم در مدت مشابه سال جاری به ۱۳ 

میلیون تن رسیده است.
طبق آمار، در هفت ماهه نخست امسال تولید 
)فولاد  فولاد  شمش  و  فولادی  طویل  مقاطع 
به  گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  میانی( 

ترتیب رشد ۰.۵ و ۰.۷ درصدی داشته اند.  
و  میلیون  هفت  فولادی  طویل  مقاطع  تولید 
۴۸۹ هزار تن و تولید شمش فولاد ۱۸ میلیون و 
۴۹۷ هزار تن در مجموع هفت ماهه امسال ثبت 
مشابه  مدت  در  که  درحالیست  این  است؛  شده 
سال گذشته به ترتیب هفت میلیون و ۴۵۲ هزار 
و ۳۴۶  میلیون  و ۱۸  فولادی  مقاطع طویل  تن 
هزار تن شمش فولاد در کشور به تولید رسیده 

بود.

ساختارهای موجود برای صادرات نرم افزار ضعیف است
نماینده مردم اراک، خنداب و کمیجان در 
مجلس شورای اسلامی گفت: ساختارها برای 
صادرات نرم افزار و محصولات آی تی ضعیف 
است و انتظار می رود که در حوزه صنعت آی 
برای  بیشتری  تلاش  اطلاعات  فناوری  و  تی 
همراه کردن سایر دستگاه ها و بسترسازی این 

حوزه انجام شود.
علی اکبر کریمی ۱۸ آبان در شورای اداری 
و  ارتباطات  وزیر  با حضور  که  مرکزی  استان 
فناوری برگزار شد، اظهار کرد: همچنان موضوع 
بلاتکلیف  روستاها  در  ثابت  های  تلفن  شبکه 
مانده است، اگرچه منابع مالی برای این مهم 
در وزارتخانه وجود دارد اما در صحنه عمل در 
بسیاری از روستاها به ویژه روستاهای بزرگ، 

این مشکل وجود دارد.
به فرسودگی شبکه مخابراتی  اشاره  با  وی 
ها  سوئیچ  روستاها،  برخی  در  افزود:  روستاها 
نوسازی و پشتیبانی نمی شود که این مهم باید 
تقویت شود. در برخی روستاها بیش از ۱۰ یا 
۱۵ سال پیش از مردم بابت انشعاب تلفن پول 
دریافت شده اما هنوز پول مردم بلاتکلیف مانده 

است.
کریمی اضافه کرد: در حوزه تلفن ثابت، در 
شهرها نیز مشکلاتی وجود دارد و برخی، نیاز 
باید  مهم  این  که  دارند  ثابت  تلفن  توسعه  به 

آن  برای  قانونی  کار  و سازو  باشد  توجه  مورد 
پیش بینی شود.

وی با اشاره به اینترنت روستاها اضافه کرد: 
با توجه به گستردگی اینترنت در سراسر کشور 
و مزیت این مهم برای زندگی مردم، استقبال 
گسترده ای در این حوزه وجود دارد و نیاز به 

توسعه این خدمت وجود دارد.
کمیجان  و  خنداب  اراک،  مردم  نماینده   
کرد:  تصریح  اسلامی  شورای  مجلس  در 
سیزدهم  دولت  در  نوری  فیبر  شبکه  توسعه 
اما  با شتاب پیش می رود  و  هدفگذاری شد 
بعضا شاهدیم در جاهایی که شبکه فیبر نوری 
وجود دارد شرکت دیگری نیز قصد ایجاد این 
شبکه را دارد که نوعی موازی کاری است ولی 
باید به گونه ای اقدام و مشوق ها را به نحوی 
جلوگیری  کاری  موازی  این  از  که  کرد  اجرا 

شود.  
استان  در  مخابرات  شرکت  افزود:  کریمی 
در  و  داشته  خوبی  شبکه  گذشته  از  مرکزی 
سال های اخیر نیز تلاش خوبی برای توسعه 
فیبر نوری انجام شده و نیاز است حمایت های 

بیشتری از مخابرات انجام شود.
 کریمی تاکید کرد: ساختارها برای صادرات 
افزار و محصولات آی تی ضعیف است و  نرم 
انتظار می رود که در حوزه صنعت آی تی و 

همراه  برای  بیشتری  تلاش  اطلاعات  فناوری 
کردن سایر دستگاه ها و بستر سازی این حوزه 

انجام شود.
اطلاعات،  فناوری  مدیرکل  نعیمی،  مهدی 
استان  دولت  شبکه  و  مجازی  فضای  امنیت 
بالای ۲۰  از ۱۱۷ روستای  نیز گفت:  مرکزی 
تمام روستاها  تا  مانده  باقی  خانوار ۵۰ روستا 

تحت پوشش شبکه ملی اطلاعات قرار گیرند.
فیبر  حوزه  در  مرکزی  استان  افزود:  وی 

جایگاه  کارها،  و  کسب  و  فیبر  توسعه  نوری، 
انتخابات نیز در شعب  خوبی دارد و در زمان 
انتخاباتی وضعیت خوبی  خواهیم داشت. حدود 
۲۰۰ سایت در حوزه انتخابات مشکلاتی دارند 
انتخابات  زمان  تا  این مشکلات  امیدواریم  که 

رفع شود.
نعیمی اضافه کرد: استان مرکزی یازدهمین 
 ۱۱۱۷ و  فاواست  یافتگی  توسعه  در  استان 
روستا در استان دارای پوشش ارتباطی هستند.

وی ادامه داد: ۸۶۱ روستا در استان مرکزی 
و  هستند  اطلاعات  ملی  شبکه  به  متصل 
آمار  اساس  بر  اینترنت  به  روستاها  دسترسی 
سامانه دیار ۹۳ درصد است. ۹ روستا در استان 

فاقد زیرساخت پایه هستند.
به  روستا   ۱۵۹ اتصال  کرد:  تاکید  نعیمی 
شبکه ملی اطلاعات از ابتدای دولت سیزدهم 
انجام شده که بیشترین اتصال نیز در شهرستان 

ساوه بوده است.
ریاست  سفر  مصوبه  در  کرد:  اضافه  وی 
به  یا  شده  ایجاد  جدید  سایت   ۸۳ جمهوری 

نسل ۳ و ۴ ارتقا پیدا کرده اند.
محمد داستان، رئیس پارک علم و فناوری 
تعداد  لحاظ  از  اظهار کرد:  نیز  استان مرکزی 
شرکت های دانش بنیان رتبه هشتم کشور به 

استان مرکزی اختصاص دارد.
حریم  در  فناوری  و  علم  پارک  افزود:  وی 
نمی  آنتن دهی آن حمایت  و  دارد  قرار  شهر 
شود که می طلبد این مهم در دستور کار ویژه 
قرار بگیرد تا شرکت ها دلگرمی بیشتری داشته 

باشند.
داستان اضافه کرد: اگر بتوان اینترنت ویژه 
شرکت های فناور و دانش بنیان و ویژه پارک 
های علم و فناوری تعریف شود اتفاقات بهتری 

در این حوزه رقم خواهد خورد.
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گزارش ... بررسی وضعیت شبکه ارتباطی استان ها ؛

کدام پروژه چهره ارتباطات کشور را متحول می کند؟
وزیر ارتباطات که به  منظور بررسی وضعیت 
پیشرفت  میزان  و  استان ها  ارتباطی  شبکه 
پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها، سلسله 
برگزار می کند،  استانداران  با  هفتگی  جلسات 
پروژه  که  است  کرده  تاکید  اخیر  جلسه  در 
فیبر نوری منازل و کسب وکارها پروژه مهم و 
کلیدی است و  می تواند چهره ارتباطات کشور 

و استان های کشور را متحول کند. 
به گزارش ایسنا، از سوی دیگر پروژه فیبر 
توسعه  هفتم  برنامه  قانون  اساس   بر  نوری 
و  است  شده  تبدیل   قانونی  تکلیف  یک  به 
مکلف  برنامه  این  اساس  بر  ارتباطات  وزارت 
فیبر  به  »اتصال«  میلیون  که ۲۰  است  شده 
نوری منازل و کسب وکارها را ایجاد کند و به 
گفته وزیر ارتباطات، تا پایان برنامه هفتم تمام 
ساختمان های کشور باید به فیبر نوری متصل 
شوند و دستیابی به این هدف در برنامه هفتم 
تا  »پوشش«  میلیون   ۲۰ به  دستیابی  بدون 

پایان دولت سیزدهم امکان پذیر نیست.
وزیر  گذشت  که  هفته ای  در  همچنین 
عضو  به عنوان  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 
با  شکوفایی  و  نوآوری  صندوق  امنای  هیأت  
عضو  و  رئیس  یزدی،  خیاطیان  محمدصادق 
شکوفایی  و  نوآوری  صندوق  عامل  هیأت 
معاونان  و  عامل  هیأت  اعضای  از  جمعی  و 
تأکید  وی  دیدار  این  در  کرد.  دیدار  صندوق 
بزرگ  بازار  یک  )فیبرنوری(  پروژه  این  کرد 
اگر  که  می کند  ایجاد  اشتغال  و  تولید  برای 
منابع صندوق نوآوری و شکوفایی هم کنار آن 
قرار گیرد، می تواند باعث شتاب بخشی به این 

پروژه شود. 
فناوری  و  ارتباطات  وزیر  دیگر  سوی  از 
شبکه  وضعیت  بررسی  منظور  به   اطلاعات 
ارتباطی استان ها و میزان پیشرفت پروژه فیبر 
جلسات  سلسله  کسب وکارها،  و  منازل  نوری 

هفتگی با استانداران برگزار می کند. زارع پور در 
جلسه اخیر تصریح کرد که پروژه فیبر نوری 
منازل و کسب وکارها پروژه مهم و کلیدی است 
و زیرساخت توسعه  آینده کشور و بالطبع استان 
گیلان است. او تأکید کرد این پروژه می تواند 
را  کشور  استان های  و  کشور  ارتباطات  چهره 

متحول کند.
همچنین در این هفته معاون وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات به همراه معاونان و مدیران 
رادیویی  ارتباطات  و  مقررات  تنظیم  سازمان 
رئیس  کرد.  بازدید  نهری  مخابرات  مرکز  از 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
این بازدید توسعه پوشش فیبرنوری در کشور 
را یکی دیگر از اقدامات مهم دانست واعلام کرد 
شرکت مخابرات از ۷ میلیون پوشش تعهدی 
در پروانه، باید حداقل چهارم میلیون پوشش 

جدید در سال جاری ایجاد کند.
اتصال بیش از ۵۰۰۰ هزار روستای جدید 
که  بود  مهمی  خبرهای  دیگر  از  اینترنت  به 
در هفته گذشته در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات منتشر شد. زارع پور در دیداری که 
با دستیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق و 
از حوزه  آزادی های اجتماعی داشت، گزارشی 
دستاوردها  و  اقدامات  ارتباطات،  وزارت  کاری 

در دو سال گذشته ارائه کرد.
وی معتقد است که پروژه فیبر نوری منازل 
ارتباطی  پروژه  بزرگ ترین  که  کسب وکارها  و 
 ۲۰۰ در  می شود  محسوب  نیز  کشور  تاریخ 
قریب  در  امروز  به  تا  و  است  شده  آغاز  شهر 
پایان رسیده است. وزیر  به  نیز  به ۱۰۰ شهر 
ارتباطات تاکید کرد در راستای تحقق عدالت 
ارتباطی و دسترسی همه مردم کشور به شبکه 
دولت  ابتدای  از  پایدار،  و  پرسرعت  ارتباطی 
به  جدید  روستای   ۵۲۰۰ از  بیش  سیزدهم 
تا  و  شده اند  متصل  سراسری  ارتباطی  شبکه 

پایان سال نیز تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
به اینترنت پهن باند متصل می شوند. 

ضعف  یا  و  فقدان  باورند  براین  مسئولان 
در  سایبری  امنیت  فرهنگ  و  عمومی  دانش 
سازمان ها  از  بسیاری  کارکنان  و  مدیران  بین 
و مراکز حساس، از موضوعات مهم کنونی برای 
حفظ امنیت سایبری در کشور است که نتیجه 
بلافصل آن، بی توجهی به آموزش های عمومی 
کارکنان و آموزش های تخصصی کارشناسان و 
همچنین عدم سرمایه گذاری لازم برای ارتقاء و 
روزآمدسازی تجهیزات سخت افزاری مورد نیاز 

در این حوزه است.
وزیر  پور-  زارع  عیسی  رابطه  همین  در 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- ابتدای هفته در 

همایش بزرگداشت هفته پدافند غیرعامل که 
در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 
شد، از افزایش ۲۰ برابری حملات سایبری در 
کرد:  تصریح  وی  داد.  خبر  گذشته  سال  یک 
سایبری  حملات  حجم  گذشته  سال  یک  در 
DOS )حمله  منع خدمت( و DDOS )حمله  
برابری   ۲۰ افزایش  توزیع شده(  خدمت  منع 
داشته و عمده هدف این حملات کور، مختل 
خدمت رسانی  روند  انداختن  کار  از  و  کردن 
هدف  مقابل  نقطه  در  که  کسب وکارهاست 
پدافند غیرعامل یعنی تضمین ارائه خدمت به 

مردم است. 
چقدر  داخلی  پلتفرم های  کاربران  تعداد 
است؟ از دیگر خبرهایی بود که در هفته جاری 

منتشر شد. پس از آنکه آیین نامه حمایت از 
سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال با 
کارهای  و  کسب  فضای  توسعه  و  رشد  هدف 
پیام  رسید؛  تصویب  به  کظور  در  اینترنتی 
توجه  مورد  پیش  از  بیش  داخلی  های  رسان 
قرار گرفتند به گونه ای که اخیرا مسئولان از 
بهبود وضعیت شبکه های اجتماعی داخلی طی 
یک سال گذشته خبر داده اند. وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات معتقد است به واقع در یک 
در  ما  هموطنان  فعالیت  روند  گذشته   سال 
سکوهای داخلی بسیار رو به رشد بوده است 
و در حال حاضر ماهانه نزدیک به ۴۰ میلیون 
از   - یکتا  کاربران   - عزیز  هموطنان  از  نفر 

پلتفرم های داخلی استفاده می کنند.

دستورالعمل کنترل بیماری های 
طیور منتشر شد

سرپرست دفتر بهداشت و مدیریت بیماری های 
طیور، عسل و کرم ابریشم اقدامات بهداشتی لازم 
در واحدهای پرورشی طیور و مراکز وابسته برای 

کنترل بیماری ها را اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، در متن نامه سرپرست دفتر 
بهداشت و بیماری های طیور سازمان دامپزشکی 
کشور به مدیران کل دامپزشکی استان های سراسر 

کشور آمده است:
جوی  تغییرات  و  خاص  شرایط  به  عنایت  با 
اپیدمی  وقوع  از  پیشگیری  ضوابط  رعایت  فصل، 
بهداشتی  ساختار  اصلاح  لزوم  همچنین  و  ها 
واحدهای پرورش طیور و تقویت معیارهای امنیت 
زیستی در واحدهای پرورش طیور و مراکز وابسته، 
خواهشمند است ترتیبی اتخاذ شود تا موارد زیر در 

استان با حساسیت پیگیری و اجرا شود.
۱- ممیزی دقیق و جدی واحدهای مولد طیور 
ضوابط  اساس  بر  تجاری  تخمگذار  و  بوقلمون  و 
الزام به رفع هرگونه نقایص موجود  اعلام شده و 

در این واحدها
۲- بررسی فرایند بی خطرسازی کود مرغی در 
واحدهای پرورش طیور و لزوم حمل و نقل آن پس 

از فرآوری و بی خطرسازی آن
های  کشتارگاه  بر  بهداشتی  نظارت  ۳-تشدید 
طیور بویژه نظارت بر اجرای عملیات ضد عفونی 
کامل و موثر خودروهای ورودی و خروجی و قفس 

های حمل طیور زنده
و  استان  صنفی  های  تشکل  با  همکاری   -۴
کنترل  و  پیشگیری  در  آنها  ظرفیت  از  استفاده 

بیماری و دعوت از آنها در جلسات ذیربط
۵- تشدید نظارت های بهداشتی بر حمل و نقل 

طیور و فرآورده های آن
۶- تأکید مجدد بر ضد عفونی خودروهای حمل 
تولید  کارخانجات  در  آماده  خوراک  و  ها  نهاده 

خوراک طیور
۷-تأکید مجدد بر حضور فعال مسئولین فنی 
گزارش  و  طیور  پرورش  واحدهای  در  بهداشتی 
مستمر هرگونه تغییر در شرایط گله به دامپزشکی

۸- اطلاع رسانی و ارائه نکات آموزشی مرتبط 
ابزارهای  از  استفاده  با  بیماری  از  پیشگیری  با 

غیرحضوری
تخم  حمل  بهداشتی  گواهی  اخذ  ۹-پیگیری 

مرغ نطفه دار در کارخانجات جوجه کشی

۳۵۰ هزار تومان دیگر از بهای 
سکه ریخت

رئیس اتحادیه طلا  و جواهر تهران از ادامه روند 
کاهش قیمت سکه و طلا در بازارهای داخلی در 
پی کاهش قیمت طلا در بازارهای جهانی  و تعادل 
نرخ ارز در داخل خبر داد و بر حصول ثبات نسبی 
در بازار طی یک ماه اخیر و رکود مجدد بر بازار 

تاکید کرد.
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با 
وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلای داخلی، 
بازارهای  در  گذشت،  که  هفته ای  در  کرد:  اظهار 
جهانی شاهد کاهش ٣٧ دلاری اونس جهانی طلا 
بودیم که در حال حاضر نرخ ١٩۵۶ دلاری را ثبت 

کرده است.
وی در رابطه با آخرین قیمت معاملاتی سکه و 
طلا در بازار روز گذشته )پنجشنبه( و تغییرات آن  
نسبت به ابتدای هفته، گفت: هر قطعه سکه تمام 
طرح جدید در این هفته با ٣۵٠ هزار تومان کاهش 
قیمت، در آخرین معاملات روز پایانی هفته، ٢٩ 
میلیون و ١٠٠ هزار تومان تعیین قیمت شد. سکه 
کاهش  تومان  هزار  با ١٠٠  نیز  قدیم  طرح  تمام 
هفتگی به ٢۵ میلیون و ۴۵٠ هزار تومان در پایان 
هفته رسید. نیم سکه نیز کاهش ١٠٠ هزار تومانی 
پایان  در  و  تجربه کرد  ابتدای هفته  به  نسبت  را 
هفته ١۵ میلیون و ٢۵٠ هزار تومان دادوستد شد. 
ربع سکه نیز با کاهش ٢٠٠ هزار تومانی نسبت به 
ابتدای هفته ١٠ میلیون و ٣۵٠ هزار تومان قیمت 
داشت.  سکه های یک گرمی بانک مرکزی اما بدون 
تغییر نسبت به ابتدای هفته ماند و در پایان هفته 

به پنج میلیون و ٧٠٠ هزار تومان معامله شد.
حباب  وضعیت  آخرین  با  رابطه  در  بذرافشان 
سکه در بازار نیز اعلام کرد: حباب سکه نیز در این 
هفته، نوسان زیادی را تجربه نکرد و تغییر خاصی 
این هفته  پایانی  نداشت؛ در در آخرین معاملات 
تومان  هزار   ١٨٠ و  میلیون  پنج  سکه  قطعه  هر 
جواهر  و  طلا  اتحادیه  رئیس  بود.  حباب  دارای 
بازاری  اخیر  بازار یک هفته  اینکه  بیان  با  تهران، 
با ثبات و بدون التهاب بود، گفت: کاهش تقاضا و 
رکود همچنان بر بازار حاکم است  و مجدد کاهش 
تقاضا در بازار در هفته ای که گذشت تشدید شد. 
این درحالیست که طی یک ماه اخیر، روند ثبات 
قیمت ها را شاهد بودیم و قیمت ها به ثبات نسبی 
خوبی رسیده است اما متاسفانه همچنان تقاضای 

خاصی وجود ندارد.

هدف گذاری ۱۰ میلیارد دلاری تبادلات تجاری ایران و افغانستان

سرپرست وزارت صنعت و تجارت افغانستان:

ایران حق برادری را درباره افغانستان ادا کرد

رئیس  ویژه  نماینده  و  اقتصادی  مشاور 
هدف گذاری  افغانستان  امور  در  جمهوری 
تبادلات تجاری میان ایران و افغانستان را ۱۰ 
میلیارد دلار طی ۳ الی ۵ سال عنوان کرد و 
نیز  دلار  میلیارد   ۳ تا  رقم  این  پیشتر  گفت: 
اعلام شده  بازه  اما می خواهیم در  بود  رسیده 
رقم  به  را  کشور  دو  تجاری  تبادلات  حجم 
مذکور برسانیم؛ البته مطمئناً متغیرهای زیادی 
از جمله لزوم افزایش تولید در کشور افغانستان 

در این زمینه وجود دارد.
جوانمرد  مهدی  ایسنا،محمد  گزارش  به 
رئیس  ویژه  نماینده  اقتصادی  مشاور  قصاب 
جمهوری در امور افغانستان شامگاه پنجشنبه 
امضای  جلسه  حاشیه  در   ۱۴۰۲ آبان   ۱۸
ایران  میان  اقتصادی  همکاری های  تفاهم نامه 
کرد:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در  افغانستان  و 
به  توجه  با  می شد،  بینی  پیش  که  همانطور 
سفر هیئت بلند مرتبه و کاملًا تخصصی کشور 
زمینه  ایران،  اسلامی  جمهوری  به  افغانستان 
های فعالیت دو کشور در ابعاد مختلف به ویژه 
مناطق  مرزی،  اقتصاد  توسعه  مرزی،  ابعاد  در 
زمینی،  های  نقل  و  حمل  و  گمرکی  و  آزاد 
جاده ای، ریاست و هوایی، حوزه های معدنی و 
بسیاری از مباحث اقتصادی مورد بررسی قرار 
گرفت و به لطف خدا با امضای تفاهم نامه های 
مختلف اقتصادی بین دو کشور شاهد نتایج آن 

هستیم.
وی افزود: توقع مان این است که ان شاءالله 
ظرف دو هفته آینده روند اجرای این توافقات 
گسترش  مسأله،  این  به  توجه  با  و  شود  آغاز 
روابط اقتصادی و تجاری و ترانزیتی و حمل و 

نقلی و ۲۴ ساعته شدن مرزها، احداث پل دوم 
میلک و روند های گمرکی  میان دو کشور با 
قرار  پیگیری دو کشور  بیشتری مورد  سرعت 
بگیرد و نتایج آن برای مردم دو کشور مشهود 

باشد.
میان  تفاهم نامه های  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
مقامات دو کشور شامل همه ابعاد اقتصاد را در 
نظر می گیرد چراکه هیئت افغانستانی حاضر در 
ایران هیئتی کاملًا اقتصادی است، گفت: یکی 
از تفاهمات اساسی میان دو کشور در گذشته 
تا  که  بود  هرات  خاف-  راه آهن  احداث  بحث 
عملیات  و  است  ایران  اهدایی  روزنک  مسیر 
دوستان  توسط  هرات  تا  روزنک  مسیر  روی 
افغانستانی آغاز شده است. همچنین استفاده از 

کریدور واخان یکی از مسایل اصلی است که در 
این سفر روی آن بحث شد.

رئیس  ویژه  نماینده  اقتصادی  مشاور 
جمهوری در امور افغانستان در ادامه در پاسخ 
به پرسشی درباره میزان تبادلات اما ی میان 
اساسی  مسائل  از  یکی  کرد:  اظهار  کشور  دو 
که درباره کشور افغانستان مشاهده می کنیم، 
اقتصاد واقعی در این کشور است؛ با توجه به 
خروج اشغال گران از کشور افغانستان حبابی که 
بود، شکسته  اقتصاد  از حضور آن ها در  ناشی 
انجام  افغانستان  در  که  تجارتی  الان  و  شد 
می شود ناشی از سرمایه این کشور است. برای 
نیاز  دهیم  گسترش  را  بازاری  بتوانیم  اینکه 
افزایش  بازار  آن  در  ملی  درآمدهای  تا  داریم 

یابد و خلق ثروت در آن ایجاد شود که یکی 
از مباحث اساسی که در این سفر پرداخته شد، 
موضوع انتقال دانش فنی و سرمایه گذاری های 
ایجاد شرکت های  با  مشترک و تسهیل تولید 

مشترک در کشور افغانستان است.
جوانمرد قصاب افزود: هرچه درآمد ملی و 
سرانه درآمد مردم در کشور افغانستان افزایش 
یابد، مطمئناً تجارت افزایش پیدا می کند؛ این 
موضوع زمان بر است اما از آنجایی که در این 
بهبود  سفر طرفین آسایش مردم دو کشور و 
نظر  مورد  افغانستان  کشور  در  مردم  وضعیت 
است، به زودی اتفاقات خوبی در روابط تجاری 

دو کشور به ویژه در افغانستان خواهد افتاد.
وی همچنین درباره هدف گذاری تجاری ۵ 
سال آتی میان ایران و گفت: آن طور که وزیر 
تجارت افغانستان اعلام کرده در یک بازه ۳ تا 
از ۱  افغانستان  و  ایران  میان  تجارت  ساله   ۵
میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار موجود در به حدود 
پیشتر  رسید؛  واقعی خواهد  میلیارد دلار   ۱۰
این رقم تا ۳ میلیارد دلار نیز رسیده بود اما 
تبادلات  اعلام شده حجم  بازه  می خواهیم در 
برسانیم؛  مذکور  رقم  به  را  دو کشور   تجاری 
البته مطمئناً متغیرهای زیادی از جمله لزوم 
افزایش تولید در کشور افغانستان در این زمینه 

وجود دارد.
رئیس  ویژه  نماینده  اقتصادی  مشاور 
درباره  ادامه  در  افغانستان  امور  در  جمهوری 
کریدور چین- افغانستان - ایران نیز تاکید کرد: 
نظر  مورد  ایران  از موضوعاتی که کشور  یکی 
کشور  مقامات  با  ویژه  به  کشور  دو  با  و  دارد 
افغانستان به بحث گذاشت و به نتیجه رسیده 

است، موضوع استفاده از ظرفیت سایر کشورها 
کریدور  کردن  مطرح  است؛  مسأله  این  در 
واخان و استفاده از خطوط ریلی و ترانزیتی از 
مسیر کشورهای ایران و افغانستان، دسترسی 
اروپا،  به  دسترسی  مسیر  و  آزاد  آب های  به 
آن  به  نسبت  نیز  ها  چینی  است  مسائلی  از 
به زودی کنسرسیوم ۳  و  نظر مثبت داشتند 
جانبه ایران، چین و افغانستان در حوزه مسائل 
طرح  از  پس  و  می کند  کار  به  آغاز  ترانزیتی 
یک  ظرف  بتوانیم  ان شاءالله  مربوطه  مباحث 
سال آینده با آغاز روند ترانزیتی شاهد تحقق 

این کریدور باشیم.
به  پاسخ  در  همچنین  قصاب  جوانمرد 
نخست وزیر  معاون  تقاضای  ن  دریا  پرسشی 
ایران  خارجه  وزیر  از  افغانستان  سرپرستی 
کشور  دو  تجاری  مبادلات  گسترش  درباره 
پنجشنبه  صبح  گفت:  چابهار  بندر  مسیر  از 
جامع  خوب،  بازدیدهای  افغانستانی  هیئت 
نظیر چابهار  از کشور  از مناطقی  و تخصصی 
داشتند که حاکی از عزم این هیئت است. با 
شاهد  کشور  دو  میان  تفاهم نامه های  امضای 
میلک-  چابهار-  مسیر  از  ترانزیت  گسترش 
افغانستان  کشور  به  دوغارون  ماهی رود- 

خواهیم بود.
وی در پایان تاکید کرد: کشور ایران اعلام 
بندری،  ظرفیت های  که  است  کرده  آمادگی 
و  تجاری  روابط  در  تسهیل  گمرکی،  امکانات 
اختیار  در  را  آزاد  منطقه  امکانات  از  استفاده 
کمیته  در  شد  قرار  و  دهد  قرار  افغانستان 
موضوع  این  کشور  دو  میان  اجرایی  مشترک 

مورد بررسی قرار بگیرد.

سرپرست وزارت صنعت و تجارت افغانستان 
تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران واقعاً حق 
از  و  ادا کرد  افغانستان  درباره  را  برادری خود 

صمیم قلب از این کشور تشکر می کنیم
به گزارش ایسنا، نورالدین عزیزی سرپرست 
شامگاه  افغانستان  تجارت  و  صنعت  وزارت 
پنجشنبه ۱۸ آبان ۱۴۰۲ در جلسه ی امضای 
میان  اقتصادی  همکاری های  تفاهم نامه 
در  که  افغانستان  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
هتل پارسیان آزادی تهران برگزار شد با تشکر 
از میزبانی ایران از هیئت اقتصادی افغانستانی 
گفت: جمهوری اسلامی ایران واقعاً حق برادری 
صمیم  از  و  کرد  ادا  افغانستان  درباره  را  خود 
قلب از این کشور تشکر می کنیم و همچنین از 
آقای کاظمی قمی)دستیار ویژه رئیس جمهور 
جهاد  وزیر  و  افغانستان(  امور  در  جمهوری 
تشکر می کنم که کمیسیون مشترک را تشکیل 
داد.  مشاهده می کنیم که آقای کاظمی قمی 
بصورت شبانه روزی تلاش می کند تا دو کشور 

زبان و هم کیش و هم  برادر، مسلمان و هم 
فرهنگ به یکدیگر نزدیکتر شوند.

وی با بیان اینکه »استعمار جهانی منطقه را 
رها کرد و رفت اما افغانستان نیاز به تیمارداری 
دارد«، اظهار کرد: توافقات میان دو کشور نباید 
تنها در کاغذها نوشته شود بلکه باید اجرایی 
این زمینه شبانه روزی تلاش  باید در  شود و 
ملت  و  خدا  پیش  کشور  دو  مقامات  کنیم. 
مسئولیت داریم که توافقات را در صحنه عمل 
مورد  موضوعات  همه  باید  کنیم.  پیاده سازی 

توافق را به صورت منظم پیگیری کنیم.
سرپرست وزارت  صنعت و تجارت افغانستان 
تاکید کرد: ما بارها اعلام کردیم که میخواهیم 
بیشتر از ۱۰ میلیارد دلار مبادله تجاری با ایران 
داشته باشیم و این موضوع نیز نیازمند زحمت 
بسیار است. در نباشیم که تخارت خود با ایران 
را تنها به سطح بلند برسانیم بلکه استاندارهای 
تجارت را ارتقا دهیم. عزیزی همچنین با اشاره 
برخی  از  افغانستان  تجاری  هیئت  بازدید  به 

صنایع و امکانات استان های اصفهان و سیستان 
دستاوردهای  و  اقدامات  گفت:  بلوچستان  و 
در  سال   ۴۰ طی  ایران  اسلامی  جمهوری 
حوزه های معادن، فولاد و بنادر و گمرکات قابل 
تحسین است و واقعیت این است که به لطف 
خدا دیگر نیازی به کشورهای اروپایی نداریم و 
در کنار ما کشور مسلمان و برادر ما تمام علم و 

فناوری و تکنولوژی وجود دارد.
گذشته  ۴۰سال  طی  کرد:  اظهار  وی 
از سوی جمهوری  باز  پیشانی  با  ما  مهاجرین 
تعدادی  پذیرفته شدند و حتی  ایران  اسلامی 
از این مهاجران نیز در حال تحصیل در مقطع 
جمهوری  از  تشکر  جای  هستند؛  دکتری 
اسلامی ایران است که هیچ تفاوتی میان اتباع 
خود و افغانستان اعمال نکرد و امروز بچه های 
افغانستان که در ایران بزرگ شده اند، ذهنیت 
بسیار بالایی دارند ذکی و هوشمند هستند و 
باید از اینها در افغانستان کار گرفته شود؛ این 
افراد در هر سطحی که باشند، سینه و پیشانی 

امارت اسلامی به روی آنها باز است و می توانند 
برای کار و خدمت به افغانستان بازگردند.

سرپرست وزارت صنعت و تجارت افغانستان 
در پایان تاکید کرد: در هر حالت از جمهوری 

امیدواریم  و  می کنیم  تشکر  ایران  اسلامی 
به مرحله خودکفایی  امروز  ایران که  همچون 
رسیده، که روزی فرا برسد که افغانستان نیز به 

خودکفایی برسد.
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وزیر ارتباطات و فناوری: خبر

رشد ۱۰۴ درصدی کشور در تولید ماشین آلات راهسازی و معدنی

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده در حال بررسی است

برای مدیریت فضای مجازی کشور، قانون در اختیار نداریم
وزیر ارتباطات و فناوری گفت: برای مدیریت 

فضای مجازی کشور، قانون در اختیار نداریم.
آبانماه ۱۴۰۲ در  عیسی زارع پور هجدهم 
استان مرکزی  به  روزه خود  جریان سفر یک 
با حضور در جلسه شورای اداری استان، اظهار 
وزارت  نظر  مد  مهم  موضوعات  از  یکی  کرد: 
ارتباطات، شبکه ملی اطلاعات است که نزدیک 
به ۱۲ سال موضوع آن در کشور مطرح بوده 
قرار  انقلاب  رهبر معظم  مطالبه  مورد  بارها  و 

داشته است.
وی با اشاره به اینکه استرالیا در سال ۲۰۱۲ 
کار راه اندازی شبکه ملی اطلاعات خود را آغاز 
فعال  کشور  این  در  شبکه  این  امروز  و  کرد 
غفلت  مورد  کار  این  هنوز  ایران  در  اما  است، 
ظرفیت  تمام  امروز  گفت:  است،  گرفته  قرار 
وزارت ارتباطات برای تحقق این شبکه به کار 
گرفته شده است و هر هفته سه جلسه برای 

این موضوع برگزار می شود.
زارع پور تصریح کرد: شبکه ملی اطلاعات 
در واقع یک شبکه پر سرعت، با کیفیت و امن 
در گستره جمهوری اسلامی است که خدمات 
با سرعت و با کیفیت در این بستر به مردم ارائه 
آینده در بخش های  را در  می شود و کشور 
مختلف بیمه خواهد کرد. این شبکه در ابتدای 
پیشرفت  درصد   ۲۳ سیزدهم  دولت  فعالیت 
داشت و امروز به پیشرفت ۶۳ درصدی رسیده 
است و هر هفته کنترل پروژه صورت می گیرد.

ارتباطی  زیرساخت  مسئله  به  اشاره  با  وی 
گفت: کشور یک شبکه پرسرعت می خواهد و 
به جز فیبر نوری نمی توان این سرعت را رقم 
زد و هدفگذاری بر این است که با توسعه آن 
۲۰ میلیون خانوار را تحت پوشش قرار دهیم. 
الملل  بین  اینترنت  های  دروازه  گذشته  در 
توسعه یافته بود و در شبکه زیرساخت ارتباطی 
در حوزه  اما  داشتیم،  هایی  توسعه  نیز  کشور 
ارتباطات ثابت توسعه خوبی همراه با سرمایه 
دلیل  همین  به  بود  نگرفته  صورت  گذاری 

تمرکزمان به نقاط ضعف مصروف شد.
توسعه  بیان کرد:  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
اما  است،  دشواری  کار  کشور  در  نوری  فیبر 
بودجه لازم، قوانین و بخشنامه ها فراهم شده 
و کار در ۲۰۰ شهر آغاز شده و در ۱۰۰ شهر 
به اتمام رسیده است و سرعت اینترنت ۸۰۰ 

مگابیت بر ثانیه نیز حاصل شده است.
وی با بیان اینکه این پروژه بزرگ در جریان 
است و به شرکت مخابرات ایران بسنده نکرده 
همکاری  حال  در  دیگر  اپراتور   ۹ با  و  ایم 
هستیم، گفت: در هر استان اپراتور دوم و سوم 
پیش بینی شده است و برای شهرهای کوچک 
خارج از مراکز استان ها، به ازای هر کسب وکار 
و منزلی که تحت پوشش فیبرنوری قرار بگیرد، 
دولت یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان یارانه به 
استان ها  مراکز  در  می کند؛  پرداخت  اپراتورها 
تومان  هزار   ۵۰۰ هم  کلان شهرها  از  غیر  به 

پرداخت می شود.
زارع پور با بیان اینکه امروز با هزینه بسیار 
است  گرفته  قرار  اختیار  در  شبکه  این  ناچیز 
و زیرساخت های ایجاد شده مربوط به دولت 
است، افزود: عملا یک شبکه ملی در حال راه 
اندازی است که زیرساخت توسعه کشور حداقل 
برای ۵۰ سال آینده است. نسل چهارم صنعت 
توسعه  و  دارد  مستقیم  ارتباط  شبکه  این  با 

کشور را به همراه خواهد داشت.
 FTTH پروژه  اجرای  کرد:  تصریح  وی 

های  هماهنگی  نیازمند  خمین  شهرستان 
سوی  از  همراهی  این  اگر  و  است  شهری 
مدیریت شهری خمین با ایرانسل صورت گیرد، 
قطعا تا دهه فجر این پروژه در خمین به بهره 
مدیریت  شخصا  فرماندار  رسد.  می  برداری 
وجود  صورت  در  و  گیرد  دست  به  را  پروژه 
به  با سرعت  کار  تا  دهد  اطلاع  حتما  مشکل 

مرحله بهره برداری برسد.
وی ادامه داد: همه باید این پروژه ها را از آن 
خود بدانند و قطعا ثمره آن به مردم می رسد. 
جلو  به  سرعت  و  همکاری  نهایت  با  باید  کار 
افتتاح کل  آینده شاهد  ماه  تا طی هفت  رود 
پروژه در استان باشیم. در کلانشهرها نیز روند 
رقابتی در نظر گرفته شده است، این پروژه باید 
طی ۱۰ سال انجام می شد، اما با توجه عقب 
افتادگی های موجود، باید طی سه سال کار را 
انجام دهیم به همین دلیل با یک اپراتور نمی 
توان کار را پیش برد، باید از همه ظرفیت ها 
استفاده شود و امروز یک نهضت فیبرکشی در 

کشور به راه افتاده است.
زارع پور با بیان اینکه یک داشبورد بررسی 
پیشرفت کار و پروژه برای مردم نیز راه اندازی 
شده است، گفت: در پروژه توسعه فیبرنوری، 
تا پایان دولت سیزدهم، فیبرکشی در دستور 
هفتم  قانون  در  پروژه  این  اما  دارد،  قرار  کار 
در قالب اتصال منازل به اینترنت با فیبرنوری 

هدفگذاری شده است.
وی با بیان اینکه اتصال ۲۰ درصد روستاها 
به اینترنت پرسرعت و پایدار باقی مانده است، 
 ۲۰ دارای  روستاهای  امسال  پایان  تا  گفت: 
خانوار به اینترنت متصل می شوند و تا امروز 
۵۴۰۰ روستا به اینترنت متصل شده اند و سال 

آینده ارتقای کیفیت هدفگذاری شده است.
وزیر ارتباطات و فناوری با بیان اینکه مراکز 
داده در داخل کشور در حال راه اندازی است، 
ترافیک در کشور در حال  تبادل  نقاط  گفت: 

توسعه و تقویت است.
وی تصریح کرد: در بحث خدمات پایه و روی 
و  موازنه  ایجاد  رویکرد  "اتخاذ  نگاه  شبکه سه 
تمرکز بر پلتفرم های داخلی مانند چین، تمرکز 
و  کنترل  برای  مقررات  تنظیم  نظام  بر  عمده 

مدیریت پلتفرم های بین المللی همچون عمده 
کشورهای اروپایی و پذیرش سلطه پلتفرم های 
المللی و عمدتا آمریکایی" در بسیاری از  بین 

کشورهای جهان وجود دارد.
زارع پور گفت: امروز مرزها به معنی مرزهای 
فیزیکی نیست، مرز امریکایی جایی است که 
پلتفرم های آن فعال است و حتی حرکت افکار 
عمومی و مدیریت جامعه را به دست گرفته اند. 
همه کشورهای پیشرفته به فکر افتاده اند که 
با جبران عقب افتادگی خود پلتفرم راه اندازی 
کنند، در غیر این صورت مستعمره خواهند بود 
و امروز جای خرسندی است که جوانان ما برای 
بی نیاز شدن از پلتفرم ها و سکوهای خارجی 

تلاش می کنند.
با اشاره به توسعه پلتفرم های داخلی  وی 
در کشور، گفت: سال گذشته،  ایتا ۱.۵ میلیون 
نفر کاربر داشت در حالی که امروز روزانه ۱۷ 
میلیون نفر از این فضا استفاده می کنند و امروز 

حامی تمام قد سکوهای داخلی هستم.
فروشندگان  با  برخورد  بحث  در  پور  زارع 
برای  قانون  خط  یک  گفت:  فیلترشکن، 
فیلترشکن  بحث  در  سودجو  افراد  با  برخورد 
این  که  زمانی  تا  و  نداریم  آن  فروشندگان  و 
از  را  فضا  این  آوری  جمع  نباید  است  چنین 
رابطه  این  در  داشت.  انتظار  ارتباطات  وزارت 
برنامه  در  و  هستیم  قانونی  ابزارهای  نیازمند 
هفتم توسعه مجلس همراهی خوبی در حوزه 
امور فاقد قانون داشت، اما برای مدیریت فضای 

مجازی، قانون در اختیار نداریم.
وارد  نفر  میلیون  اگر ۱۰۰  تاکید کرد:  وی 
شبکه اجتماعی داخلی شوند قطعا زیرساخت 
را فراهم می کنیم، اما مردم باید توجیه و اقناع 
شوند و این کار تبیینی و ترویجی در حیطه 

وظایف وزارت ارتباطات نیست.
وزیر ارتباطات و فناوری بیان کرد: در لایحه 
بودجه امسال، در بحث امنیت، یک تا دو درصد 
بودجه دستگاه ها برای ایمن سازی اختصاص 
یافته است و از این ظرفیت باید حتما استفاده 
اپراتورها  توسط  نیز  را  باتری  مشکلات  کرد. 
برگزاری  درصد   ۲۰ کرد،  خواهیم  دنبال 
بر  که  باشد  اینترنتی  شکل  به  باید  انتخابات 

این اساس، باید مسئله باتری بویژه در روستاها 
نهضت  در  روستاها  از  برخی  البته  شود.  رفع 
فیبرکشی از نعمت فیبرنوری بهره مند خواهند 
شد. درخصوص نقاط گردشگری، تکلیف قانونی 
برای هزینه کرد نداریم، می توانید نقاط خاص 
را معرفی کنید که تدبیر ویژه برای آنها داشته 

باشیم.
فصل  دیجیتال  اقتصاد  برای  افزود:  وی 
جدیدی آغاز شده است. در برنامه هفتم توسعه 
به  برای  و  شده  تدوین  مناسبی  قانونی  مواد 
رسمیت شناختن دارایی های دیجیتال و نظام 
ارزش گذاری نیز اقدامات نوینی آغاز شده است 
و این مسیر را از بورس آغاز کرده ایم و سال 

گذشته اولین شرکت وارد بورس شد.
امید  ایمان و  زارع پور اضافه کرد: دشمن، 
کار  با  امید  این  و  است  نشانه گرفته  را  مردم 
شبانه روزی احیا می شود و باید قدردان این 

فرصت خدمت باشیم.
دکتر فرزاد مخلص الائمه استاندار مرکزی 
نیز در این جلسه اظهار کرد: در استان مرکزی 
مجازی،  فضای  بستر  در  و  نسبی  صورت  به 
اکثر  است،  فعال  "ویراستی"  اجتماعی  رسانه 
مدیران استان در این شبکه فعالند و مدیرانی 
که هنوز به این نهضت نپیوسته اند لازم است 

که با قدرت در این شبکه فعالیت کنند.
نوربخش  این نشست  در  ایسنا،  به گزارش 
عسگری رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان با اشاره به اجرای طرح سنجش رضایت 
از کارکنان دستگاه های اجرایی  مندی مردم 
اسفندماه سال گذشته،  در  آن  ابلاغ  و  استان 
کاهش  طرح  این  اجرای  از  هدف  کرد:  بیان 
و مسئولان است و خدمات  بین مردم  فاصله 
نیز  نارضایتی می شوند  باعث  و کارکنانی که 

شناسایی خواهند شد.
وی اضافه کرد: مردم به واسطه یک بارکد 
یا یک کد دستوری می توانند وارد برنامه این 
طرح شوند و نظر خود را اعلام کنند، از ۱۲۸ 
دستگاه اجرایی ۷۸ دستگاه معادل ۶۱ درصد، 
شورای  در  و  اند  کرده  اجرایی  را  طرح  این 
راهبری و توسعه استان روند اجرای طرح نیز 

تحت پایش و بررسی است.

و  برای ۱۶ هزار  تاکنون  اینکه  بیان  با  وی 
۲۱ نفر کد دو بعدی تعریف شده است، گفت: 
تاکنون بانک ملی و بانک توسعه تعاون، اداراتی 
چون تبلیغات اسلامی، بنیاد مسکن، مدیریت 
درمان بیمه تامین اجتماعی، استانداری مرکزی 
و  ۲۵ شهرداری در استان هنوز  در ارزیابی و 
اجرای طرح وارد نشده اند، همچنین دانشگاه 
پیام  دانشگاه  کاربردی،  علمی  دانشگاه  اراک، 
نور، جهاد دانشگاهی و دانشگاه فرهنگیان کار 

را تا کنون انجام نداده اند.
در  مردم  مشارکت  افزایش  عسگری، 
بهره  با  از خدمات دولت هوشمند  نظرسنجی 
گیری از ظرفیت پیام رسان ها و سکوها برای 
ارائه  در  رقابت  ایجاد  و  دولتی  خدمات  ارائه 
رسمی،  های  اعلان  رسانی  اطلاع  خدمات 
اتصال بین نوع خدمت و فرآیند اجرایی خدمت 
ارائه شده توسط کارکنان با کد دوبعدی، ایجاد 
در  دریافتی  خدمات  به  شهروندان  دسترسی 
سطح  در  اعتبار  اختصاص  شخصی،  پروفایل 
تجهیزات  ارتقای  و  روزرسانی  به  جهت  ملی 
رایانه ای دستگاه های اجرایی استان و ایجاد 
سازوکار مناسب جهت تسریع در بروز رسانی 
در  را  پیشخوان  دفاتر  خدمات  گذاری  تعرفه 
قالب پیشنهاد در راستای ارتقای وضعیت دولت 

هوشمند بیان کرد.
ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان  رییس 
شهید  جشنواره  خصوص  در  مرکزی  استان 
رجایی بیان کرد: دستگاه هایی که مشارکت 
باشند،  داشته  مشارکت  باید  حتما  ندارند 
سال گذشته ۵۸ دستگاه در جشنواره شرکت 
داشتند و تعدادی از دستگاه ها که در ارزیابی 
باید در سال جاری شاهد  نداشتند  مشارکت 
سوی  از  رضایتمندی  افزایش  و  آنها  حضور 

مردم باشیم.
این نشست، مدیرکل  ایسنا، در  به گزارش 
مدیریت بحران استان مرکزی گفت: در جاده 
و محورهای مواصلاتی علیرغم اینکه در مرکز 
کشور واقع شده ایم، اما محورها از نظر ارتباطی 
مشکلات متعددی دارند و باید اقدام ویژه در 

این راستا انجام گیرد.
امید محترمی با اشاره به اینکه قطع شدن 
ارتباط در مسیر حرکت یکی از مشکلات است 
و باید فکری در این راستا صورت گیرد، گفت: 
در زمینه برقراری ارتباط در زمان حوادث باید 
اقدامات جدی در استان مرکزی صورت گیرد، 
و  حوادث  زمان  در  پیامک  ارسال  منظور  به 
باید  و  دارد  هایی وجود  نیز چالش  ها  بحران 
با سیاست گذاری مناسب این کار را مدیریت 

کنیم.
ایجاد شبکه  بر  پیشنهاد مبنی  ارائه  با  وی 
امدادی،  و  خدماتی  های  دستگاه  یکپارچه 
برای  رادیوترانک  دستگاه  تامین ۳۰  خواستار 

استان و تعدادی فرکانس UHF شد.
عملیات  نشست  این  در  ایسنا؛  گزارش  به 
اجرایی پروژه FTTH در شهرستان خمین به 

شکل آنلاین آغاز شد.
استان  در  بار  اولین  برای  ایرانسل  شرکت 
مرکزی عملیات اجرایی حفاری FTTH )فیبر 
در شهرستان  را  کار(  و  و کسب  منازل  نوری 
خمین به طول اجرایی ۳۵ کیلومتر اجرایی می 

کند.
همچنین در حاشیه این جلسه تفاهم پروژه 
مشارکتی فیبر نوری شرکت خدمات ارتباطی 

ایرانسل و شهرداری اراک به امضا رسید.

معاون صنایع و ماشین آلات وزارت صمت 
گفت: صنعت کشور در مسیر توسعه قرار گرفته 
با  و در تولید ماشین آلات راهسازی و معدنی 

رشد ۱۰۴ درصدی همراه هستیم.
سید محمد موسوی روز پنجشنبه ۱۸ آبان 
مدیرکل  معارفه  و  تکریم  مراسم  در   ۱۴۰۲

صنعت، معدن و تجارت استان قزوین، ضمن 
محکومیت جنایات ددمنشانه رژیم صهیونیستی 
نسبت به مظلومان فلسطین اظهار کرد: در حال 
حاضر بیش از ۳۶۰۰ شرکت صنعتی در کشور 
فعالیت دارند که ۲۰۰ مورد آن شرکت دانش 
بنیان است. همچنین بیش از ۴۵ هزار صنف در 

کشور فعال هستند. 
وی تصریح کرد: ۴۵ سال است که بازار ایران 
تحریم شده اما ایران اسلامی به برکت نیروهای 
انسانی توانمند به جایگاهی رسیده که از بازار 
سه میلیارد دلاری تجهیزات پزشکی، سهم یک 

و نیم میلیارد دلاری دارد. 
وزارت صمت  ماشین آلات  و  صنایع  معاون 
واقع  در  ایرانی  صنعتگران  کرد:  خاطرنشان 
سربازان جهاد اقتصادی هستند که نه تنها نیاز 
تأمین  داخل کشور را در حوزه های تخصصی 
حضور  هم  صادرات  بخش  در  بلکه  می کنند، 

جدی و فعال دارند.

در  فقط  جنگ  امروز  اینکه،  بیان  با  وی 
فلسطین نیست، افزود: ما در کشور نیز روزانه 
به مقابله با تحریم ها می رویم و جهاد اقتصادی 

می کنیم. 
موسوی خاطرنشان کرد: صنعت کشور در 
مسیر توسعه قرار گرفته و در تولید ماشین آلات 
راهسازی و معدنی با رشد ۱۰۴ درصدی همراه 
دولت  فعالیت  سال  هشت  طول  در  هستیم. 
بوده  درصد   ۲/۵ کشور  رشد  میانگین  قبل، 
است در حالیکه در سال نخست استقرار دولت 
سیزدهم این آمار به ۴/۵ درصد رسید و در بهار 

امسال نیز به ۶ درصد رشد دست یافته است.
وی ادامه داد: سال گذشته ۵۳ میلیارد دلار 
صادرات محصولات صنعتی در کشور داشتیم 
بخش  در  است.  بخش  این  پویایی  بیانگر  که 
با رشد ۴۰ درصدی مواجه  تولید تراکتور نیز 
هستیم و بیش از پنج هزار تراکتور اضافه تولید 

کرده ایم. 

معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت بیان 
دستگاه  هزار   ۲۵ تولید  از  اکنون  هم  کرد: 
دستگاه  و ۵۰۰  هزار  به ۳۱  سال  در  تراکتور 
کشور  نیاز  که  حالی  در  رسیده ایم،  تراکتور 
امسال،  برنامه  است.  دستگاه  هزار  سالانه ۲۵ 
که  است  تراکتور  دستگاه  هزار   ۴۰ تولید 

صادرات آن نیز در اولویت قرار گرفته است.
حوزه  در  ما  مسائل  عمده  داد:  ادامه  وی 
است  ارزی  تعهدات  رفع  و  بانک  گمرک، 
نیازمند  کار  این  به  مربوط  مسائل  حل  که 
با  روابط  اکنون  هم  است.  ملی  کار  تقسیم 
بهترین  و  یافته  افزایش  همسایه  کشورهای 
برای  اقتصادی  کریدور  ایجاد  برای  فرصت 

صنعتگران است. 
از  مراسم  این  پایان  در  ایسنا،  گزارش  به 
محسن  و  قدردانی  افضلی  عزیزاله  زحمات 
سازمان  جدید  سرپرست  عنوان  به  رستمی 

صمت قزوین معرفی شد.

واردات  آیین نامه  گفت:  دولت  سخنگوی 
خودروهای کارکرده هم اکنون در کارگروهی در 
حال بررسی است تا نهایی شود و در دستور کار 

جلسات هیئت دولت قرار بگیرد.
جهرمی  بهادری  علی  ایسنا،  گزارش  به 
واردات  آیین نامه  اجرای  وضعیت  به  اشاره  با 

آیین نامه  مورد  در  گفت:  کارکرده  خودروهای 
اجرایی تبصره ۲ ماده ۱۱ موضوع قانون الحاق 
موادی به قانون ساماندهی صنعت خودرو که 
است،  کارکرده  خودروهای  واردات  به  مربوط 
قرار گیرد؛  باید هم زمان دو بحث مورد توجه 
و  تأمین شود  بازار خودرو  نیازهای  اینکه  اول 

مسئله دوم اینکه ارز مصرفی در این خصوص 
مدنظر قرار گیرد.

افزود: در جلسه دولت در ذیل هر دو  وی 
و  مرکزی  بانک  سوی  از  نکاتی  مباحث  این 
نهایت  در  شد.  مطرح  مربوطه  وزارتخانه های 
قرار شد این آیین نامه به کارگروهی ارجاع شود 

تا ضمن جمع بندی تمامی نکات و نقطه نظرها، 
امکان واردات خودرو بدون ایجاد رانت و فساد 
برای مردم فراهم شود و هم زمان اثر منفی در 
بازار ارز نداشته باشد که مجدد موجب افزایش 
ایجاد  و  خارجی  و  داخلی  خودروهای  قیمت 

تورم شود.

این  کرد:  تاکید  دولت  سخنگوی 
مربوطه  کارگروه  در  هم اکنون  آیین نامه 
کارشناسی  کار  و  بررسی  و  بحث  حال  در 
نهایی  تا  است  آن  مختلف  اجزای  روی  بر 
شود و بتواند در دستور کار جلسات هیئت 

بگیرد. قرار  دولت 

چگونگی ادامه فعالیت »کارخانه 
نوآوری آزادی« به زودی اعلام 

می شود

اینکه  بیان  با  پردیس  فناوری  پارک  رئیس 
نوآوری  کارخانه  ساله  پنج  فعالیت  موضوع 
»آزادی« از ابتدای فعالیت کارخانه به اطلاع همه 
شتابدهنده های مستقر رسیده است، گفت: از آنجا 
سال  تا  آزادی  نوآوری  کارخانه  اجاره  قرارداد  که 
از چند سال قبل، مذاکرات  اعتبار داشته   ۱۴۰۱
پیگیری با مالک کارخانه جهت تمدید اجاره ملک 
توافقات  و  تدابیر صورت گرفته  با  انجام شده که 
انجام شده، به زودی اخبار خوبی در خصوص ادامه 

فعالیت کارخانه نوآوری آزادی اعلام خواهد شد.
به گزارش ایسنا، دکتر مهدی صفاری نیا درباره 
فعالیت  ادامه  نحوه  و  گرفته  پیگیری های صورت 
قرارداد  براساس  گفت:  آزادی،  نوآوری  کارخانه 
بهره بردار  و  پردیس  فناوری  پارک  بین  منعقده 
کارخانه آما، کارخانه نوآوری آزادی در سال ۱۳۹۷ 
و  پردیس  فناوری  پارک  از شعب  یکی  عنوان  به 

نخستین کارخانه نوآوری کشور ایجاد شد.
الگوی طرح ریزی شده،  اینکه طبق  بیان  با  وی 
فضای  و  نوآوری  استقرار هشت شتابدهنده  امکان 
مرور  به  که  شد  فراهم  کارخانه  در  اشتراکی  کار 
شتابدهنده های نوآوری کارا، هم آوا، وی کست، دیجی 
نکست، هفت و هشت، پلنت، علی بابا و هنام فارمد 
در کارخانه مستقر شدند، اظهار کرد: در حال حاضر، 
حدود ۲هزار نفر در این مراکز به صورت تمام وقت و 
نیمه وقت فعالیت دارند. تمامی این مراکز از تسهیلات 
مالی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای 
بازسازی یا مدیریت شتابدهنده های خود و مزایا و 

معافیت های پارک فناوری پردیس نیز بهره برده اند.
رئیس پارک فناوری پردیس ادامه داد: نظر به 
پایان قرارداد اجاره کارخانه در سال ۱۴۰۱ با مالک 
ساله  پنج  فعالیت  موضوع  آما(،  )شرکت  کارخانه 
کارخانه از ابتدای فعالیت کارخانه به اطلاع همه 
قراردادهای  در  و  رسیده  مستقر  شتابدهنده های 
اجاره آنها لحاظ شده است، اما در جهت استمرار 
فعالیت کارخانه، شرکت هم آوا - به عنوان مستاجر 
و طرف قرارداد شرکت آما - موظف شد مذاکرات 
با مالک را جهت تمدید اجاره ملک انجام دهد که 
پس از پیگیری های اولیه در سال ۱۳۹۹، مجموعه 
هم آوا اعلام کرد که مالک هیچ گونه علاقه ای برای 
ملک  فروش  برنامه  و  نداشته  اجاره  مدت  تمدید 
کارخانه را دارد و لذا تقاضا کرد که پارک فناوری 

پردیس نسبت به مذاکرات با مالک اقدام کند.
 ۱۴۰۱ سال  ابتدای  در  مجددا  افزود:  وی 
مجموعه هم آوا اعلام کرد که علاقه مند است رأسا 
به مذاکرات با مالک اقدام کند که این امر محقق 
شد، ولی به جهت اصرار مالک کارخانه برای فروش، 
نرسید.  نتیجه  به  هم آوا  شرکت  مجدد  مذاکرات 
پس از پایان مهلت اجاره و عدم توفیق مذاکرات 
جهت  اقدام  ضمن  پردیس  فناوری  پارک  هم آوا، 
به مذاکرات  تعیین فضای جایگزین، رأسا نسبت 
کمک  با  که  کرد  اقدام  آما  سهامداران شرکت  با 
برخی مدیران شتابدهنده های مستقر در کارخانه و 
حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 

امکان تفاهم مجدد با شرکت آما فراهم شد.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، دکتر 
اینکه شرکت آما )مالک  صفاری نیا گفت: نظر به 
کارخانه( یک شرکت بورسی است، در جهت حفظ 
حقوق سهامداران و مردم، طبق ضوابط خود مکلف 
به خاتمه قرارداد اجاره پنج ساله اولیه با شرکت 
هم آوا بوده و مسیر طی شده جهت خاتمه قرارداد 
قانونی و عرفی است. از طرفی تفاهمات با مالک 
جهت خرید ملک کارخانه یا انعقاد قرارداد جدید 
اجاره، توسط پارک فناوری پردیس صورت گرفته 
و عمده شتابدهنده های نوآوری مستقر در کارخانه 
کرده اند.  اعلام  امر  دو  هر  برای  را  خود  آمادگی 
گرفته  تدابیر صورت  با  ان شاءالله  اساس،  این  بر 
و توافقات انجام شده به زودی خبرهای خوبی در 

خصوص تداوم فعالیت کارخانه اعلام خواهد شد.

۲۷ هزار کلاس درس تحویل 
وزارت آموزش و پرورش شد

رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس 
از تحویل ۲۷ هزار کلاس درس به وزارت  کشور 

آموزش و پرورش خبر داد.
حمیدرضا خان محمدی، ۱۹ آبان ماه در آیین 
افتتاح دبستان ۱۵ کلاسه ابوریحان بیرونی بجنورد 
به عنوان بزرگترین پروژه هشت سال اخیر آموزش 
نوسازی  کرد: سازمان  اظهار  استان  در  پرورش  و 
کشور طی دو سال گذشته پنج هزار و ۸۰۰ طرح 
در قالب ۲۷ هزار کلاس درس را به اتمام رساند و 
تحویل آموزش و پرورش داد. وی تصریح کرد: یکی 
از شعارهای دولت سیزدهم، احیای جهاد سازندگی 
بود و یکی از دستگاه هایی که می تواند مظهر بروز 
این موضوع باشد، سازمان نوسازی و تجهیز مدارس 
است که طی این دو سال با اقدامات مختلف نشان 

داد در کار جهادی، بن بست وجود ندارد.
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گزارش ... معاون وزیر جهاد کشاورزی:

مشکلی از نظر فنی در خودکفایی اکثر محصولات زراعی نداریم

تخصیص ۴۰هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه برای مشاغل خانگی

اقتصاد کشاورزی باید صنعتی و تجاری شود

لزوم سرمایه گذاری در آموزش های فنی و حرفه ای

کشاورزی  جهاد  وزارت  زراعت  امور  معاون 
خودکفایی  در  مشکلی  فنی  لحاظ  از  گفت: 
در  ما  مشکل  نداریم،  زراعی  محصولات  اکثر 

بخش های دیگری است که باید حل شود.
علیرضا مهاجر روز ۱۸ آبان ماه، در همایش 
تحول  طرح  قالب  در  کشاورزان  گردهمایی  و 
کشاورزی استان که در مجتمع آیه های مشهد 
ماه  دو  کشاورزی  در  کرد:  اظهار  شد،  برگزار 
طلایی تیر و مرداد را داریم که در این دو ماه، 
از ظهر  بعد  تا ۵  زمان ۱۱ صبح  طلایی  ترین 

است که وزارت نیرو در همین ساعات برق را 
قطع می کند. وی افزود: اگر فصل کاشت را از 
دست دهیم، ۱۰ روز بعد آن برای ما فایده ای 
ندارد، باید یک سال صبر کنیم تا تولید انجام 
دهیم. اگر در تیر و مرداد و در ساعت پیک آب 
نداشته باشیم، تولید کاهش پیدا می کند و باید 
محصولات را از خارج وارد کنیم؛ این یکی از 

معضلات اصلی ما است.
کشاورزان  کمک  با  کرد:  بیان  مهاجر 
خشکسالی  سخت  شرایط  این  در  توانستیم 

نرمال  به  نسبت  رضوی  خراسان  بارندگی  که 
۵۲ درصد منفی بوده، در خرید گندم بیش از 

سال های گذشته توفیق داشته باشیم.
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه پایه ای ترین و مهم ترین کارخانه ای 
که خداوند خلق کرده، زمین است، عنوان کرد: 
دارد؛  وجود  نکته  چند  زمین  از  بهره وری  در 
است  کشاورزان  به  اقلامی  معرفی  کار  اولین 
که نسبت به شوری و مصرف آب بالا مقاوم تر 
هستند. دومین وظیفه ما این است که میزان 
با  باید  کار  این  دهیم.  کاهش  را  آب  مصرف 
روش های نوین انجام شود و در اراضی کوچک 
امکان پذیر نیست. سومین وظیفه تناوب است.

وی ادامه داد: نمی توانیم الگوی کشت را اجرا 
یا دستگاهی  زیرا هر بخش دست فرد  کنیم؛ 
آسمان  تا  زمین  ما  عمل  تا  حرف  بین  است. 
کنیم  تصویب  را  قوانینی  باید  است.  متفاوت 
گندم  در  خودکفایی  کنیم.  اجرا  بتوانیم  که 
ممکن، پایدار و برای همیشه است. طی سال 
جاری ۱۰ ونیم میلیون تن خرید گندم داشتیم 
جزو  این  و  نمی کنند  باور  افراد  از  خیلی  که 
کشت  کشت،  الگوی  است.  دولت  پدیده های 
امکان پذیر  کشور  در  پایدار  تولید  و  قراردادی 

است، به شرطی که قواعد لازم اجرا شود.
سال  ابتدای  از  کرد:  خاطرنشان  مهاجر 
تاکنون سازمان برنامه وبودجه هزینه کشت های 
ابتدای سال را پرداخت نکرده که در بهمن و 
اسفند پرداخت می کند، بهتر است همین مبلغ 

را نگه دارد و در فروردین به حساب کشاورزان 
بریزد. ما که نمی توانیم به کشاورزان بگوییم در 

زمان مناسب کشت این کار را انجام ندهند.
کشاورزی  جهاد  وزارت  زراعت  امور  معاون 
در  مشکلی  فنی  لحاظ  از  کرد:  تصریح 
نداریم،  زراعی  محصولات  اکثر  خودکفایی 
مشکل ما در بخش های دیگری است که باید 
حل شود. اگر گندم را به جای ۴ ونیم تن در 
خودکفا  برسانیم،  هکتار  در  تن   ۶ به  هکتار 
می شویم. در زمینه جو نیز می توانیم به راحتی 
خودکفا شویم. مهمترین اتفاقی که در این دو 
سال افتاد، مصرف بهینه کود بود که با این کار 

۵۰ درصد مشکل ما در تولید حل می شود.

 امنیت غذایی اولویت درجه یک
کشور است

محمدمهدی قاسمی، معاون آموزش و ترویج 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
کرد:منیت  اظهار  همایش  این  از  بخشی  در 
وقتی  است.  کشور  یک  درجه  اولویت  غذایی 
یعنی  می شود،  یک  درجه  اولویت  موضوعی 

حتی از مباحث دفاعی نیز بالاتر است.
وی با بیان اینکه امنیت غذایی سه مشخصه 
اصلی دارد که شامل فراهم کردن غذا، دسترسی 
و استمرار تولید و پایداری است، عنوان کرد: در 
شرایطی که اکوسیستم پیچیدگی خاص خود 
را دارد و با تغییرات اقلیمی و عدم قطعیت ها 
روبه رو هستیم، کار کردن در این عرصه مشکل 

است. علم، دانش، نوآوری و خلاقیت می تواند 
به کمک ما بیاید.

بیان  تات  سازمان  ترویج  و  آموزش  معاون 
نحو  به  باید  تولید  زنجیره  اجزای  تمام  کرد: 
احسن کار کنند و ایفای نقش داشته باشند تا 
نتیجه خوبی در بخش کشاورزی اتفاق بیفتد. 
اگر بذر مناسب منطقه تحویل و به موقع کشت 
کود  و  مناسب  آرایش کشت  نشود،  آبیاری  و 
برداشت درستی صورت  و  نباشد  پایه درست 
نگیرد، نتیجه مناسب از تولید حاصل نمی شود. 

اگر مشکل وجود دارد، راهکار هم هست.
قاسمی  گفت: امروز بالغ بر ۸۵ میلیون نفر 
جمعیت داریم و ۱۲۵ میلیون تن محصولات 
همین  در  می شود.  تولید  ایران  در  کشاورزی 
برق،  قطعی  و  نهاده ها  با همین شرایط  اقلیم 
داشته  بالاتری  عملکرد  توانستند  کشاورزان 
با علم و دانش امکان پذیر شد. اگر  باشند که 
قرار  کشاورزان  همه  اختیار  در  موجود  دانش 

گیرد، اهداف عالیه قابل وصول است.
ثابت  پیشرو  و  نمونه  کشاورزان  افزود:  وی 
می کنند با همه مشکلات می توان به رکوردهای 
تولید دست پیدا کرد. یک راه با دانش بومی 
ندارد  امکان  است.  روز  دانش  با  دیگر  راه  و 
بخش کشاورزی اولویت اول نظام باشد اما در 
آموزش  برنامه  در  نیم ساعت  تنها  صداوسیما 
کانال  یک  باید  حداقل  باشیم،  داشته  وقت 
تلویزیونی یا رادیویی داشته باشیم تا ۵ میلیون 
بهره بردار کشاورزی را تحت پوشش قرار دهیم.

اکو به سطح جدیدی خواهد 
رسید؟

رئیس جمهور ازبکستان به پتانسیل عظیمی در 
گسترش روابط اقتصادی بین کشورهای اکو اشاره 

کرد.
سران  اجلاس  شانزدهمین  ایسنا،  گزارش  به 
سازمان همکاری اقتصادی )اکو( روز پنجشنبه در 
شوکت  و  شد  برگزار  ازبکستان  پایتخت  تاشکند 
ازبکستان - طی آن  میرضیایف - رئیس جمهور 
به ظرفیت های فراوان در گسترش روابط اقتصادی 

بین کشورهای اکو اشاره کرد.
جمهور  رئیس  مطبوعاتی  سرویس  گزارش  به 
بررسی  اجلاس  این  برگزاری  از  هدف  ازبکستان، 
چشم انداز همکاری های چندجانبه اکو و رساندن 

آن به سطح جدیدی است.
میرضیایف در سخنان خود گفت که اکو پتانسیل 
تجاری،  زمینه های  در  روابط  در گسترش  زیادی 
سرمایه گذاری،  همچنین  و  صنعتی  و  اقتصادی 

نوآوری و حمل و نقل دارد.
اجلاس  این  در  ازبکستان  جمهور  رئیس 
پیشنهاد تدوین یک سند مفهومی جدید »اهداف 
ارائه  استراتژیک همکاری اقتصادی – ۲۰۳۵« را 
مانند  زمینه هایی  در  اکو  اعضای  آن  با  که  کرد 
همکاری های  ارتباطات،  و  ونقل  حمل  تجارت، 
صنعتی، امنیت انرژی و مبارزه با تغییرات اقلیمی و 
تعمیق همکاری در گردشگری و مبادلات فرهنگی 
انجام خواهند  بشردوستانه تلاش های مشترک  و 

داد.
وی همچنین به اهمیت بهره برداری از پتانسیل 
راه  جمله  از  قاره ی  بین  ونقل  کریدورهای حمل 
ازبکستان   - قرقیزستان   - چین  آهن  راه  اندازی 
اشاره کرد. هدف اکو بهبود توسعه و ارتقای تجارت 

در منطقه است.
ازبکستان،  رئیس جمهور  میرضیایف،  شوکت 
صنعتی  نمایشگاه  برگزاری  پیشنهاد  پنج شنبه 
همکاری  سازمان  چارچوب  در  بین منطقه ای 
اقتصادی و برگزاری اولین رویداد خود را در سال 

۲۰۲۴ در کشورش ارائه کرد.
در  خود  سخنرانی  در  میرضیایف  شوکت 
محل  که  ما  وسیع  منطقه  گفت:  اکو  اجلاس 
زیادی  پتانسیل  است،  نفر  میلیارد  نیم  زندگی 
برای توسعه همکاری در تجارت، اقتصاد، صنعت، 
سرمایه گذاری، نوآوری و حمل ونقل دارد. او گفت 
که استفاده کامل از پتانسیل کریدورهای حمل و 
نقل بین قاره ای که از قلمرو ما می گذرد و ما را با 
بازارهای اصلی در منطقه آسیا - اقیانوسیه، جنوب 
آسیا، خاورمیانه و اروپا مرتبط می کند، مهم است.

وی افزود که ازبکستان برنامه اقدامات مشترکی 
را برای افزایش جریان سرمایه گذاری های متقابل، 
حفاظت از آنها و تعمیق همکاری های صنعتی تهیه 

و به دبیرخانه اکو ارائه کرده است.
او گفت که این سند با هدف ارتقای پروژه های 
مشترک جدید در صنایع شیمیایی، انرژی، زمین 
موادغذایی،  کفش،  و  چرم  نساجی،  شناسی، 
این،  بر  علاوه  است.  ساختمانی  صنایع  و  دارویی 
میرضیایف عنوان کرد که اهمیت هماهنگ کردن 
استراتژی های ملی انرژی، توسعه شبکه های انتقال 
انرژی بین منطقه ای و معرفی گسترده فناوری های 

انرژی سبز نیز در حال افزایش است.  
ماه   ۱۲ در  که  افزود  همچنین  میرضیایف 
پایانی میزان تجارت بین مراکز بین المللی سازمان 
بوده  دلار  میلیارد   ۸۵ حدود  اقتصادی  همکاری 
سازمان  تودی،  پاکستان  گزارش  طبق  است. 
همکاری اقتصادی )اکو( یک سازمان بین دولتی 
منطقه ای است که کشورهای آسیایی و خاورمیانه 
توسعه  اقتصادی،  همکاری های  ارتقای  برای  را 
تجارت و سرمایه گذاری و تقویت روابط سیاسی 

و فرهنگی بین اعضا گرد هم می آورد.

تاکید نخست وزیر پاکستان بر 
همکاری اقتصادی کشورهای اکو

دفتر نخست وزیری پاکستان در بیانیه ای اعلام 
کرد: انورالحق کاکر، نخست وزیر موقت پاکستان 
روز پنجشنبه خواستار تقویت روابط اقتصادی بین 
اقتصادی )اکو(  کشورهای عضو سازمان همکاری 

برای استفاده از پتانسیل تجاری شد.
به گزارش ایسنا، در این بیانیه آمده است که 
سران  اجلاس  شانزدهمین  سخنرانی  در  کاکر 
بر تلاش های  ازبکستان  پایتخت  تاشکند،  در  اکو 
جمعی و تسریع اصلاحات برای دستیابی به اهداف 
عظیم  سودهای  آوردن  دست  به  برای  سازمان 
اقتصادی و صلح تاکید کرد. در این بیانیه به نقل از 
کاکر آمده است: »برای ما بسیار مهم است که به 
صورت جمعی و مجدانه برای تحقق اهداف سازمان 
تلاش کنیم.« طبق گزارش شین هوآ، کاکار ضمن 
تجارت  در  برای گسترش سهم  رایزنی  به  دعوت 
جهانی و درون منطقه ای، بر کاهش موانع، توسعه 
زیرساخت ها و تدوین سیاست های سازگار با محیط 

زیست و پایدار، علاوه بر کاهش فقر تاکید کرد.

مشاور معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال 
اظهار  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت 
تسهیلات  ریال  میلیارد  هزار   ۴۰ مبلغ  کرد: 
در  برای مشاغل خانگی کشور  الحسنه  قرض 
میزان  این  که  شده  داده  تخصیص  سالجاری 
 ۳۰ یعنی  درصد   ۳۳ گذشته  سال  به  نسبت 

هزار میلیارد ریال رشد داشته است. 
علی زند وکیلی در کارگاه آموزشی تخصصی 
کارآفرینی  و  اشتغال  کارشناسان  و  روسا 
آذربایجان شرقی، گفت: عملکرد ما باید مردم را 

یک گام به سمت هدف نزدیک کند. 
وی، هدف و برنامه های سفرهای استانی را 
تبیین برنامه های معاونت اشتغال وزارت تعاون 
ملی  مرکز  پایه  بر  را  برنامه ها  اصلی  محور  و 

پایش اشتغال عنوان کرد. 
وی با اشاره به برنامه های این معاونت، گفت: 
برنامه های  پایه  بر  برنامه ها  این  اصلی  محور 
شامل  که  است  کشور  پایش  ملی  مرکز 
کشور،  ایجادی  اشتغال های  رصد  بخش های 
نظارت اجرایی، هماهنگی دستگاه های اجرایی 

ذیل زیست بوم ملی اشتغال کشور می شود.
زندوکیلی، گزارشی از سامانه رصد اشتغال 

بر اساس درصد پیشرفت، تعداد ثبت و نتایج 
نظارت های سامانه ملی رصد اشتغال بر اساس 

درصد صحت اپراتور را ارائه کرد. 
مشاور معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال 
اشاره  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت 
ساماندهی  دبیرخانه  اجرایی  برنامه های  به 
تحقق  پیرامون  خانگی  مشاغل  از  حمایت  و 
به  اولویت بخشی  با  بینی شده  اشتغال پیش 
فعالیت های پشتیبانی، گفت: سال گذشته سهم 
مشاغل خانگی از یک میلیون شغل ایجادی در 
هزار   ۱۰۳ میزان  به  یعنی  درصد   ۱۰ کشور 
شغل بود و در سالجاری با ۱۵ درصد افزایش 

۱۵۰ هزار شغل ایجاد شده است. 
بر اساس نمودار تطبیقی  وی تصریح کرد: 
پایان  تا   ۱۴۰۰ سال های  طی  مجوز  صدور 
مهرماه سالجاری به ترتیب در سال ۱۴۰۰ به 
و  گردیده  صادر  مجوز  و۷۵۴  هزار   ۱۸ تعداد 
این میزان در سال ۱۴۰۱ به تعداد ۱۱۳ هزار 
و ۱۵۱ مجوز و از ابتدای فروردین ماه تا پایان 
مهر ماه سال جاری به تعداد ۱۲۹ هزار و ۷۳۲ 

مجوز رسیده است. 
و  کارآفرینی  توسعه  معاونت  مشاور 

اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  اشتغال 
به بیان اهم برنامه های اجرایی دفتر نهادهای 
نیروی کار پرداخت و اهم  اشتغال و هدایت 
برنامه های  اصلی  محور  بخش  این  در  کارها 
و  شغلی  مشاوره  دفتر  جایگاه  توسعه،  دفتر 
کار،  بازار  در  داخلی  غیردولتی  کاریابی های 
و  کاریابی  خدمات  فرایند  هوشمندسازی 
کاریابی های  دفاتر  ساماندهی  و  اشتغال 
خارجی و مراکز مشاوره و خدمات کارآفرینی 

عنوان کرد.
وی با اشاره به برنامه های اجرایی اداره کل 
اشتغال اتباع خارجی، گفت: پیرامون ساماندهی 
اشتغال اتباع خارجی، نیازسنجی ظرفیت های 
اتباع خارجی و راستی  از  اشتغال قابل تامین 
اتباع  شناسایی  هم چنین  و  اطلاعات  آزمایی 
ارائه  و  آن ها  با  برخورد  و  مجاز  غیر  خارجی 
خدمات غیر حضوری و الکترونیکی مهم ترین 
محورهای اداره کل اشتغال اتباع خارجی این 

معاونت است.
روابط عمومی  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان 
دفتر  اجرایی  برنامه های  تشریح  ضمن  شرقی 

سیاست گذاری و برنامه ریزی توسعه کارآفرینی 
و اشتغال با محوریت پایگاه های مردمی اشتغال 
کار،  و  کسب  تقویت  ملی  برنامه های  آفرین، 
پایدار  اشتغال  ایجاد  و  نشینان  مرز  معیشت 
کارورزی  طرح  همچنین  مرزی  مناطق  در 
بیمه  مشوق  و  دانشگاهی  التحصیلان  فارغ 

رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  افزود:  کارفرمایی، 
اجتماعی در اجرای سیاست های کلان اشتغال 
استفاده  با  اشتغال،  شدن  مردمی  هدف  با  و 
تعاونی ها  و  سازی  مردمی  پایگاه  ظرفیت  از 
کشور  اقتصادی  نهاد  ترین  مردمی  به عنوان 

گام های بلندی را برداشته است.

و  آب  کشاورزی،  کمیسیون  رئیس  نایب 
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  طبیعی  منابع 
باید به سمتی حرکت کنیم تا اقتصاد کشاورزی 
ما که امروز معیشت  محور است، به کشاورزی 

صنعتی و تجاری تبدیل شود.
همایش  در  آبان ماه،   ۱۸ عباسی  علیرضا 
تحول  طرح  قالب  در  کشاورزان  گردهمایی  و 
کشاورزی استان که در مجتمع آیه های مشهد 
برگزار شد، اظهار کرد: امنیت غذایی جزء موارد 
اصلی کشور است که باید به جد به این موضوع 
فراهم  به  باید  همچنین  باشیم،  داشته  توجه 

کردن غذا، سلامت و پایداری توجه داشت.
وی افزود: گاهی در برخی سطوح کوتاهی 
مواجه  با خطر  را  ما  آینده کشور  می شود که 
می کند. باید در امنیت غذایی به این موضوع 
توجه داشته باشیم که محدودیت هایی در حوزه 

کشور  در  انسانی  نیروی  و  خاکی  آبی،  منابع 
وجود دارد.

عباسی با بیان اینکه امروز سن کشاورزان ما 
بالای ۵۵ سال است، عنوان کرد: در دانشگاه 
عرصه  در  اما  می کنیم  تربیت  انسانی  نیروی 
بستری  باید  ندارند.  زیادی  فعالیت  کشاورزی 
انسانی که  نیروی  برای  تا عرصه  فراهم کنیم 
در دانشگاه ها و مراکز آموزشی تربیت کردیم، 
فراهم شود. در این صورت می توانید دانش را به 
مزرعه منتقل کنیم و بهره وری را افزایش دهیم.

و  آب  کشاورزی،  کمیسیون  رئیس  نایب 
منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
ما در برنامه هفتم تلاش کردیم تکالیفی را برای 
خلاء  تا  کنیم  تعریف  کشاورزی  جهاد  وزارت 
حوزه  در  بهره وری  و  شود  برطرف  عملکردی 
خاطرنشان  وی  کند.  پیدا  افرایش  کشاورزی 

اقتصاد  تا  کنیم  حرکت  سمتی  به  باید  کرد: 
کشاورزی ما که امروز معیشت  محور است، به 
کشاورزی صنعتی و تجاری تبدیل شود. برای 
پر کردن  و  بهره وری  افزایش  اول  راه  این کار 
خلاء عملکرد و دوم ارزش افزوده ای است که 

باید از محصول کشاورزی به دست بیاوریم.
عباسی گفت: روستاهای ما در حال خالی 
زیرا  تبدیل می شود؛  به خوابگاه  و  بوده  شدن 
اقتصاد پایداری برای بخش روستایی و کشاورزی 
فراهم نکردیم. در مجلس قانون جهش تولید 
دانش بنیان را مصوب کردیم که یکی از قوانین 
مترقی کشور است و می تواند یکی از ضعف های 
پوشش دهد. بخش  را  ما در حوزه کشاورزی 
کشاورزی ما در مجموعه های دانش بنیان عقب 
حوزه  این  به  تا  شده  هدف گذاری  که  است 

پرداخته شود.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر ضرورت 
فراگیری  حرفه ای،گفت:  و  فنی  آموزش های  در  سرمایه گذاری 
بازار بستر جذب سریع تر  نیاز  با  آموزش های مهارتی متناسب 

جوانان و فارغ التحصیلان به بازار کار را فراهم می کند.
بیکاری  از علل  ایسنا، یکی  با  مهرداد عظیمی در گفت وگو 
سرمایه گذاری  لزوم  بر  و  دانست  مهارت  فقدان  را  کشور  در 
امر توسعه مهارت و گسترش آموزش های فنی و حرفه ای  در 
تاکید کرد. وی افزود: تاکید مقام معظم رهبری بر تداوم ابتکار 
و نوآوری و گسترش مهارت های فنی است، از این رو به منظور 
به  نسبت  خودآگاهی  و  خودباوری  است،  لازم  مهارت افزایی 
توانایی ها و استعدادهای فردی شکل گرفته و دستگاه ها در امر 

توسعه مهارت آموزی و ایجاد فرصت های شغلی جدید با یکدیگر 
هم افزایی داشته باشند.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارتقاء جایگاه مهارت 
آموزی در کشور و فراگیر شدن موضوع مهارت در میان مردم 
و مسئولان را مورد اشاره قرار داد و گفت: اقتصاد توسعه یافته 
و کاهش بیکاری مستلزم ارتباط جدی میان مهارت آموزی و 
اشتغال است. عظیمی درعین حال از طرح  مهارت آموزی در 
محیط واقعی کار به عنوان یکی از طرح های مهم و موثر سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای نام برد و گفت: آشنایی با محیط کسب و 
کار، حفظ و پایدارسازی مشاغل سنتی و بومی، استفاده از توان 
آموزشی و عملی بنگاه های اقتصادی و کمک به بنگاه های فعال 

به منظور شناسایی و جذب نیروی کار مستعد و توانمند از جمله 
اهداف اجرای این طرح به شمار می رود.

به گفته رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای، بیش از ۸۰ 
درصد مهارت جویانی که در محیط واقعی کار دوره های آموزش 
مهارتی را می گذرانند به سرعت جذب بازار کار می شوند. وی در 
پایان از رشد ۹۴ درصدی صدور مجوز آموزشگاه های آزاد فنی 
و حرفه ای در دولت سیزدهم نسبت به دوره های قبل خبر داد 
از ۲۵۳۰ مجوز مرکز کارآموزی  این مدت بیش  و گفت: طی 
جوارکارگاهی و بین کارگاهی و بیش از ۲۴ هزار مجوز آموزشگاه 
آزاد فنی و حرفه ای در پنجره واحد خدمات الکترونیک صادر 

شده است.

بهره برداری از نخستین 
شتابدهنده توان بالای 

کشور در قزوین

کشور  بالای  توان  شتابدهنده  نخستین 
صبح روز ۱۸ آبان ماه ۱۴۰۲ با حضور معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی 
به گزارش  بهره برداری رسید.  به  قزوین  در 
 )ELV( ایسنا، نخستین شتابدهنده توان بالا
ارتقا و به روزرسانی صنایع پلیمر،  با هدف 
سیم و کابل کشور در مرکز پرتودهی صنعتی 

به   ۱۴۰۲ ماه  آبان   ۱۸ امروز  صبح  قزوین 
بهره برداری رسید.

سازمان  معاون  شیرمردی،  پژمان  سید 
توسعه  شرکت  مدیرعامل  و  اتمی  انرژی 
این  از  رونمایی  مراسم  حاشیه  در  پرتوها 
توجه  و  با کمک  کرد:  اظهار  شتاب دهنده 
در  ابزاری  با  امروز  دانش بنیان  شرکت های 

که  هستیم  روبه رو  هسته ای  فناوری  حوزه 
بنابر فرمایش مقام معظم رهبری به تحقق 
انرژی هسته ای منجر شده است. وی عنوان 
توانسته شتاب دهنده ای  قزوین  استان  کرد: 
در  آن  مثال  که  کند  عملیاتی  و  طراحی 
دنیا کم است. چراکه این شتاب دهنده بالغ 
خود  نوبه  به  و  دارد  بازدهی  درصد  بر۸۰ 

این  می شود.   محسوب  مهم  دستاورد  یک 
مسئول ادامه داد: وجود مجتمع پرتو فرآیند 
قزوین به ۲ شتاب دهنده مجهز خواهد بود 
که امروز نخستین شتابگر آن افتتاح می شود. 
کاربری  با  پرتودهی  سامانه  نخستین  این 
کشاورزی است که می تواند تا ۲۰۰ پوند در 

ساعت، غلات را پرتودهی کند.
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استاد دانشگاه صنعتی شریف:خبر

نفت یک فرصت جدید برای صعود قیمت پیدا می کند؟

شروع صادرات ماهیان خاویاری از مازندران

رتبه ۷۵جهانی کشورمان در شاخص آمادگی هوش مصنوعی
بر  گفت:  شریف  صنعتی  دانشگاه  استاد 
اساس شاخص آمادگی هوش مصنوعی منتشر 
شده از سوی دانشگاه آکسفورد رتبه ایران در 
این شاخص در میان ۱۸۱ کشور، ۷۵ است و 
در خاورمیانه در میان ۱۸ کشور در جایگاه ۱۲ 

قرار داریم.
ربیعی  حمیدرضا  دکتر  ایسنا،  گزارش  به 
در نشست تخصصی با موضوع "انسان محور : 
همایش  سالن  در  که  اعتماد"  قابل  و  اخلاقی 
مرکز الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت برگزار شد، 
گفت: بر اساس پیش بینی ها، هوش مصنوعی 
دلار  تریلیون   ۱۵.۷ تواند  می   ۲۰۳۰ سال  تا 
به اقتصاد دنیا اضافه کند و بر اساس آخرین 
تحقیقات مک کنزی نشان می دهد که تنها 
هوش مصنوعی مولد سالانه ۴.۴ تریلیون دلار 
در ۶۳ کاربرد تحلیل شده به اقتصاد دنیا اضافه 
خواهد کرد، این در حالی است که کل تولید 
 ۳.۱ معادل   ۲۰۲۱ سال  در  بریتانیا  ناخالص 

تریلیون دلار بوده است.
وی هوش مصنوعی را در کنار فناوری های 
دگرگون  فناوری  یک  کوانتومی  و  شناختی 
فناوری  این  داد:  ادامه  و  کرد  توصیف  ساز 
چون  متعددی  بخش های  اخیر  سال های  در 
کشاورزی، مراقبت های پزشکی، کسب و کارها، 
روابط  شهری،  توسعه  نقل،  و  حمل  آموزش، 
بین الملل را تحت تاثیر قرار داده است و عدم 
توجه به این مفهوم می تواند کشور را از دید 

امنیت ملی،آسیب پذیر کند.
آمادگی  اساس شاخص  بر  کرد:  اضافه  وی 
هوش مصنوعی منتشر شده از سوی دانشگاه 
آکسفورد رتبه ایران در این شاخص در میان 
۱۸۱ کشور، ۷۵ است و کشورمان در خاورمیانه 

در میان ۱۸ کشور در جایگاه ۱۲ قرار گرفته 
است.

با اشاره  این استاد دانشگاه صنعتی شریف 
به گزارش ۲۰۲۳ شاخص های هوش مصنوعی 
دانشگاه استنفورد یادآور شد: مهمترین یافته 
های این گزارش آن است که هوش مصنوعی 
هم به محیط زیست آسیب می زند و هم به 
آن کمک  می کند، مدل های هوش مصنوعی 
روند پیشرفت علمی را تسریع می کند و علاقه 

حال  در  مصنوعی  هوش  به  سیاستمداران 
افزایش است.

سامانه ها،  سازی  شخصی  و  تقویت  وی، 
به  کمک  نوآوری،  و  علمی  فرایندهای  تغییر 
تغییر  به  مانند  بشری  پیچیده  مسائل  حل 
و  منطقی  گیری  تصمیم  به  کمک   اقلیم، 
به  کمک   و  جهانی  مقیاس  در  هماهنگ 
مزایای  از  را  فقر  و  نابرابر  حذف  و  کاهش 
تمرکز  گفت:  و  کرد  ذکر  مصنوعی  هوش 

و  سایبری  سلاح های  توسعه  قدرت،  شدید 
نفوذ و کنترل زیر ساخت های حیاتی، ناتوانی 
در کنترل هوش مصنوعی مافوق بشری و از 
این  معایب  از  بشری  ناهمگونی  دادن  دست 

حوزه فناورانه به شمار می رود. 
حوزه  در  ایران  اینکه  بر  تاکید  با  ربیعی، 
تربیت نیروی انسانی دانشگاهی جزو ۱۰ کشور 
تربیت  در  حال  این  افزود:با  است،  دنیا  برتر 
نیروی انسانی که بتواند سیستم ها را تعریف 

و وارد زندگی بشر کند جزو ۵۰ کشور اول دنیا 
قرار نداریم.

تولید  در  ایران  همچنین  کرد:  اضافه  وی 
پژوهش های اثر گذار جزو ۱۰ کشور اول دنیا 
است ولی این موضوع قابل لمس نیست و دلیل 
آن معیوب بودن چرخه زیست بوم نوآوری و 

فناوری کشور است و برای آن برنامه نداریم.
استاد دانشگاه صنعتی شریف با بیان اینکه 
در حال حاضر دعوا بر سر این است که رئیس 
توسعه هوش مصنوعی چه نهادی است، یادآور 
شد: شورای عالی انقلاب فرهنگی و مرکز فضای 
مجازی سعی بر ریاست این حوزه دارند و در 
این میان این جامعه است که تکه پاره می شود 
و مسؤولان امر باید به طور جدی به آن توجه 

کنند.
دنیا  میزان سرمایه گذاری  به  اشاره  با  وی 
در حوزه هوش مصنوعی گفت: حوادث ناشی 
از استفاده از هوش مصنوعی در حال افزایش 
ارزش  که  شاهدیم  دیگر  سوی  از  و  است 
شرکت های فعال در حوزه هوش مصنوعی به 

این شرح است:
اپل با ارزش ۳ تریلیون دلار

ماکروسافت با ارزش ۲.۵ تریلیون دلار 
علی بابا با ارزش ۲ تریلیون دلار 

وی افزود: اینها رقبای ما در هوش مصنوعی 
هستند.

به جنبه  توچه  بر ضرورت  تاکید  با  ربیعی 
های اخلاقی در هوش مصنوعی گفت: ابزارهای 
دارای خصوصیاتی چون  باید  هوش مصنوعی 
قابل اطمینان بودن، معتبر بودن، مسولیت پذیر 
پذیر  توصیف  و  حریم خصوصی  حفظ  بودن، 

بودن برخوردار باشند.

بانک  توسط  بهره  نرخ  بیشتر  افزایش  عدم 
ارزش دلار،  استمرار کاهش  و  آمریکا  مرکزی 
می تواند زمینه را برای صعود جدید قیمت نفت 

فراهم کند.
به گزارش ایسنا، در روزهای اخیر، نگرانی از 
تشدید تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، از 
قیمت نفت حمایت کرده بود اما روند صعودی 
ریسک های  شدن  ضعیف  با  نفت  قیمت 
ژئوپلیتیکی، ملایم شد. اما این تنها بخشی از 
تصویر موجود در بازار نفت است. اقتصاد چین 
همچنان سیگنال های گوناگونی ارسال می کند 
بحران  گیری  شکل  از  اخیر  گزارش های  و 
برای  قوی  تقاضای  درباره  گزارش ها  بدهی، 
کالاهای مهمی مانند نفت، مس و سنگ آهن 

را تحت الشعاع قرار داده است.
چین بزرگترین وارد کننده نفت در جهان 
علیه  تحریم ها  موقتا  بایدن  دولت  ثانیا،  است. 
صادرات نفت ونزوئلا را تسهیل کرده است تا 
انتخابات  انجام  برای  تلاش  در  را  کشور  این 
کند.  ترغیب  آینده،  سال  جمهوری  ریاست 
طبق برآورد تحلیلگران، رفع موقتی تحریم ها 
به  روز  در  بشکه  هزار   ۲۰۰ حداکثر  می تواند 

عرضه در بازارهای نفت اضافه کند.
میلیون   ۱۳.۲ به  آمریکا  نفت  تولید  ثانیا، 
و  است  یافته  افزایش  روز  در  بشکه  میلیون 

کم  را  پلاس  اوپک  تولید  کاهش  از  بخشی 
از  نهایت داده های هفتگی  اثر کرده است. در 
شرکت ورتکسا نشان داد حجم نفت در مخازن 
درصد   ۵.۸ هفتگی،  مبنای  بر  جهانی  شناور 
تا ۲۷  بشکه  میلیون  به ۷۴.۶۹  و  کرده  رشد 

اکتبر رسیده که نشانه یکنواختی تقاضا است.
قیمت  روی  منفی  تاثیر  عوامل،  این  همه 
نفت گذشته و بهای وست تگزاس اینترمدیت 
هر  در  و ۶۸ سنت  دلار  رکورد ۹۳  از  آمریکا 
بشکه در ۲۷ سپتامبر، به حدود ۷۷ دلار و ۱۷ 
سنت تا روز چهارشنبه رسید. نفت برنت هم 
در همین مدت، از ۹۲ دلار و ۲۰ سنت، به ۸۱ 

دلار و ۵۳ سنت کاهش یافت.
عامل  یک  خریداران،  شانسی  از خوش  اما 
مثبت، می تواند قیمت نفت را از وضعیت راکد 
بانک  رئیس  پاول،  جروم  کند.  خارج  فعلی 
مرکزی آمریکا چهارشنبه گذشته تصمیم برای 
عدم افزایش نرخ بهره را اعلام کرد و نرخ بهره 
صندوق های فدرال را در محدوده پنج تا ۵.۵ 
قیمت  نفع  به  می تواند  که  داشت  نگه  درصد 

نفت و کالاهای دیگر باشد.
تاثیر  فدرال،  نرخ صندوق های  در  تغییرات 
که  هنگامی  دارند.  آمریکا  دلار  بر  مستقیمی 
فدرال رزرو، نرخ صندوق های فدرال را افزایش 
معمولا  اقتصاد  سراسر  در  بهره  نرخ  می دهد، 

افزایش پیدا می کند. بازده بالاتر به نوبه خود، 
سرمایه سرمایه گذاری از سوی سرمایه گذاران از 

جمله خارجی ها را جذب می کند.
سرمایه گذاران خارجی، سرمایه گذاری هایی 
تا  می فروشند  را  دارند  خود  ملی  ارز  به  که 
نتیجه،  و در  بخرند  سرمایه گذاری های دلاری 
دلار قوی تر می شود. رابطه معکوس زمانی اتفاق 
کاهش  را  بهره  نرخ  رزرو،  فدرال  که  می افتد 

می دهد که به دلار ضعیف تر منتهی می شود.

دیگر  کالاهای  از  بسیاری  و  نفت  قیمت 
مسیر  و خلاف  دارند  دلار  با  معکوس  رابطه 
این ارز حرکت می کنند. اگرچه فدرال رزرو، 
شدن  ملایم  اما  نداد  کاهش  را  بهره  نرخ 
منفی  تاثیر  رزرو،  فدرال  انقباضی  سیاست 
از  آمریکا  دلار  و شاخص  گذاشته  دلار  روی 
کرد.  پیدا  کاهش  گذشته،  چهارشنبه  روز 
افت دلار واکنش نشان  به  قیمت نفت هنوز 
ادامه  همچنان  روند  این  اگر  اما  است  نداده 

داشته باشد، این کار را انجام می دهد.
از  را  قدرتش  از  بخشی  دلار همچنان  اگر 
دست بدهد، بدون شک سرمایه گذاران شروع 
به حدس و گمان می کنند که  قیمت نفت تا 

کجا می تواند صعود کند.
استاندارد  اخیر  بینی  پیش  فضا،  این  در 
چارترد از صعود قیمت نفت به ۹۸ دلار، کاملا 
انتظار  که  خصوص  به  می شود.  پشتیبانی 
سال  در  نفت  برای  جهانی  تقاضای  می رود 
روز  در  بشکه  میلیون   ۱.۵ میزان  به   ،۲۰۲۴
رشد کند، در حالی که عرضه غیراوپک توسط 
آمریکا، کانادا، گویان و برزیل، ۰.۸۸ میلیون 

بشکه در روز افزایش پیدا می کند.
استاندارد چارترد کمبود عرضه نفت در سه 
ماهه اول و سه ماهه دوم را پیش بینی کرد 
که زمینه را برای یک مازاد اندک در نیمه دوم 
برای  اوپک  هدف  با  که  می کند  فراهم  سال 
قبول،  قابل  محدوده  یک  در  قیمت  تثبیت 

احتمالا ادامه پیدا می کند.
پرایس، تحلیلگران  اویل  اساس گزارش  بر 
میلیون   ۱۲۰ کاهش  چارترد،  استاندارد 
چهارم  ماهه  سه  در  جهانی  ذخایر  بشکه ای 
 ۱۷۲ کاهش  به  که  می کنند  بینی  پیش  را 
اضافه  سوم  ماهه  سه  در  بشکه ای  میلیون 

می شود.

اقتصادی دو کشور روسیه  در پی تعاملات 
و ایران و سفر دولتمردان مازندرانی به روسیه 
محصولات  صادرات  تا  شد  ایجاد  فرصتی 
لبنیات و گوشت و  آبزیان،  به ویژه  کشاورزی 
مرغ را به کشورهای حاشیه خزر شاهد باشیم.

اداره  از  تیمی  دیپلماسی  این  اجرای  در 
برگزاری  منظور  به  مازندران  دامپزشکی  کل 

دوره های آموزشی به همراه بخش خصوصی به 
روسیه سفر کردند تا محصولات صادرات محور 
محورهای  براساس  آبزیان  و  دامپروری  بخش 

صنعت غذایی دو کشور باشد.
برای  مازندران  بازرگانان  و  تجار  این رو  از 
دست یابی به بازار هدف در کشورهای حاشیه 
خزر تلاش وافری دارند تا از این فرصتی که در 

دولت سیزدهم ایجاد شده است برای تولیدات 
صادرات محور استفاده کنند.

مازندران  دامپزشکی  کل  اداره  سرپرست 
محصولات  تولیدی  واحد  از  بازدید  در  امروز 
در  بابلسر  میرود  صنعتی  شهرک  در  آبزیان 
جمع خبرنگاران درخصوص سفر آموزشی که 
و  پرداخت  داشتند  روسیه  به  اخیر  روزهای 
موازین  تمامی  روزه  این سفر چهار  در  گفت: 
روسیه  دامپزشکی  نظر  مورد  استانداردهای 
آبزیان  جمله  از  غذایی  محصولات  واردات  در 
قرار  بررسی  قالب دوره های آموزشی مورد  در 

گرفت.
این  در  کرد:  اظهار  کاظمی  آقاپور  حمزه 
سفر، قرارداد صادرات نخستین مرحله آبزیان از 
گونه ماهی خاویاری به میزان ۱۶۰تن به ارزش 

حدود سه میلیون دلار عملی شده است.
صادرات  به زودی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
محصولات لبنیاتی از شرکت های مازندران به 
روسیه هم شروع می شود، افزود: بر اساس آمار 
شیلات مازندران از ابتدای سال جاری تا پایان 
مهر ماه، چهار هزار و ۶۶۸تن انواع محصولات 
آبزی پروری از استان صادر شده است که این 
سال  مشابه  مدت  به  نسبت  صادرات  مقدار 

گذشته ۴۸درصد رشد داشت.

با  اداره کل دامپزشکی مازندران  سرپرست 
اشاره به اینکه اجازه صادرات منوط به رعایت 
ضوابط و مقررات قانونی است، تصریح کرد: در 
خصوص صادرات محصولات لبنی هم در حال 

انطباق با استانداردهای بازار هدف هستیم.
حوزه  در  اینکه  اعلام  با  مسئول  این 
آزمایشگاهی، آزمایشگاه دوک در مازندران پس 
از ۱۵ سال به روزرسانی شده است و امیدواریم 
برسانیم،  مطلوب  سطح  به  را  آزمایشگاه  این 
با  که  بوده  ملی  پروژه  مرکز دوک یک  گفت: 
میلیارد   ۲.۶ بر  بالغ  اعتبار  لازم  پیگیری های 

تومانی را تامین و کار به روزرسانی انجام شد.
آقاپور کاظمی ترمیم تجهیزات آزمایشگاهی 
سفر  این  در  پیگیری  قابل  موراد  ازدیگر  را 
دانست و ادامه داد: برای رسیدن به نقطه ایده 

آل باید تلاش کنیم.
شرکت  یک  مدیرعامل  قلی پور"  "مهرداد 
فرآوری و بسته بندی انواع آبزیان در مازندران 
نیز با اشاره به اینکه این شرکت از سال ۱۳۸۸ 
کار خود را آغاز کرد و از همان ابتدا صادرات 
به کشور ترکمنستان را داشت، اظهار کرد: از 
سال ۱۳۹۴ صادرات خود را با گوشت ماهیان 

خاویاری و قزل آلا و  سردآبی پیگیری کرد.
وی، رعایت ضوابط بهداشتی را از اولویت های 

محور  صادرات  محصولات  تولیدات  در  خود 
دانست و ادامه داد: در دولت سیزدهم رویداد 
موفقی برای صادرات محصولات کشاورزی به 

ویژه آبزیان در مازندران رقم خورد.
دولتمردان  سفر  اگر  داد:  ادامه  پور  قلی 
انجام  روسیه  به  دولت سیزدهم  در  مازندرانی 
تصویب  حال  در  دارو  غذا  سازمان  نمی شد 
ممنوعیت واردات محصولات لبنی و ماهی به 
این کشور بود که خوشبختانه جلوی آن گرفته 

شد.
به گفته این تولید کننده، در پی انعقاد این 
قرارداد، ۸ کانتینر ۱۹ تنی به ارزش حدود ۳ 
میلیون دلار تا ژانویه تحویل سه شرکت طرف 

قرارداد روسی خواهد شد.
مدیرعامل این شرکت تولید کننده با اشاره 
به اینکه تبادل و معاملات ارزی، حمل و نقل 
از دیگر چالش های کلان صادرات محصولات 
آبزی به کشورهای هدف است، اظهار کرد: برای 
صادرات  آبزی  محصولات  و  تولیدات  ارتقای 
محور باید تعهدات ارزی از سوی دولت حذف 
شود. به گفته قلی پور، مازندران ۳۸۰۰ شرکت 
آبزی پروری در حال فعالیت دارد که تولیدات 
صادرات  به  می شود  موجب  استان  در  مازاد 

بپردازیم.

صرفه جویی ۲.۷ میلیارد 
دلاری هند از خرید نفت 

روسیه
نخست  ماه   ۹ در  روسیه  ارزان  نفت  واردات 
سال ۲۰۲۳، حدود ۲.۷ میلیارد دلار صرفه جویی 
از رشد  به حمایت  و  به همراه داشت  برای هند 

اقتصادی این کشور کمک کرد.
به گزارش ایسنا، نفت خام از نظر ارزش، حدود 
یک سوم از کل واردات هند، به حساب می آید. 
این کشور که سومین واردکننده و مصرف کننده 
بزرگ نفت در جهان است، امسال، جای اروپا را 
از  که  روسیه  نفت  خریدار  بزرگترین  عنوان  به 

طریق دریا حمل می شود، گرفته است.
دسترسی به نفت ارزان روسیه، به هند امکان 
قیمت  که  خاورمیانه  از  نفت  واردات  است  داده 
عرضه  کاهش  آغاز  از  پس  آن  نفتی  گریدهای 
پیدا  افزایش  ژوئیه،  از  سعودی  عربستان  اضافی 

کرده بودند را کمتر کند.
طبق آمار وزارت بازرگانی هند، این کشور در 
فاصله ژانویه تا دسامبر، ۶۹.۰۶ میلیون تن معادل 
۱.۸۵ میلیون بشکه در روز نفت از روسیه، وارد 

کرده است.
بر اساس محاسبات رویترز که بر مبنای آمار 
بوده است، میانگین قیمت  بازرگانی هند  وزارت 
پالایشگاههای هندی تحویل  به  نفت روسیه که 
داده شده است، طی این مدت، ۵۲۵ دلار و ۶۰ 

سنت در هر تن بود.
که  عراق  نفت  قیمت  میانگین  مقابل،  در 
کیفیت مشابه نفت اورال روسیه را دارد، در همین 
اختلاف  این  بود.  سنت   ۴۶ و  دلار   ۵۶۴ مدت، 
جویی  صرفه  دلار  میلیارد   ۲.۷ منزله  به  قیمت 
برای هند است که در صورت خرید نفت عراق، 

مجبور بود پرداخت کند.
بزرگترین  عنوان  به  را  عراق  جای  روسیه، 
عربستان  و  گرفته  هند  به  نفت  صادرکننده 

سعودی به جایگاه سوم، تنزل پیدا کرده است.

از برنامه افزایش تولید 
ال ان جی دست نمی کشیم

کرد:  اعلام  روسیه  خارجه  وزارت  سخنگوی 
روسیه حاضر نیست به دلیل تحریم های آمریکا، 
سالانه  تولید  افزایش  برای  خود  های  برنامه  از 
گاز طبیعی مایع )ال ان جی( به ۱۰۰ میلیون تن، 

دست بکشد.
کرد:  اظهار  زاخارووا  ماریا  ایسنا،  گزارش  به 
چنین  به  اند  گرفته  یاد  روسی  های  شرکت 

موانعی، غلبه کنند.
آمریکا در بسته جدید تحریم ها که ماه میلادی 
در  سهیم  بزرگ  شرکت  یک  کرد،  اعلام  جاری 
در  عظیم  پروژه  یک  مالکیت  و  اداره  توسعه، 
سیبری به نام آرکتیک ال ان جی ۲ را هدف قرار 

داد.
روسیه به دنبال افزایش تولید گاز طبیعی مایع 
همزمان با کاهش صادرات گاز طبیعی از طریق 
تحریم های  پی  در  که  است  اروپا  به  لوله  خط 
اوکراین روی داده  به  بر سر حمله نظامی  غربی 
است. پروژه آرکتیک ال ان جی ۲، سومین پروژه 
ال ان جی بزرگ روسیه است و برای کمک به رشد 
هشت  از  ال ان جی  جهانی  بازار  در  روسیه  سهم 
درصد فعلی، به ۲۰ درصد تا سال ۲۰۳۵، طراحی 

شده است.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا روز چهارشنبه 
اظهار کرد: با نزدیک شدن به مهلت تعیین شده 
برای خاتمه معاملات با آرکتیک ال ان جی ۲ در 
ژانویه، دولت بایدن سرگرم همکاری نزدیک با هم 
پروژه  این  علیه  تحریم ها  در خصوص  پیمانانش 

است.
نواتک که سومین تولیدکننده بزرگ ال ان جی 
روسیه است، در این پروژه سهم ۶۰ درصدی دارد 
 ۲۰۲۳ سال  پایان  تا  آن  تولید  آغاز  دنبال  به  و 

است.
و  تحریم ها  این  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
توجه  همکاری،  قطع  برای  شده  تعیین  مهلت 
ژاپن  کنسرسیوم  و  فرانسه  انرژی  توتال  شرکت 
آرکتیک ال ان جی که شامل شرکت میتسویی و 
JOGMEC است را برانگیخته است. این شرکت 
ها هر کدام ۱۰ درصد سهم در این پروژه داشته 
و نگران تاثیر تحریم ها هستند. شرکت ملی نفت 
چین و شرکت ملی نفت فراساحلی چین هم هر 

کدام ۱۰ درصد سهم در این پروژه دارند.

تقویت پوشش آنتن 
دهی در تفرش از ۴۵

به ۸۵ درصد

مرکزی  استان  نمایندگان  مجمع  رییس 
گفت: طی دو سال اخیر آنتن دهی در تفرش 
از پوشش ۴۵ درصدی به ۸۵ درصد رسیده 

است.
جلسه  در   ۱۴۰۲ آبانماه  هجدهم  بیاتی 
حضور  با  که  مرکزی  استان  اداری  شورای 
فناوری  و  ارتباطات  وزیر  پور  زارع  دکتر 

برگزار شد با اشاره به اینکه یکی از اقدامات 
مردم  بین  در  دولت سیزدهم حضور  خوب 
بوده است که شخص رییس جمهوری طی 
یک سال به همه استان ها سفر کرد و باید 
مدیران دستگاه های اجرایی استان نیز سفر 
باشند،  داشته  مدنظر  را  ها  شهرستان  به 
اظهار کرد: وزیر ارتباطات در زمان اخذ رای 

داد  قول  اسلامی  شورای  مجلس  از  اعتماد 
اینترنت روستاها  که ظرف دو سال مشکل 
و  دهی  آنتن  پوشش  امروز  و  کنند  را حل 
اینترنت روستای تفرش از ۴۵ درصد به ۸۵ 
درصد رسیده است. وی با بیان اینکه امروز 
در  ویژه  به  اینترنت  به  دسترسی  ضرورت 
مناطق صعب العبور محسوس است و باید در 

جاده ها نیز پوشش آنتن دهی تقویت شود، 
دهه  تا  که  داد  قول  ارتباطات  وزیر  گفت: 
فجر مشکل اینترنت ۵۰ روستای باقی مانده 
در استان مرکزی حل شود چراکه اینترنت 
زمینه توسعه سرمایه گذاری، اسکان و جذب 
روستاهای  و  دارد  همراه  به  را  توریست 

کوهستانی باید در اولویت قرار گیرد.
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گزارش ... مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران:

ایران برای اولین بار وارد بازار شیل های نفتی می شود
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیر 
قالی  منطقه  در  نفتی  شیل های  وجود  گفت: 
الیگودرز موفقیت بزرگی برای  کوه شهرستان 
جمهوری اسلامی است که برای اولین بار ایران 

را وارد بازار شیل های نفتی خواهد کرد.
حاشیه  در  آبان ماه   ۱۸ امروز  فکور  مهدی 
در  الیگودرز  نفتی شهرستان  میدان  از  بازدید 
جمع خبرنگاران اظهار کرد: شیل های نفتی ۲ 
زیرزمینی  شیل ها  این  گونه  که  هستند  گونه 
هستند که تا اعماق هزار و ۲ هزار متری باید 
چاه حفر و با روش های بسیار گران استحصال 
شود که نفت استحصال شده نیز ۳۰ تا ۴۰ دلار 
ارزش افزوده به همراه داشته باشد تا استخراج، 
را روی  نعمت  این  اما خداوند  باشد  اقتصادی 

زمین در این منطقه به ما داده است.
و  میدانی  بررسی های  کرد:  تصریح  وی 
انستیتوی  مشارکت  با  آزمایشگاهی  کارهای 
نفت تهران به اتمام رسیده، نمونه آزمایشگاهی 
آن موفقیت آمیز بوده و روش آن نیز پیدا شده 
کیلو   ۱۰ ابعاد  در  آن  نیمه صنعتی  نمونه  که 
به صورت پیوسته نفت و میعانات نفتی و گاز به 

همراه داشته است.
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیر 
اهواز  همچون  شهرهایی  در  کرد:  خاطرنشان 
باید تا عمق ۲ هزار و ۵۰۰ متر حفاری کنیم 
تا به نفت برسیم درحالی که در این منطقه از 
قالیکوه شهرستان الیگودرز همین نفت بر روی 

زمین قرار دارد.
فکور اضافه کرد: ۱۵ سال کار مطالعاتی و 

الیگودرز  از شهرستان  منطقه  این  در  میدانی 
صورت گرفته و اکیپ های مختلف صحرانوردی 
نمونه برداری  و  یافته  حضور  منطقه  این  در 
نتیجه  تا  داده اند  انجام  را  لازم  آزمایشات  و 
میدان  این  از  برداشت  قابلیت  به  رسیدن  آن 

روزمینی باشد.
وی بیان کرد: به ۲ روش برداشت نفت در 

این منطقه انجام می شود که یکی از روش های 
از  باید  که  است  معدنی  به صورت  برداشت 

معادن روی زمین برداشت شود.
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیر 
صنعتی  به صورت  آن  دیگر  روش  داد:  ادامه 
در فرآیندهای نفتی است که باید انجام شود 
روش  نفت  انستیتوی  و  اکتشاف  محققین  اما 

برای شیل  قابلیت  یافت کرده اند که  جدیدی 
های نفتی ایران دارد و ثبت جهانی خواهد شد.

این  نیمه صنعتی  اظهار کرد: کارخانه  فکور 
نفت  برداشت  حال  در  و  شده  ساخته  روش 
قیمت  که  است  آن  همراه  گاز  و  میعانات  و 
بسیار بالایی در اقتصاد بین الملل دارد و کمک 
اقتصادی خوبی برای کشور خواهد بود و انتظار 

می رود که کشور را از بعد نفت، گاز و میعانات 
گازی خودکفا کند.

وی تصریح کرد: درحالی که تلاش ها از ۱۵ 
سال پیش شروع شده است اما این اتفاق در 
دولت سیزدهم روی داده چراکه تلاش زیادی 
برای این امر وارد کرد تا کارخانه نیمه صنعتی 

آن را که قبلًا نداشتیم ساخته شد.
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیر 
برآوردهای  انجام  برای  کرد:  خاطرنشان 
هوایی  عکس های  به  ها  شیل  این  اقتصادی 
تا عمق  و گمانه زنی ها  نیاز است  ماهواره ای  و 
۳۰۰ متر نیز صورت گرفته و چاه هم حفر شده 
است حال باید دید که این ظرفیت تا چه عمقی 

است.
سه  تا   ۲ طی  امیدواریم  کرد:  اضافه  فکور 
ماه آینده گزارش فنی و اقتصادی آن از طریق 
و  داده  ما  به  تهران  دانشگاه  نفت  انستیتوی 

اقدامات عملیاتی آغاز شود.
وی بیان کرد: پسماندهای باقیمانده از این 
شیل ها بسیار خالص بوده و دوستدار طبیعت 
در  پسماند  همین  از  و  است  محیط زیست  و 
استفاده  می توان  مثل سیمان  مختلف  صنایع 

کرد یا به عنوان خاک به جای اول برگرداند.
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران ادامه 
برای  نفتی  های  شیل  این  اشتغال زایی  داد: 
سه  و  غیرمستقیم  مستقیم،  به صورت  منطقه 
شیفته پیش بینی می شود که حدود از سه هزار 
نفر به فعالیت مشغول شوند که قطعاً اولویت با 

نیروهای بومی منطقه خواهد بود.

سهم تاجیکستان از صادرات 
غیرنفتی ایران چقدر است؟

از  در نیمه اول امسال ۱۱۷ میلیون دلار کالا 
ایران به تاجیکستان صادر شده و سهم این کشور 
نیز  مدت  این  در  ایران  غیرنفتی  صادرات  کل  از 

۰.۴۸ درصد بوده است.
به گزارش ایسنا، رئیس جمهور روز چهارشنبه 
به دعوت »امامعلی رحمان«، همتای تاجیکستانی 
تعاملات  تعمیق  و  گسترش  راستای  در  و  خود 
عازم  همسایه،  کشورهای  با  سیاسی  و  اقتصادی 
رؤسای  سفر  این  جریان  در  شد.  تاجیکستان 
ایران و تاجیکستان  جمهور و مقامات عالی رتبه 
تفاهمنامه  و  سند   ۱۸ و  مشترک  بیانیه  یک 

همکاری امضا کردند.
یادداشت تفاهم نقشه راه همکاری های تجاری 
تا   ۲۰۲۳ سال های  برای  بلندمدت  اقتصادی  و 
مخدر،  مواد  قاچاق  با  مبارزه  رویداد،  لغو   ،۲۰۳۰
ایجاد  بحران،  مدیریت  ترانزیت،  و  نقل  و  حمل 
منطقه آزاد مشترک، فرهنگ و هنر، آموزش عالی، 
تحقیقات فناوری و نوآوری، خدمات پستی، امور 
ورزشی و خواهر خوانندگی میان شهرهای یزد و 
خجند تاجیکستان از جمله اسناد و تفاهم نامه های 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  میان  همکاری 
به  کشور  دو  مقامات  توسط  که  بود  تاجیکستان 

امضا رسید.
و  ایران  همکاری  فعلی  وضعیت  درباره 
تاجیکستان، جدیترین آمار منتشر شده از سوی 
سازمان توسعه تجارت نشان می دهد تاجیکستان 
ایران است که بیشترین  جزو ۱۵ شریک تجاری 
تراز تجاری با آن ها را در نیمه اول امسال داشتیم.

تجاری  شریک  دوازدهم  تاجیکستان  اصل  در 
است؛  ایران  نفع  به  مثبت  تجاری  تراز  با  ایران 
تن  هزار   ۱۳۵ امسال  اول  نیمه  در  که  به طوری 
به  ایران  از  میلیون دلار کالا  ارزش ۱۱۷  به  کالا 
تاجیکستان صادر شده است. سهم تاجیکستان از 
کل صادرات غیرنفتی کشور در این مدت نیز ۰.۴۸ 

درصد بوده است.
هزار  امسال ۱۲  اول  ماهه  در شش  همچنین 
تن کالا به ارزش ۳۲ میلیون دلار از تاجیکستان 
از  کالا  واردات  سهم  است.  شده  وارد  کشور  به 
تاجیکستان از کل واردات کشور نیز در این مدت 

۰.۱۱ درصد بوده است.
نشان  آمارها  این  مجموع  بررسی  همچنین 
می دهد تراز تجاری ایران ۸۵ میلیون دلار به نفع 

ایران است.
سازمان  به  ایران  صادرات  کل  دیگر  طرف  از 
آن  اعضای  از  هم  تاجیکستان  که  اکو  همکاری 
است، در این مدت نزدیک به ۱۱ میلیون تن به 
در  بنابراین  است.  بوده  دلار  میلیارد   ۵.۱ ارزش 
بین اعضای اکو، تاجیکستان مقصد ۲.۳ درصد از 
کل کالاهای صادراتی ایرانی به ۹ کشور عضو این 

سازمان بوده است.

 جای خالی افغانستان
در نشست اکو

نشست سران سازمان همکاری اقتصادی )اکو( 
بدون حضور نماینده کشور افغانستان با نام رسمی 

امارت اسلامی در تاشکند برگزار شد.
در  ازبکستان  رئیس جمهور  ایسنا،  گزارش  به 
به  بشردوستانه  کمک های  خواستار  نشست  این 

مردم افغانستان شد.
شوکت میرضیایف اظهار کرد که در این دیدار 
در مورد راه اندازی پروژه افغان - ترانس نیز بحث 
شد. امارت اسلامی افغانستان عنوان کرد که باید 
دعوت  اکو  اجلاس  به  کشور  این  از  نماینده ای 

می شد.
تحلیلگران  از  شماری  حال،  همین  در 
افغانستان  شرکت  برای  که  می گویند  اقتصادی 
اکو،  به ویژه نشست  بین المللی  در کنفرانس های 
جهان  توسط  اسلامی  امارت  ابتدا  که  است  لازم 
نمایندگان  حضور  و  شود  شناخته  رسمیت  به 
می تواند  بین المللی  کنفرانس های  در  افغانستان 
نقش مهمی را ایفا کند که نقش مهمی در حل 
چالش های کنونی دارد. محمد نبی افغان، تحلیلگر 
اقتصادی - گفت: ما باید روابط نزدیک خود را با 
جهان حفظ کنیم و رضایت آنها را جلب کنیم و 
در برنامه  ها و کنفرانس هایی مانند نشست اکو که 
برای ما بسیار مهم است، باشیم. امارت اسلامی به 
دنبال توسعه روابط اقتصادی و تجاری با کشورهای 

همسایه و منطقه است.
عبداللطیف نظری - معاون وزیر اقتصاد - گفت: 
گسترش  دنبال  به  باید  اکو  اجلاس  در  بنابراین 

روابط اقتصادی و تجاری در سطح منطقه باشیم.
نیوز،  طلوع  خبری  شبکه  گزارش  طبق 
همکاری  سازمان  سران  اجلاس  شانزدهمین 
کشورهای  نمایندگان  حضور  با  )اکو(  اقتصادی 
قزاقستان،  تاجیکستان،  ترکمنستان،  ازبکستان، 
قرقیزستان، ترکیه، ایران، پاکستان و آذربایجان در 

تاشکند ازبکستان برگزار شد.

بیت کوین به تایید نزدیک شد

اکو بازاری بیش از ۵۰۰ میلیون نفری و فرصتی برای تجارت

فیبرنوری، زیرساخت توسعه کشور در نیم قرن آینده

کمیسیون  که  باورند  این  بر  تحلیلگران 
آمریکا،  ایالات متحده  بهادار  اوراق  و  بورس 
صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین را در 

ماه نوامبر تصویب کند.
به گزارش ایسنا به نقل از کریپتوکارنسی، 
امیدی اندک وجود دارد که طی آن کمیسیون 
بورس و اوراق بهادار ۱۲ برنامه معلق صندوق 
قابل معامله در بورس بیت کوین )ETF( را تایید 

کند.
به گفته جیمز سیفارت و اریک بالچوناس، 
تحلیلگران بلومبرگ، این تایید می تواند شامل 
صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین بلک 
راک )iShares Spot( و صندوق گری اسکیل 

)Bitcoin Trust( باشد.
دستورات  که  نوشت  توییتر  در  سیفارت 
بهادار  اوراق  و  تاخیر توسط کمیسیون بورس 
برای فیدلیتی، اینوسکو، ویزدم تری، ون اک، 
بیت وایز، بلک راک و والکری به طور همزمان 
 ۱۲ همه  به  بخواهد  آژانس  اگر  و  شد  صادر 
پرونده اجازه راه اندازی دهد - همانطور که ما 

معتقدیم - اولین پنجره موجود از زمان تایید 
پیروزی دادگاه گری اسکیل محسوب می شود.

صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین یا 
ETF برای سرمایه گذاران این امکان را فراهم 
دارایی  داشتن  نگه  به  نیاز  بدون  که  می کند 
ارز دیجیتال جهان معامله  بزرگترین  با  خود، 
را  سهامی  می توانند  که  تفاوت  این  با  کنند، 
خریداری کنند که توسط بیت کوینی که توسط 
پشتیبانی  است،  شده  خریداری  صادرکننده 

می شود.
کمیسیون  اگر  حتی  داد:  هشدار  سیفارت 
بورس و اوراق بهادار تغییر قانون را تایید کند و 
به یک صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین 
اجازه داد و ستد بدهد، این مورد کاملا مغایر با 
تایید بیانیه ثبت نام صندوق است. قبل از شروع 
معامله هر یک از صندوق های قابل معامله در 
بورس بیت کوین هر دو پرونده باید تایید شوند.

حتی اگر ماه ها طول بکشد تا صندوق قابل 
معامله در بورس بیت کوین تایید شود، افزایش 
سرمایه گذاران  که  می کند  ثابت  اخیر  قیمت 

نسبت به آن خوش بین هستند؛ بیت کوین در 
ماه اکتبر بیش از ۲۰ درصد افزایش یافت.

صندوق  که  اند  کرده  پیشنهاد  تحلیلگران 
قابل معامله در بورس بیت کوین می تواند بین 

۵۰ تا ۱۰۰ میلیارد دلار جریان ورودی را طی 
پنج سال آینده جذب کند که می تواند باعث 
تغییر قابل توجهی در پویایی بازار دارایی شود.

کوین  رمزنگاری  دارایی های  مدیر  گفته  به 

صندوق های  گذشته،  هفته   ۶ در  تنها  شیرز، 
جذب  سپرده  دلار  میلیون   ۷۶۷ رمزنگاری 

کرده اند.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال 
برآورد  دلار  تریلیون   ۱.۳۷ حاضر  حال  در 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۲.۷۶ 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۲.۰۳ 
اختیار  در  دیجیتال  ارزهای  بازار  کل  درصد 
درصد   ۰.۲۹ روز  یک  در  که  بوده  بیت کوین 

افزایش داشته است.
 ۲۴ در  دیجیتال  ارزهای  بازار  کل  حجم 
که  است  دلار  میلیارد  ساعت گذشته ۴۸.۷۵ 
کل  حجم  است.  داشته  افزایش  درصد   ۳.۶۶
در امور مالی غیر متمرکز در حال حاضر ۵.۱۹ 
کل  از  درصد   ۱۰.۶۵ که  است  دلار  میلیارد 
حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده 
 ۴۳.۲۲ اکنون  پایدار  سکه های  تمام  حجم  و 
کل  از  درصد   ۸۸.۶۶ که  است  دلار  میلیارد 
را  دیجیتال  ارزهای  بازار  ساعته   ۲۴ حجم 

تشکیل می دهد.

شانزدهمین اجلاس سران اکو در تاشکند، 
مبنایی جدید برای توسعه رویکردهای مشترک 

برای پرداختن به مسائل منطقه ای است.
به گزارش ایسنا، شانزدهمین اجلاس سران 
تاشکند،  در   ۲۰۲۳ نوامبر   ۹ تاریخ  در  اکو 
شد.  خواهد  تشکیل  ازبکستان  پایتخت 

ازبکستان در سال ۲۰۲۲، برای اولین بار ریاست 
اکو را بر عهده گرفت. شوکت میرضیایف، رئیس 
جمهور ازبکستان طی سخنانی در پانزدهمین 
نوامبر  اکو در عشق آباد در ۲۸  اجلاس سران 
در  همکاری  برای  را  پیشنهادهایی   ۲۰۲۱
تجارت، سرمایه گذاری، حمل و نقل و اقتصاد 

سبز ارائه کرد.
باید  ما  تاکید کرد که  اجلاس  این  در  وی 
بازار  که  کشورهایمان  توجه  قابل   پتانسیل  از 
جمعیت  نفر  میلیون   ۵۰۰ از  بیش  با  بزرگی 
دارند، در حوزه تجارت و سرمایه گذاری بیشتر 
اجلاس  ریاست  پذیرش  با  او  کنیم.  استفاده 
گفت که ازبکستان طرفدار توسعه روابط همه 
این،  بر  علاوه  است.  اکو  چارچوب  در  جانبه 
را  ابتکاری  میرضیایف  عشق آباد،  اجلاس  در 
سبز  اقتصاد  فعال  مشترک  توسعه  زمینه  در 
با معرفی گسترده فناوری های صرفه جویی در 
منابع در بخش های صنعتی و دستیابی به بی 

طرفی کربن مطرح کرد.
برای  بستری  عنوان  به  را  اکو  ازبکستان 
بحث در مورد راه های بهبود توسعه و ارتقای 
فرصت های تجاری و سرمایه گذاری در جنوب 
آسیا، آسیای مرکزی و خاورمیانه می داند. علاوه 
بر این، ازبکستان از ایجاد قطب های ترانزیتی 
بین منطقه ای، توسعه زیرساخت های حمل و 
تعرفه های  بهینه سازی  مدرن،  جاده ای  و  نقل 
شرایط  سازی  ساده  ترانزیت،  و  نقل  و  حمل 

و  مسافر  و  بار  بین المللی  نقل  و  حمل  برای 
معرفی دیجیتالی  شدن در صنعت حمل و نقل 

حمایت می کند.
شرکای  بزرگترین  اکو  کشورهای  امروزه 
نتایج  اساس  بر  هستند.  ازبکستان  تجاری 
و  ازبکستان  بین  تجاری  سال ۲۰۲۲، گردش 
کشورهای اکو بالغ بر ۱۲.۳ میلیارد دلار و در 
ژانویه تا جولای ۲۰۲۳  به میزان ۵.۸ میلیارد 

دلار بوده است.
ازبکستان از پیوستن به تلاش ها برای توسعه 
لازم  کمک های  ارائه  و  مشترک  رویکردهای 
راستا،  این  در  می کند.  حمایت  افغانستان  به 
شوکت میرضیایف ابتکاری را برای ادامه مداوم 
اجرای طرح های بزرگ تجارت، حمل و نقل و 
انرژی با اهمیت منطقه ای مشترک با افغانستان 
به منظور ارتقای اقتصاد این کشور و حمایت از 

مردم آن مطرح کرده است.
همکاری ازبکستان با اکو از ماه می ۲۰۱۸ 
مشارکت  حال،  عین  در  است.  شده  تشدید 
هیأت های ازبکستان در رویدادهای بین المللی 
شده  بیشتر  می شود،  برگزار  اکو  نظر  زیر  که 

نقل  و  حمل  وزرای  نشست  نتیجه  در  است. 
کشورهای عضو اکو در دسامبر ۲۰۲۰، ابتکار 
حمل  کریدورهای  گنجاندن  برای  ازبکستان 
 - مرکزی  »آسیای  ریلی  و  جاده ای  نقل  و 
 - مرکزی  »آسیای  پاکستان«،   - افغانستان 
افغانستان - ایران«، »ازبکستان- ترکمنستان-

ایران« به شریان های حمل و نقل منطقه اکو 
مورد حمایت همه کشورهای عضو سازمان قرار 

گرفت و در بیانیه نهایی گنجانده شد.
ریزی  برنامه  شورای  عادی  نشست  در 
منطقه ای اکو به ریاست ازبکستان در تاریخ ۱۷ 
تا ۲۶ ژانویه ۲۰۲۲، بنا به پیشنهاد ازبکستان، 
سال »تقویت اتصال« در منطقه اکو اعلام شد.

اکو در  برگزاری اجلاس  اکو،  طبق گزارش 
ازبکستان  تعامل  به  جدیدی  انگیزه  تاشکند، 
مبنای  که  داد  خواهد  اکو  عضو  کشورهای  با 
جدیدی برای توسعه رویکردهای مشترک برای 
رسیدگی به مسائل منطقه ای ایجاد می کند و 
اولویت های کلیدی بیشتر سازمان را در توسعه 
در  همه  نفع  به  منطقه ای  اقتصاد  تقویت  و 

فضای وسیع اکو تعیین می کند.

گفت:  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
و  اتصال  برای  توسعه  هفتم  برنامه  قانون  در 
برخورداری تمامی ساختمان های کشور با این 
فناوری تا پایان برنامه هفتم، هدفگذاری انجام 
ارتباطات  انقلابی را در صنعت  شده است که 
کشور بوجود خواهد آورد و زیرساخت توسعه 

کشور حداقل در نیم قرن آینده است.
در  آبان ماه   ۱۸ پنجشنبه  پور  زارع  عیسی 
 FTHH حاشیه آیین افتتاح پروژه فیبر نوری
گفت وگو  در  ساوه  کارهای  و  کسب  و  منازل 
با اشاره به صنعتی بودن استان  با خبرنگاران 
مرکزی اظهار کرد: استان مرکزی یک استان 
پهناور، صنعتی و استراتژیک در کشور است و 
نیازمندی های صنعتی، علمی و فناورانه استان 

ایجاب می کند که زیرساخت های ارتباطی آن 
توسعه پیدا کند.

نوری  فیبر  پروژه  افتتاح  به  اشاره  با  وی 
ساوه  کارهای  و  کسب  و  منازل   FTHH
نخستین شهرستان  عنوان  به  ساوه  در  گفت: 
استان مرکزی این طرح بزرگ افتتاح شد و از 
امروز مردم این شهر در صورت تمایل با ارائه 
نوری  فیبر  سرویس  از  می توانند  درخواست 
ظرف یکماه در مقابل درب منزل خود بهره مند 
برای سایر شهرهای  به مرور  این کار  شوند و 

استان نیز انجام خواهد شد.
 FTHH نوری  فیبر  پروژه  در  افزود:  وی 
منازل و کسب و کارهای ساوه سرعت های تا 
چندصد مگابیت برثانیه حتی تا هزار مگابیت 

این میزان حدود ۸۰  ثانیه فراهم شده که  بر 
برابر سرعت ارتباطات ثابتی است که در کشور 
های  فناوری  آخرین  جزو  عملا  و  دارد  وجود 
روز دنیاست و امیدواریم تا پایان دولت، امکان 
دسترسی و برخورداری از چنین فناوری را برای 

تمامی خانوارهای شهری کشور فراهم کنیم.
اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  ارتباطات  وزیر 
اتوبان های جدیدی  نوری  فیبرهای  آینده،  در 
هستند که ارتباطات مردم را برقرار می کنند و 
از آنجاکه امور زندگی جامعه بشری، دیجیتالی 
تسهیل  زیرساخت  این  بود،  خواهد  مجازی  و 
کرد:  اظهار  می شود،  مردم  زندگی  کننده 
و  اتصال  برای  توسعه  هفتم  برنامه  قانون  در 
برخورداری تمامی ساختمان های کشور با این 

فناوری تا پایان برنامه هفتم هدفگذاری شده 
است که انقلابی را در صنعت ارتباطات کشور 

بوجود خواهد آورد.
وی با بیان اینکه پروژه فیبر نوری زیرساخت 
توسعه کشور حداقل در نیم قرن آینده است، 
گفت: اجرای پروژه فیبر نوری در سراسر استان 
استعداهای  که  کند  کمک  تواند  می  مرکزی 
نقش  و  گیرد  قرار  شکوفایی  مسیر  در  استان 
موثری در اقتصاد دیجیتال کشور داشته باشد.

خدمات  توسعه  حوزه  در  پور  عیسی 
ارتباطی در روستاها گفت: قریب به ۹۴ درصد 
خانوارهای روستایی بالای ۲۰ خانوار کشور با 
اینترنت پرسرعت به شبکه متصل هستند که 
ابتدای دولت حدود ۸۰ درصد  این میزان در 

بود. بیش از پنج هزار و ۴۰۰ روستا طی دو سال 
گذشته به شبکه متصل شدند که سهم استان 
مرکزی حدود ۱۶۰ روستا بوده است و تا پایان 
سال تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان 
از اینترنت پرسرعت برخوردار خواهند شد که 
و  روستا  در  مردم  ماندگاری  در  موثری  نقش 
رونق و آبادانی و نیز تقویت زیرساخت ها داشته 

و مهاجرت معکوس را رقم خواهد زد.
وی در خصوص زیرساخت های انتخابات نیز 
مجلس  انتخابات  جدید  قانون  براساس  گفت: 
شورای اسلامی برای اولین بار وزارت ارتباطات 
نیز جزو ستاد اجرایی انتخابات کشور شده است 
و این وزارتخانه وظیفه تضمین ارتباطات پایدار 

و با کیفیت را در طول انتخابات برعهده دارد.
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معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت ایران:خبر

فرصت های بالای همکاری های نفتی ایران و تاجیکستان

روان سازی تجارت در »اکو«؛ زمینه ساز دسترسی صادرکنندگان ایرانی

توسعه نرم افزارهای اپل متوقف شد

موافقت نامه تجاری اکو اصلاح می شود
بین المللی  کارهای  و  کسب  ارتقای  معاون 
سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه برای 
اکو،  عضو  کشورهای  بین  همکاری ها  توسعه 
تجاری  موافقت نامه  درباره  قبل  دهه  دو  طی 
اکو )اکوتا( مذاکره شد، اما بعد از آن ساختار 
اساسی  تحولات  کشورها  تولیدی  و  تعرفه ای 
تجربه کرد، گفت که در آخرین اجلاس شورای 
همکاری اکو توافق شده که متن موافقت نامه 

اصلاح شود.
به گزارش ایسنا، در هفت ماهه امسال تراز 
پیشی  با  اکو  عضو  کشور   ۹ با  ایران  تجاری 
دلار  میلیارد   ۱.۶ مثبت  به  صادرات  گرفتن 
رسیده و از بین اعضا، ترکیه نخستین شریک 

تجاری ایران بوده است.
سازمان همکاری اقتصادی یا به اختصار اکو، 
در حال حاضر ۱۰ عضو و حدود ۴۸۰ میلیون 
تن جمعیت دارد. اما بارها این موضوع مطرح 
شده که تجارت اعضای این سازمان با یکدیگر 
تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی دارد. 
برای مثال سال گذشته شافعی، رئیس وقت اتاق 
بازرگانی ایران، در نشست مشترک با دبیرکل 
اکو گفته بود که میزان مبادلات اقتصادی این 
میلیارد  به ۹۳۰  نزدیک  در جهان  کشور   ۱۰
دلار است اما میزان تجارت درون گروهی آن ها 
همچنین  نمی رسد.  هم  دلار  میلیارد   ۷۰ به 
درون گروهی  اقتصادی  همکاری های  میزان 

در اکو با وجود برخورداری ۱۰ کشور عضو از 
بخش عظیمی از سرمایه جهانی، تنها ۸ درصد 

است.
اکو  در سند چشم انداز ۲۰۲۵  این حال  با 

کشورهای سازمان تعهد کرده اند تجارت درون 
منطقه ای را به دو برابر افزایش داده و از ۷ تا ۸ 

درصد کنونی به ۱۵ درصد برسانند.
عضو  کشورهای  همکاری  موانع  جمله  از 

اکو می توان به عملیاتی نشدن موافقت نامه ها، 
از  برخی  در  تجار  برای  ویزا  دریافت  دشواری 
ترانزیت  به  مربوط  مشکلات  عضو،  کشورهای 
پاین  حجم  و  عضو  کشورهای  از  برخی  از 

کرد.  اشاره  درون گروهی  سرمایه گذاری 
موافقت نامه  همان  یا  »آکوتا«  موافقت نامه 
تجاری اکو یکی از راهکارهای ارتقای تبادلات 
از  یکی  است.  نشده  عملی  هنوز  که  تجاری 
برخی  که  است  این  آن  نشدن  عملی  دلایل 
کشورها هنوز با مهم ترین بند یعنی بند کاهش 
دادن میزان تعرفه ها در تجارت بین کشورهای 

سازمان موافقت نکرده اند.
در این رابطه محمدصادق قنادزاده -معاون 
سازمان  بین المللی  کارهای  و  کسب  ارتقای 
مهم ترین  کرد:  اظهار  ایران-  تجارت  توسعه 
)اکوتا(  اکو  تجاری  موافقت نامه  موافقت نامه، 
است که طی دو دهه قبل درباره آن مذاکره 
شد. اما بعد از آن ساختار تعرفه ای و تولیدی 

کشورها تحولات اساسی تجربه کرد.
به گفته وی از جمله این تحولات این بود 
که ترکیه آزادسازی های تعرفه ای اساسی انجام 
داده است. همچنین افغانستان و تاجیکستان 
آزادسازی های  به سازمان WTO پیوستند و 
اساسی تجاری را اجرا کردند. بر این اساس این 
سه کشور دارای ساختار حمایت تعرفه ای بسیار 
سبکی هستند. در مقابل حمایت های تعرفه ای 

ایران افزایش قابل توجهی داشته است.
قنات زاده در پایان تاکید کرد که در آخرین 
اجلاس شورای همکاری اکوتا توافق شده که 

متن موافقت نامه اصلاح شود.

انجام  برای  گذشته  روز  جمهوری  رئیس 
که  کشوری  شد،  تاجیکستان  وارد  مذاکرات، 
می تواند در حوزه انرژی پتانسیل هایی را برای 
ایران به همراه داشته باشد و به گفته نماینده 
حوزه  در  قدمی  هر  اوپک  در  ایران  سابق 

دیپلماسی انرژی به نفع ایران است.
محمد خطیبی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
تاجیکستان  و  ایران  همکاری  مزیت های  به 
همکاری های  کرد:  اظهار  انرژی،  حوزه  در 
ایران با کشورهای آسیای جنوب شرقی مفید 
تاجیکستان  در  شده  گفته  که  آنطور  است، 
آن  با  می توان  که  دارد  وجود  پالایشگاهی 
چندان  پالایشگاه  این  البته  کرد،  همکاری 
ما  به طور کلی همکاری های  اما  نیست  بزرگ 
می تواند  شرقی  جنوب  آسیای  کشورهای  با 

راهگشا باشد.
همکاری های  توسعه  اینکه  بیان  با  وی 

اثرات  می تواند  تحریم  شرایط  در  بین المللی 
مثبتی داشته باشد، گفت: این کشورها می توانند 
در شرایط تحریم به ما کمک کنند و باتوجه به 
اینکه عضو کشورهای شانگهای شده ایم، توسعه 
همکاری با این کشورها در زمینه انرژی و سایر 

بحث ها می تواند اثرگذار باشد.
در  اوپک،  در  ایران  نماینده سابق  گفته  به 
این بخش تاجیکستان نمی تواند تولید و مصرف 
اما جمع شدن کشورهای  باشد  بالایی داشته 

کوچک می تواند کمک رسان باشد.
خطیبی با بیان اینکه وزارت نفت ایران در 
بحث صدور خدمات فنی و مهندسی با توجه 
زمینه  در  که  توانمندی هایی  و  ظرفیت  به 
استخراج، اکتشاف و بهره مندی از میدان های 
نفت و گاز و فرآورش نفت و گاز در پالایشگاه ها 
پتروشیمی  محصولات  تولید  حال  عین  در  و 
دارد، می تواند با این کشور همکاری کند، گفت: 

نفع هر دو  به  تاجیکستان  با  توسعه همکاری 
کشور خواهد بود و قطعا تاثیرات آن عاید هر 

دو کشور می شود.

به گزارش ایسنا، روز گذشته روسای جمهور 
یک  تاجیکستان  و  ایران  عالی رتبه  مقامات  و 
بیانیه مشترک و ۱۸ سند و تفاهمنامه همکاری 

امضا کردند.
همکاری های  راه  نقشه  تفاهم  یادداشت 
سال های  برای  بلندمدت  اقتصادی  و  تجاری 
۲۰۲۳ تا ۲۰۳۰، لغو رویداد، مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر، حمل و نقل و ترانزیت، مدیریت 
فرهنگ  مشترک،  آزاد  منطقه  ایجاد  بحران، 
و  فناوری  تحقیقات  عالی،  آموزش  هنر،  و 
نوآوری، خدمات پستی، امور ورزشی و خواهر 
خجند  و  یزد  شهرهای  میان  خوانندگی 
تفاهم نامه های  و  اسناد  از جمله  تاجیکستان 
و  ایران  اسلامی  جمهوری  میان  همکاری 
تاجیکستان بود که توسط مقامات دو کشور 

به امضا رسید.
این اسناد همکاری میان وزرای امور خارجه، 
نیرو و فرهنگ و ارشاد جمهوری اسلامی ایران 
با وزرای رشد اقتصاد، فرهنگ، معارف، نقلیات 

و صناعت تاجیکستان امضا شد.

کشورهای  سران  نشست  شانزدهمین 
امروز  »اکو«  اقتصادی  همکاری  سازمان  عضو 
»شوکت  ریاست  به  ماه  ابان   ۱۸ شنبه  پنچ 
شهر  در  ازبکستان  رئیس جمهور  میرضیایف« 

»تاشکند« برگزار می شود.
ریزی  برنامه  اساس  بر  ایسنا،  گزارش  به 
کشورهای  سران  نشست  این  در  شده،  اعلام 
قرقیزستان،  قزاقستان،  ایران،  آذربایجان، 
ترکیه  و  ترکمنستان  تاجیکستان،  پاکستان، 

حضور پیدا می کنند.
پیش  از  بیش  گسترش  نشست  این  در 
سرمایه  اقتصادی،  تجاری،  همکاری های 
گذاری، حمل ونقل، ارتباطات و بشردوستانه در 
چارچوب »اکو« و همچنین تکامل فعالیت این 

ساختار چند جانبه بررسی خواهد شد.
در  شرکت  برای  نیز  ایران  رییس جمهور 
این نشست پس از سفر به تاجیکستان راهی 
این  است.  شده  ازبکستان  پایتخت  تاشکند 
دومین سفر رییس جمهور ایران طی دو سال 
اخیر به ازبکستان است چنان که ابراهیم رییسی 
 ۱۴۰۱ سال  شهریور   ۲۵ تا   ۲۳ روزهای  در 
نیز در راس هیاتی عالیرتبه  برای شرکت در 
بیست و دومین نشست سران سازمان همکاری 
شانگهای به سمرقند ازبکستان سفر کرد ه بود.

با  نزدیک  تعامل  و  چندجانبه  دیپلماسی 
مهمی  بخش  منطقه  کشورهای  و  همسایگان 
از دیپلماسی اقتصادی ایران است و در همین 
سازمان های  با  همکاری ها  گسترش  ارتباط 
منطقه ای  از جمله سازمان همکاری شانگهای 
و سازمان همکاری اقتصادی اکو در سال های 
دستگاه  توجه  مورد  گذشته  از  بیش  اخیر 

دیپلماسی ایران قرار گرفته است.
سازمان های  قدیمی ترین  از  اکو  سازمان 
توسعه  حال  در  جهان  در  اقتصادی  همکاری 

میلادی  شصت  دهه  به  آن  قدمت  و  است 
از  یکی  عنوان  به  نیز   ایران  برمی گردد. 
کشورهای بنیانگذار این سازمان اهتمام جدی 
به تقویت همکاری های درون منطقه ای و نیز 
ارتقای جایگاه اکو به عنوان یک سازوکار موثر 

منطقه ای برای همکاری اقتصادی دارد.
اقتصادی  معاون دیپلماسی  مهدی صفری، 
ایران  اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزارت 
مهرماه سال جاری در بیست و هفتمین نشست 
همکاری  سازمان  خارجه  امور  وزیران  شورای 
اقتصادی اکو که در شوشا – آذربایجان برگزار 
شده بود با اشاره به اهمیت  تجارت منطقه ای، 
اکو، شعار سال ۲۰۲۴ در  توسعه  و  همگرایی 
را  مزبور  سازمان  در  کشورمان  ریاست  زمان 
»ایجاد منطقه مقاوم و تاب آور از طریق توسعه 
ادامه  تجارت بین منطقه ای« اعلام کرد و در 
مجموعه پیشنهاداتی را در زمینه توافق بر سر 
حداکثر کردن پوشش ترجیحات تجاری، تلاش 
اقتصادی،  آزاد  منطقه  به  رسیدن  جهت  در 
اقتصاد  و  نوین  آوری های  فن  از  استفاده 
دیجیتال، تقویت حمل و نقل و ترانزیت چند 
بین المللی،  سرمایه گذاران  از  دعوت  وجهی، 
بردن  بالا  پرداختی جدید،  ایجاد سیستم های 
سهم تجارت انرژی، حمایت از بخش خصوصی 
و تبادل تجارب در زمینه آزادسازی های تجاری 

را مطرح کرد.
نماینده ایران و رییس اکو در سال ۲۰۲۴، 
برای  اعضا  جمعی  تلاش  از  استقبال  ضمن 
رسیدن به اهداف مشترک اکو خواستار جدیت 
کردن  اجرایی  برای  عضو  کشورهای  بیشتر 

توافقات شد.
ده  اخیر  های  سال  در  ایسنا،  گزارش  به 
مربع  کیلومتر  میلیون   ۸ با  اکو  عضو  کشور 
جمعیت،  میلیارد  نیم  از  بیش  و  مساحت 

شکل  خود  مابین  را  خوبی  نسبتا  تعاملات 
ترانزیت،  و  نقل  و  حمل  حوزه های  و  داده اند 
تجارت و انرژی سه اولویت اعضا برای همکاری 
هستند و ساختارهای خوبی برای همکاری در 
سایر حوزه های اقتصادی نیز بین این کشورها 

شکل گرفته است.
ارتقای تجارت درون منطقه ای از اولویت های 
سازمان اکو است و جمهوری اسلامی ایران نیز 
با جدیت در پی روان سازی تجارت در منطقه و 
ارتقای سهم تجارت درون منطقه ای از ۷ درصد 
ایران  از آنجا که  فعلی به ۲۰ درصد  است و 
لذا  اکو است  اصلی در  از صادرکنندگان  یکی 
دسترسی  اکو،  در  تجارت  روان سازی  هرگونه 
را  منطقه  بازارهای  به  ایرانی  صادرکنندگان 
آسانتر و ارزانتر خواهد کرد، البته در مقابل نیز 
بازارهای خود  باشد  باید آمادگی داشته  ایران 
را بر روی کالاهای کشورهای عضو باز کند که 
تحقق آ ن نیز منوط به ایجاد برخی از اصلاحات 

و تغییرات در ساختار اقتصادی کشور است.
و  ایران  عضویت  به  توجه  با  سو  دیگر  از 
همکاری های  سازمان  در  اکو  کشورهای  اکثر 
شانگهای، همکاری و هم افزایی این دو سازمان 
برای ارتقاء همکاری های منطقه ای امری مهم 
است و به نظر می رسد این موضوع مورد توجه 
گرفته  قرار  سازمان  دو  این  اندرکاران  دست 

است.
سازمان همکاری اقتصادی اکو یک سازمان 
در  که  است  اقتصادی  دولتی  بین  منطقه ای 
و  ترکیه  ایران،  کشور  سه  مشارکت  با  ابتدا 
هدف  با  و  ازمیر  معاهده  اساس  بر  پاکستان 
منطقه  مردم  اقتصادی  زندگی  سطح  اعتلای 
ادامه کشورهای  در  و  تاسیس شد  در ۱۹۸۴ 
افغانستان، تاجیکستان، آذربایجان، ازبکستان، 
ترکمنستان، قزاقستان، قرقیزستان در ۱۹۹۲ 

به این سازمان ملحق شدند.
عمومی  مجمع  نشست  پنجاهمین  در 
میلادی   ۱۹۹۵ سال  در  متحد  ملل  سازمان 
قطعنامه همکاری با سازمان همکاری اقتصادی  
اکو به تصویب رسیده و از آن زمان این سازمان 
از مقام ناظر در سازمان ملل متحد برخوردار 
است. سازمان همکاری اقتصادی اکو همچنین 
مقام ناظر در سازمان همکاری اسلامی را نیز 

دارد.
نشست سران اکو هر دو سال یکبار جهت 
اتخاذ رهنمودهای کلی برگزار می شود و به نظر 
می رسد که با توجه به این که تهران در سال 
۲۰۲۴ ریاست این سازمان را بر عهده می گیرد، 
در   ۲۰۲۵ سال  در  اکو  سران  بعدی  نشست 

ایران برگزار می شود .
تصمیم  رکن  بالاترین  که  وزیران   شورای 
گیری و سیاستگذاری سازمانی است و سالی 

یکبار تشکیل جلسه می دهد.
اجرایی  بازوی  دائم،  نمایندگان  شورای 

شورای وزیران است و هر ماه در سطح سفرا در 
تهران تشکیل جلسه می دهد.

مقر دبیرخانه سازمان  اکو در تهران است. 
دبیرخانه مسئول هماهنگی و نظارت بر اجرای 
فعالیت های اکو و کمک به برگزاری نشست ها 

است.
این دبیرخانه متشکل از دبیرکل، معاونین، 
مدیران و کارکنان است. شورای وزیران از میان 
نامزدهای انتخاب شده از سوی کشورهای عضو 
دبیرکل را برای یک مدت سه ساله غیر قابل 

تمدید انتخاب می شود.
به گزارش ایسنا، اگر چه عمده فعالیت این 
سازمان و مباحث مطرح در آن اقتصادی است 
به نظر می رسد، اهمیت بررسی تحولات  ولی 
از  اخیر در اراضی اشغالی و کشتار مردم غزه 
روی  بر  حدودی  تا  صهیونیستی  رژیم  سوی 
و  بیفکند  سایه  شانزدهم  نشست  محورهای 
رایزنی در این زمینه به یک موضوع اصلی در 

متن و حاشیه این اجلاس تبدیل شود.

اپل در اقدامی کم سابقه، کار روی به روزرسانی های نرم 
افزاری سال آینده برای آیفون، آی پد، مک و دستگاه های 
دیگر را متوقف کرد تا ایرادهای موجود در کد را ریشه یابی 

کند.
به گزارش ایسنا، بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: این 
تاخیر که هفته گذشته، به صورت داخلی به اطلاع کارمندان 
در  کنترل  کیفیت  حفظ  به  کمک  معنای  به  رسید،  اپل 
پی ازدیاد باگ ها در نسخه های اولیه است. مهندسان اپل 
که  یافته اند  ماموریت  جدید،  ویژگی های  افزودن  جای  به 
حفره ها را ترمیم کرده و عملکرد نرم افزار را بهبود دهند. اما 

سخنگوی اپل در این باره اظهارنظر نکرد.
برای رابط کاربری تمییز، کنترل های  اپل که  افزار  نرم 
راحت برای استفاده و تمرکز روی حریم خصوصی، معروف 
است، یکی از بزرگترین نقاط قوت این شرکت بوده است. 
این امر، کنترل کیفیت را ضروری می کند. اما این شرکت 
همزمان،  و  بیافزاید  را  جدیدی  ویژگی های  دارد  تمایل 
بی  و  روان ترین  به  عاملش  سیستم های  که  شود  مطمئن 

ایرادترین شکل ممکن، کار می کنند. اپل در سال های اخیر، 
به  تاکید حتی  این  و  داشته  کیفیت  روی  بیشتری  تاکید 

معنای به تاخیر افتادن قابلیت های جدید بوده است.
در  اپل  افزار  نرم  مهندسی  ارشد  مدیر  فدریگی،  کِرگ 
بحبوحه نگرانی نسبت به باگ های فراوان نرم افزاری، عرضه 
ویژگی های متعدد آیفون را به سال بعد موکول کرده است.

وی در سال ۲۰۱۹، به منظور مهار مشکلات، شیوه ای 

که اپل، نرم افزار را در آینده طراحی می کند را اصلاح کرد. 
تحت این رویکرد، هر ویژگی باید به صورت دستی از طریق 
فرآیندی به نام ویژگی های پرچمدار، فعال شود و کارمندان 
از  پیش  را  سیستم  کل  بر  آن  تاثیر  بتوانند  کننده  تست 

افزودنش، ایزوله کنند.
اپل ماه گذشته، نخستین نسخه سیستم های عامل بعدی 
آیفون، آی پد و مک را تکمیل کرد. نرم افزار بعدی آیفون و 
آی پد که به iOS ۱۸ و iPadOS ۱۸ تبدیل خواهد شد، 
 macOS به صورت داخلی، »کریستال« نام دارد و نرم افزار

۱۵، »درخشش« )Glow( نامیده شده است.

خدمات تطبیق و مستندسازی 
اراضی در سازمان امور اراضی 

متمرکز می شود

اراضی  حدنگاری  و  مهندسی  دفتر  مدیرکل 
تنظیم  حال  در  گفت:  اراضی  امور  سازمان 
تفاهم نامه ای با سازمان ثبت اسناد هستیم که طبق 
آن بخشی از فرآیند صدور سند اراضی کشاورزی 
که مربوط به سازمان امور اراضی است و اصطلاحا 
به آن تطبیق و مستندسازی می گوییم در سازمان 

امور اراضی متمرکز شود.
ایسنا در پاسخ  با  محمد احمدی در گفت وگو 
در  اقداماتی  چه  اراضی  امور  سازمان  اینکه  به 
داده است؟  انجام  کشاورزی  سند  صدور  راستای 
گفت: در پایان سال ۱۳۹۹ قرارگاهی تحت عنوان 
یکپارچگی  و  کاربری  اسناد، حفظ  قرارگاه صدور 
اراضی در وزارت جهاد کشاورزی تشکیل شد که 
متولی اصلی آن سازمان امور اراضی است. ما در 
این قرارگاه دستگاه های اجرایی که متولی صدور 
سند برای اراضی هستند یعنی ثبت اسناد، سازمان 
و  وزارت کشور  نقشه برداری، سازمان جغرافیایی، 
بنیاد مسکن را دور هم جمع کرده ایم. جلسات این 
قرارگاه همچنان ادامه دارد و هر هفته نیز برگزار 

می شود.
با  تفاهم نامه ای  تنظیم  در حال  داد:  ادامه  وی 
بخشی  آن  که طبق  هستیم  اسناد  ثبت  سازمان 
از کار را که مربوط به سازمان امور اراضی است و 
اصطلاحا به آن تطبیق و مستندسازی می گوییم 
در سازمان امور اراضی متمرکز کنیم و استان ها را 
در این بخش تقویت کنیم. حتی شاید به این ختم 
شود که دفاتر پیشخوان داشته باشیم و کشاورزان 
آنجا  در  را  استعلام  بحث  و  کنند  مراجعه  آن  به 

مدیریت کنیم.
اراضی  حدنگاری  و  مهندسی  دفتر  مدیرکل 
به  اینکه  از  قبل  کرد:  اضافه  اراضی  امور  سازمان 
دستور کمیسیون اصل ۹۰ در سال ۱۴۰۰ بحث 
اراضی جدا و به ثبت  امور  از سازمان  کاداستر را 
اسناد انتقال دهند حدود شش میلیون هکتار نقشه 
کاداستر تولید کرده بودیم که از این میزان حدود 
نقشه برداری  سازمان  تاییدیه  هکتار  میلیون  پنج 
بر  بالاترین دستگاه نظارت عالی  کشور به عنوان 

نقشه را دارد. 
امور  سازمان  حقیقت  در  گفت:  پایان  در  وی 
اراضی در این بخش هم اقدام به تولید نقشه کرده 
از  داده است.  انجام  دستگاهی  بین  هماهنگی  و 
طرفی به دنبال برنامه ریزی برای بخش تطبیق و 
مستندسازی هستیم تا صدور اسناد کشاورزی را 

تسریع بخشیم.

سرمایه گذاری مناسب در حوزه 
معدن پشتوانه ای قوی برای 

آینده کشور است
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران را شرکتی موفق در حوزه 
معدن دانست و گفت: این شرکت می تواند شرکتی 

پیشرو و شتاب دهنده در حوزه معدنی باشد.
همراه  به  گذشته  روز  عسگریان«  »علیرضا 
»حجت کاظمی« مدیرعامل صندوق بازنشستگی 
فولاد کشور پس از بازدید از نمایشگاه دستاوردهای 
گفت:  ایران_بافق،  مرکزی  آهن  سنگ  شرکت 
شرکت سنگ آهن مرکزی ایران یکی از بزرگترین 
شرکت های معدنی کشور محسوب می شود که 
همواره نیازمند برنامه ریزی های دقیق و مدون، 
مدیریتی کارآمد و پیشران و همکاری و هماهنگی 

بین تمامی بخش های مجموعه است.
تنها  ها،  شرکت  در  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
افزود:  نیست  اهداف  پیشبرد  مسوول  مدیرعامل 
تمامی نیروها در پیشرفت و توسعه شرکت خود 

نقش دارند.
عسگریان با بیان این که شرکت سنگ آهن از 
معدود شرکت های بین نسلی است، اظهار کرد: 
با شفاف سازی طرح ها و نظارت بر فعالیت های 
اجرایی در آن ها باید از سرمایه ها حفاظت کنیم.

وی به موضوع سرمایه گذاری نیز اشاره ای کرد 
و گفت: برای توسعه و رسیدن به یک آینده روشن، 
نیازمند سرمایه گذاری های قوی در حوزه معدن 
هستیم که امیدواریم این سرمایه ها در استان یزد، 
استان های مجاور و حتی در کشور شناسایی شده 
و با تامین مالی اهداف توسعه ای به خوبی پیش 
رود. معاون وزیر با تاکید بر این که شرکت سنگ 
می  که  است  موفق  شرکتی  ایران  مرکزی  آهن 
تواند پیشرو و شتاب دهنده باشد، تصریح کرد: این 
تمامی  برنامه سه ساله  تواند در یک  شرکت می 

ظرفیت های خود را به خوبی پیدا کند.
اگر  کرد:  نشان  خاطر  پایان  در  عسگریان 
جانبه  چند  و  ترکیبی  مدون،  عملی،  برنامه ای 
داشته باشیم و به درستی سرمایه گذاری کنیم می 
توانیم امیدوار باشیم که در آینده پشتوانه ای قوی 

تر از نفت خواهیم داشت.
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گزارش ...
 مقصر اصلی ریزش قیمت نفت

از نظر عربستان

اظهاراتی،  در  سعودی  عربستان  انرژی  وزیر 
سفته بازان را مقصر افت شدید اخیر قیمت نفت 

خواند.
به گزارش ایسنا، شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، 
تقاضا  کرد:  اظهار  سعودی،  عربستان  انرژی  وزیر 
برای نفت قوی است. این سفته بازان نفت هستند 
که در پس کاهش اخیر قیمت جهانی نفت قرار 
دارند. شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان درباره تقاضا 
افراد  نیست.  ضعیف  گفت:  قاطعانه  نفت  برای 
وانمود می کنند که تقاضا ضعیف است. همه اینها 

یک ترفند است.
معامله  از  عربستان سعودی مکررا  انرژی  وزیر 
اوایل  در  و  کرده  انتقاد  نفت  سفته بازان  و  گران 
سال جاری گفته بود من همچنان به آنها هشدار 
می دهم که آسیب خواهید دید، همان طور که در 
آوریل آسیب دیدید. فقط به آنها می گویم: مراقب 

باشید!
در حالی که برخی، افت شدید اخیر قیمت نفت 
دانند  می  نفت  برای  تقاضای ضعیف  دلیل  به  را 
برخی  عربستان سعودی،   انرژی  وزیر  نظر  از  اما 
نفت  صادرات  افزایش  در خصوص  نفت،  بازار  در 
از کشورهای عضو اوپک در ماه های اخیر و ارتباط 

آن با تولید، نشانه ها را به اشتباه تفسیر کرده اند.
به گفته شاهزاده بن سلمان، محموله ها فصلی 
هستند و در تابستان کاهش می یابند و در سپتامبر 

و اکتبر دوباره افزایش پیدا می کنند.
نوسان  به عنوان  نباید  این  اما  داد  وی هشدار 
تولید، تعبیر شود و خاطرنشان کرد که این سوء 

استفاده از ارقام است.
در سیگنالی از تقاضای قوی، استان شاندونگ 
که قطب پالایشگاه های خصوصی چین است، از 
واردات  سهمیه  دیگر  تن  میلیون  سه  برای  پکن 
نفت کوره تا پایان سال ۲۰۲۳ درخواست کرد زیرا 
پالایشگاه ها برای افزایش تولید، به سختی تلاش 
می کنند. در صورت موافقت پکن با این درخواست، 
سهمیه واردات نفت در سال میلادی جاری ممکن 
است به ۱۹.۲ میلیون تن افزایش پیدا کند. قیمت 
نفت بر مبنای هفتگی، بیش از شش دلار در هر 
بشکه کاهش پیدا کرده است. نفت برنت و وست 
تگزاس اینترمدیت در نوامبر، کاهش قابل ملاحظه 
ای داشتند و نفت برنت اکنون حدود ۸۰ دلار در 

هر بشکه معامله می شود.
عربستان  پرایس،  اویل  گزارش  اساس  بر 
سعودی روز چهارشنبه اعلام کرد که کاهش تولید 
داوطلبانه نفت خود را به میزان یک میلیون بشکه 
در روز تا پایان سال ۲۰۲۳ تمدید خواهد کرد. بازار 
این بیانیه را علامت ضعف تقاضا برای نفت تفسیر 
عربستان  اقدام  همراه  به  تصمیم  این  اعلام  کرد. 
سعودی در ثابت نگه داشتن قیمت رسمی فروش 
مورد  در  را  بیشتری  تردید  آسیا،  به  خود  نفت 
دیدگاه واقعی عربستان سعودی از تقاضا برای نفت 

در آینده به وجود آورد.

 احتمال نمایش تبلیغات
در واتس اپ قوت گرفت

تبلیغات  نمایش  احتمال  به  واتس اپ  رئیس 
پیام رسان محبوب  این  از بخش های  بعضی  در 
اشاره کرد. به گزارش ایسنا، واتس اپ که اپلیکیشن 
زمانی  از  است،  بالایی  محبوبیت  با  رسان  پیام 
که توسط شرکت متا خریداری شد، یک پلتفرم 
رایگان برای کاربران مانده است. این اپلیکیشن در 
بازارهای مختلف، برتری قابل ملاحظه ای داشته و 
بزرگترین جمعیت کاربرانش در هند و پس از آن 

در کشورهای اندونزی و برزیل قرار دارند.
ویل   ،۹to۵Mac سایت  وب  گزارش  طبق 
مصاحبه  در  اخیرا  واتس اپ،  رئیس  کت کارت، 
گمانه  به  پائولو،  سائو  دو  فولها  برزیلی  نشریه  با 
زنی های اخیر درباره گنجانده شدن تبلیغات در 

واتس اپ اشاره کرد.
وی این ادعاها که تبلیغات در صفحه پیامهای 
دریافتی ظاهر خواهند شد را رد و تائید کرد که 

چنین اقدامی مد نظر نیست.
را  تبلیغاتی  مدل  این  متا،  گفت:  کت کارت 
ناممی داند و اذعان کرد کاربرانی که صفحه پیام 
های خود را باز می کنند، مایل نیستند تبلیغات 
که  این  ضمن  واتس اپ  رئیس  کنند.  مشاهده 
واتس اپ  های  پیام  صفحه  در  تبلیغات  نمایش 
است  اشاره کرد که ممکن  اعلام کرد،  منتفی  را 
تبلیغات در بخش های دیگر این اپلیکیشن مانند 
بعلاوه،  شود.  داده  نمایش  ها  کانال  یا  استاتوس 
بعضی از کانال ها ممکن است در آینده پولی شوند.

بر اساس گزارش نوت بوک چک، اگر واتس اپ 
در آینده تصمیم بگیرد که تبلیغات را در واتس اپ 
معرفی کند، احتمالا با نارضایتی بخش اعظمی از 
کاربرانش روبرو خواهد شد. اساس یک اپلیکیشن 
پیام رسان بر حریم خصوصی استوار است و وارد 
رسانی خصوصی،  پیام  فضای  در  تبلیغات  کردن 

ممکن است یک نفوذ ناخوشایند باشد.

وام ۱۵۰ میلیون تومانی مشاغل خانگی چند ضامن می خواهد؟
ساماندهی  ستاد  دبیرخانه  اعلام  اساس  بر 
و حمایت از مشاغل خانگی برای دریافت وام 
مستقل  مشاغل  توسط  تومانی  میلیون   ۱۵۰

خانگی یک ضامن کفایت می کند.
به گزارش ایسنا، کسب و کار خانگی از جمله 
شیوه های موثر برای اشتغالزایی به شمار می رود 
کشورهای  از  بسیاری  در  حاضر  حال  در  که 
برای درآمدزایی خانوارها  به منبعی مهم  دنیا 
با گسترش کسب وکارهای  است.  تبدیل شده 
خانگی افراد در کنار دیگر اعضای خانواده در 
درون خانه ضمن ایجاد کسب و کار و درآمد، 
نیز کمک  خانواده  معیشت  و  رفاه  افزایش  به 

می کنند.
اشتغال  درصد   ۲۳ تا   ۱۵ آمارها  مطابق 
به مشاغل  متعلق  یافته  توسعه  در کشورهای 
سال  چند  طی  نیز  ایران  در  و  است  خانگی 
در  ارتقای سهم مشاغل خانگی  برای  گذشته 
به  گرفته  صورت  بسیاری  تلاش های  اقتصاد 
نحوی که در دولت سیزدهم با هدف تقویت و 
توسعه هرچه بیشتر مشاغل خانگی مدت زمان 
مشاغل  دسته  این  فعالیت  مجوزهای  صدور 
به سه روز کاهش یافت و بیش از ۹۵ درصد 
مجوزها به شکل ثبت محور صادر شد تا ضمن 
خانگی،  اشتغال  بخش  در  تولید  موانع  رفع 
انگیزه  با  خانگی  کارهای  و  کسب  متقاضیان 

بیشتر به این حوزه ورود کنند.
طبق گزارش ها طی دو سال دولت سیزدهم 
۲۵۰ هزار شغل خانگی ایجاد شده که تنها ۷۵ 
بوده  امسال  ماهه  هفت  به  مربوط  هزار شغل 
است. هدفگذاری وزارت کار برای سال ۱۴۰۲ 
ایجاد ۱۵۰ هزار فرصت شغلی در بخش اشتغال 

خانگی است و از مجموع یک میلیون فرصت 
شغلی پیش بینی شده تا پایان سال، ۱۵ درصد 

اشتغال سهم مشاغل خانگی خواهد بود.
امسال ۴۰۰۰ میلیارد تومان بودجه از سوی 
ایجاد مشاغل خانگی  به منظور  بانک مرکزی 
با  به سال گذشته  نسبت  که  یافته  اختصاص 

رشد ۳۳ درصدی همراه بوده است.

رئیس  ـ  همتیان  آزیتا  راستا  همین  در 
دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به توزیع 
تسهیلات مشاغل خانگی از سوی ۸ بانک عامل 
از پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی به بیش از 

۱۲ هزار نفر خبر داد.
وی گفت: بانک مرکزی امسال اعتبار خوبی 

اختصاص داده و  توسعه مشاغل خانگی  برای 
مبلغ ۴۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات در اختیار 
وزارت کار قرار داده است که از سوی بانک های 
عامل در این طرح به صاحبان کسب و کارهای 

خانگی با کارمزد ۴ درصد پرداخت می شود.
ساماندهی  ستاد  دبیرخانه  رئیس  گفته  به 
 ۱۴۰۱ سال  در  خانگی  مشاغل  از  حمایت  و 

شورای پول و اعتبار مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات برای توسعه و ایجاد مشاغل خانگی 
تصویب کرد که ۹۰ درصد این منابع جذب شد 
این مبلغ به ۴۰۰۰ میلیارد  و در سال جاری 

تومان افزایش یافته است.
دریافت  میزان  به  همچنین  همتیان 
گفت:  و  کرد  اشاره  خانگی  مشاغل  تسهیلات 
تا ۱۵۰  مستقل  مشاغل  برای  در حال حاضر 
ازای به  میلیون تومان و مشاغل پشتیبان در 
کارگیری ۴۰ نفر تا سقف ۴ میلیارد تومان وام 
تسهیلات  دریافت  برای  که  می شود  پرداخت 
مستقل  مشاغل  توسط  تومانی  میلیون   ۱۵۰

خانگی یک ضامن کفایت می کند.
پیش از این وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
کاهش دو درصدی نرخ بیکاری بانوان و افزایش 
آمارهای  در  زنان  مشارکت  نرخ  درصدی  یک 
به  توجه  اثرات  از  را   ۱۴۰۲ تابستان  و  بهار 
مشاغل خانگی عنوان کرده و گفته بود: مشاغل 
کاهش  شدت  به  را  تولید  هزینه های  خانگی 
می دهد و مصرف انرژی را مدیریت می کند و از 
طریق بستر اشتغال خانگی، ورود بانوان به بازار 

کار تسریع می شود.
حاضر  حال  در  ایسنا،  گزارش  به 
تفاهم نامه های متعددی با بانک ها برای توسعه 
رشته های  تعداد  و  شده  امضا  خانگی  مشاغل 
از ۶۰۰ رشته شغلی  بیش  به  مشاغل خانگی 
رسیده است. همچنین به منظور تسهیل فروش 
و عرضه تولیدات و محصولات خانگی در بستر 
و  کسب  این  صاحبان  توسط  مجازی  فضای 
وزارت  سوی  از  اینماد  نماد  اختصاص  کارها 

صمت پیش بینی شده است.

مخالفت سامسونگ و کوالکام با پخش زنده تلویزیونی در گوشی ها

سهم ۱۳ میلیارد دلاری تراشه ها در بودجه اضافی ژاپن

چالش های بخش تولید در فصل سرما و چند راهکار

سامسونگ و کوالکام در میان شرکت هایی 
پخش  برای  هند  تصمیم  با  که  هستند 
تلویزیونی زنده در تلفن های هوشمند، مخالف 
بوده و می گویند تغییرات سخت افزاری مورد 
هزینه دستگاه  افزایش ۳۰ دلاری  باعث  نیاز، 

می شود.
بررسی  حال  در  هند  ایسنا،  گزارش  به 
شدن  مجهز  کردن  اجباری  برای  سیاستی 
افزار  سخت  تجهیزات  به  هوشمند  تلفن های 
تلویزیونی  دریافت سیگنال های  برای  ضروری 
زنده بدون نیاز به شبکه های تلفن همراه است. 
را   ATSC ۳.۰ فناوری از  استفاده  این کشور 
پیشنهاد کرده که در آمریکای شمالی محبوب 
سیگنال های  دقیق  مکان یابی  امکان  و  است 
تلویزیونی را فراهم کرده و کیفیت تصویر بالایی 

را ارائه می کند.
می گویند  شرکت ها  این  حال،  این  با 
سخت  به  هند،  در  فعلی  هوشمند  تلفن های 
 ATSC فناوری  با  کردن  کار  برای  لازم  افزار 
۳.۰ مجهز نیستند و هرگونه اقدام برای سازگار 
یا  دلار   ۳۰ را  دستگاه  هر  هزینه  آنها،  کردن 
نگرانند  این  از  بعضی  افزایش می دهد.  بیشتر 
فعلی ممکن است ضربه  تولید  برنامه های  که 

بخورند.
سازنده  شرکت های  و  کوالکام  سامسونگ، 
تجهیزات مخابراتی نوکیا و اریکسون، در نامه 
نوشتند  هند  ارتباطات  وزارت  به  مشترکی 
تلفن  در  تلویزیون  پخش  امکان  افزودن  که 
هوشمند، ممکن است عملکرد باتری دستگاه ها 

و دریافت سیگنال مخابراتی را ضعیف کند.

در این نامه آمده است: ما هیچ ارزشی برای 
پرداختن به این بحث نمی بینیم.

پیشنهاد  این  آگاه،  منبع  یک  گفته  به 
همچنان تحت رایزنی قرار دارد و ممکن است 
برای  زمانی  و هیچ مهلت  پیدا کند  تغییراتی 

پیاده سازی آن وجود ندارد.
پخش  شرکت ها،  این  مدیران  گفته  به 
تلفن های  در  تلویزیونی  کانال های  دیجیتالی 
و  جنوبی  کره  مانند  کشورهایی  در  هوشمند 
گرفته  قرار  محدودی  استقبال  مورد  آمریکا 
از  که  دستگاه هایی  وجود  عدم  دلیل  به  و 
چندانی  رشد  می کنند،  حمایت  فناوری  این 

نداشته است.
این جدیدترین مورد مخالفت شرکت هایی 
هند  هوشمند  تلفن های  بخش  در  که  است 

ماه های  در  شرکت ها  این  می کنند.  فعالیت 
با  تلفن ها  سازگاری  برای  هند  اقدام  با  اخیر، 
یک سیستم ناوبری بومی و یک پیشنهاد دیگر 
برای اجباری کردن تست آزمایش امنیتی برای 

تلفن ها مخالفت کردند.
پخش  ویژگی های  هند،  دولت  برای 
تلویزیونی زنده، راهی برای کاهش بار ترافیکی 
شبکه های مخابراتی است که تماشای ویدئوی 

بالایی دارند.
 )ICEA( انجمن سلولاری و الکترونیک هند
که گروه لابی سازندگان تلفن های هوشمند و 
نماینده شرکت هایی نظیر اپل و شیائومی است، 
در نامه ای به طور محرمانه با این اقدام مخالفت 
بزرگی  بود هیچ سازنده گوشی  اعلام کرده  و 
  ATSC ۳.۰ در سطح جهان در حال حاضر از

پشتیبانی می کند.
بر اساس گزارش رویترز، طبق آمار شرکت 
سهم  با  سامسونگ  کانترپوینت،  تحقیقاتی 
۱۷.۲ درصدی، در رتبه نخست بازار تلفن های 
هوشمند هند قرار دارد و پس از آن شیائومی با 

سهم ۱۶.۶ درصدی ایستاده است.

ژاپن قرار است در بودجه اضافی، تقریبا دو 
تریلیون ین )۱۳.۳ میلیارد دلار( برای افزایش 
اختصاص  نیمه رساناها،  داخلی  تولید  ظرفیت 

از  نقل  به  بلومبرگ  ایسنا،  گزارش  به  دهد. 
 ۷۶۰ حدود  مبلغ،  این  از  نوشت:  آگاه  منابع 
میلیارد ین به صندوقی برای حمایت از تولید 
این  و  یافت  خواهد  اختصاص  تراشه ها  انبوه 
پول می تواند برای حمایت از دومین کارخانه 
شرکت تایوانی TSMC در کوماموتو استفاده 

شود.
حدود ۶۴۰ میلیارد ین برای یک صندوق 
دیگر به منظور حمایت از تحقیقات در زمینه 
شد.  خواهد  استفاده  پیشرفته  تراشه های 
گذاری  سرمایه  برای  است  ممکن  اعتبار  این 

استفاده  تراشه،  تولید  در  راپیدوس  شرکت 
شود. حدود ۷۵۰ میلیارد ین هم به صندوق 
باثبات  تامین  تقویت  برای  دیگری  جداگانه 

تراشه برای ژاپن، تخصیص داده خواهد شد.
به گفته منابع آگاه، این آمار تا زمانی که 
روز  در  را  اضافی  بودجه  ژاپن،  دولت  هیات 

جمعه تصویب نکند، نهایی نخواهند شد.
احیای  برای  سرمایه گذاری  حال  در  ژاپن 
فروش  کردن  برابر  سه  و  خود  تراشه  صنعت 
نیمه رساناهای ساخت این کشور به بیش از 

۱۵ تریلیون ین تا سال ۲۰۳۰ است.

یک  عنوان  به  را  نیمه رساناها  کشور،  این 
اضافه  اقتصادی  امنیت  برای  کلیدی  آیتم 
کرده است زیرا این قطعات، نقش بزرگی در 
پیشبرد رشد آتی از طریق خودروهای برقی و 
هوش مصنوعی ایفا خواهند کرد و همچنین 
تسلیحات  فناوری  ارتقای  برای  فرصت هایی 
به  ژئوپلیتیکی،  تنش های  رشد  بحبوحه  در 
و  بازسازی  برای  کشورها  می آورند.  وجود 
توسعه خطوط تامین خود در رقابت هستند و 
تراشه های پیشرفته را با همکاری متحدانشان 
و با استفاده از کنترل های صادراتی و یارانه ها، 

توسعه می دهند.
که  کمکی  بلومبرگ،  گزارش  اساس  بر 
شده  متعهد  تراشه ها  برای  تاکنون  ژاپن 
است، شامل ۴۷۶ میلیارد ین برای نخستین 
است  کوماموتو  در   TSMC شرکت  کارخانه 
سال  اواخر  در  را  تولیدش  است  قرار  که 
میلیارد ین  آغاز کند. همچنین ۳۳۰   ۲۰۲۴
است  شده  متعد  راپیدوس  شرکت  برای  هم 
تراشه های لاجیک  انبوه  تولید  دارد  قصد  که 
هوکایدو  در   ،۲۰۲۷ سال  تا  را  نانومتری  دو 

آغاز کند.

با توجه به فرا رسیدن فصل سرما و احتمال بروز مشکلاتی 
در تامین انرژی صنایع، فعالان صنعتی معتقدند قطعی گاز 
واحدهای تولیدی در فصل زمستان نباید بدون هماهنگی 
قبلی باشد، همچنین شرکت گاز در صورت مشکل در ارائه 
خدمات باید طبق قانون عمل کرده و روی بحث صرفه جویی 
در کشور به طور جدی سرمایه گذاری و فرهنگ سازی شود 

تا شدت مصرف بالای انرژی در کشور کاهش یابد.
موانع  از  یکی  اخیر  سال های  در  ایسنا،  گزارش  به 
نیاز به یک  بوده که  انرژی  تامین  تولید محدودیت  بخش 
برنامه ریزی بلند مدت دارد. بنابراین حالا با فرا رسیدن فصل 
سرما به نظر می رسد بررسی مشکلات بخش تولید در بحث 
تامین انرژی و ارائه راهکارهایی در این حوزه ضروری باشد.

خانه  مدیره  هیئت  -عضو  خالقی  آرمان  رابطه  این  در 
صنعت معدن و تجارت - در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
در بحث تامین گاز پیش بینی می شود، امسال هم با افزایش 
تولیدی  واحدهای  مصرفی  گاز  قطعی  شاهد  سرما  شدت 
باشیم، اظهار کرد: اولویت قطع در زمان محدودیت انرژی، 
واحدهای صنعتی  تمرکز  محل های  بیشتر  و  تولید  بخش 
مثل لکه های صنعتی و شهرک های صنعتی است که قطع 
تولیدکنندگان  بنابراین  است.  راحت تر  هم  گاز  اداره  برای 
بینی  این پیش  تولید گاز  به زیاد نشدن ظرفیت  با توجه 
البته  انرژی مواجه شوند.  تامین  با محدودیت  را دارند که 
برای  گاز  تامین  مشکل  و  هوا  سرمای  تشدید  صورت  در 

نیروگاه ها احتمال محدودیت تامین برق هم وجود دارد.
وی با اشاره به پیامدهای محدودیت انرژی برای بخش 

تولید مثل افزایش قیمت تمام شده محصولات، عدم ایفای 
داخل  اولیه  مواد  به  مربوط  خسارت های  فروش،  تعهدات 
است که  این  راه جایگزین  اظهار کرد: معمولا  تولید  خط 
در  که  شود  استفاده  مازوت  یعنی  جایگزین،  سوخت  از 
این صورت هم خط تولید باید تغییر کند و در بخشی از 
محصولات هم به دلیل مسائل بهداشتی امکان استفاده از 

سوخت جایگزین وجود ندارد.
بنابراین به گفته عضو هیئت مدیره خانه صنعت معدن و 
تجارت در شرایط موجود باید به طور جدی دنبال افزایش 
این زمینه  باید خود را در  باشیم و شرکت گاز  ظرفیت ها 
توانمندتر کند. علاوه بر این به نظر می رسد لازم است روی 
بحث صرفه جویی در کشور به طور جدی سرمایه گذاری و 
فرهنگ سازی شود تا شدت مصرف بالای انرژی در کشور 

را تقلیل دهیم.
خالقی با بیان اینکه می توان قطعی گاز را مدیریت کرد 
که بخش تولید در اولویت نباشد، تصریح کرد: از طرف دیگر 
برای قطع گاز منازل مسکونی هم این مشکل وجود دارد 
که تعداد زیادی انشعاب باید قطع شود که از نظر فنی برای 
باید بیشتر روی کاهش  بنابراین  شرکت گاز سخت است. 

مصرف سوخت سرمایه گذاری شود.
درخواست  مجموع  در  که  گفت  همچنین  وی 
تولیدکنندگان این است که قطعی گاز واحدهای تولیدی 
در فصل زمستان بدون هماهنگی قبلی نباشد و شرکت گاز 
در صورت مشکل در ارائه خدمات طبق قانون عمل کند که 
است.  کرده  مشخص  را  مواردی  جبران خسارت  مورد  در 

برای مثال طبق قانون اگر خسارتی وارد شود، مشتری یا 
مشترک می تواند شکایت و ادعای خسارت کند و شرکت 
از  را  وارده  و خسارت  کند  بیمه  باید  انرژی  کننده  تامین 

طریق بیمه جبران کند.
علی اصغر جمعه ای -رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت- 
نیز در این رابطه در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مشکل 
تامین انرژی صنایع در سال های اخیر، اظهار کرد: این در 
زمان  در  کرده  پیش بینی  صراحتا  قانون  که  است  حالی 
کمبود منابع انرژی، اولویت قطعی با صنعت نیست. از طرف 
دیگر تعطیلی تولید مخالف شعارهای سال است که از سوی 

مقام معظم رهبری اعلام می شود.
وی با بیان اینکه مشکل تامین گاز در کل کشور یکنواخت 
نیست، تصریح کرد: در مورد تامین سوخت جایگزین هم 
آن  هزینه  هم  تامین  صورت  در  و  دارد  وجود  مشکلاتی 
علی الحساب دریافت می شود و هزینه آن هم بالا است. این 
در حالی است که قیمت سوخت جایگزین باید مشابه قیمت 

از آن در  استفاده  این  بر  باشد. علاوه  تمام شده گاز مایع 
واحدها هم دشوار است. پیشنهاد می شود در سراسر کشور 
تعطیل  که  شوند  توجیه  مردم  و  باشد  یکسان  گاز  تامین 
همچنین  دارد.  دنبال  به  اجتماعی  مشکلات  تولید،  شدن 
درخواست تولیدکنندگان این است که اولویت قطعی گاز 
صنایع باشند. در کنار این موارد باید عوامل کمبود انرژی، 
بررسی  دارد  منابع خوبی در کشور وجود  ویژٰه گاز که  به 

کارشناسی و برای جبران آن برنامه ریزی صورت گیرد.
تجارت  و  معدن  صنعت،  خانه  -رئیس  رضوی  مجتبی 
مازندران - نیز در این رابطه در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
ناترازی انرژی در بخش تولید و مصرف در سال های گذشته، 
زمستان  و  تابستان  فصل  در  انرژی  ناترازی  کرد:  اظهار 
مشکلاتی برای واحدهای صنعتی ایجاد کرده است. در فصل 
زمستان این مشکل بیشتر است، چرا که ممکن است این 

مشکل بر کارکرد نیروگاه ها نیز اثر داشته باشد.
وی با بیان اینکه با این حال بانک ها، سازمان امور مالیاتی 
و سایر ذی نفعان دولتی مطالبات خود را در زمان مشکلات 
تامین انرژی هم از تولیدکنندگان دریافت می کنند، می توان 
این شرایط  در  تسهیلاتی  که  کرد  را مطرح  پیشنهاد  این 
برای واحدهای صنعتی در نظر گرفته شود، تصریح کرد: بر 
اساس قانون اگر کشور با کمبود انرژی مواجه شود، صنعت 
باید آخرین گزینه قطع انرژی باشد. اگر وضعیت به شکلی 
است که چاره ای جز قطع گاز واحدهای صنعتی وجود ندارد، 
باید سایر قوانین هم در نظر گرفته شود تا واحدهای صنعتی 

دچار خسران بیشتر نشوند.
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مزایای دستاورد ایرانی نسبت به ابداع هلندیخبر

آمار صادرات به تفکیک سطح فناوری کالاها

افزایش صادرات فرش دستباف با لغو پیمان سپاری ارزی

راه اندازی سیستم پیشرفته حوزه کشاورزی دردانشگاه تهران
محیط  در  کشاورزی  فناوری  مرکز  رئیس 
کنترل شده دانشکده ابوریحان دانشگاه تهران، 
از طراحی و راه اندازی سیستم »فتورایزومستر« 
در این مرکز طی ۲ ماه آینده خبر داد و گفت: 
برای این امر تفاهم های متعددی با مراکز علمی 
معتبر دنیا در لهستان، چین، آمریکا و روسیه 
علمی  همکاری های  تا  است  رسیده  امضاء  به 
کشاورزی  فناوری  مرکز  میان  زمینه  این  در 
در محیط کنترل شده و مراکز علمی مذکور 

انجام شود.
ساسان علی نیائی فرد در گفت وگو با ایسنا، 
خودکار  سیستم  را  »فتورایزومستر«  سیستم 
فلئورسانس  مبنای  بر  زیاد  توان  با  غربالگری 
کرد:  خاطرنشان  و  دانست  فتوسنتز  کلروفیل 
غربالگری  روش های  معرفی  به واسطه  امروزه 
با توان زیاد، تحقیقات برای اصلاح را به عصر 

داده های بزرگ سوق داده است.
به  دسترسی  حال،  این  با  داد:  ادامه  وی 
داده های فنوتیپی در مقیاس بزرگ به یک مانع 

مهم برای نیل به این هدف تبدیل شده است.
محیط  در  کشاورزی  فناوری  مرکز  رئیس 
دانشگاه  ابوریحان  دانشکده  شده  کنترل 
تهران، افزود: اهمیت موضوع غربالگری با توان 
برای اصلاح  با محوریت فرآیند فتوسنتز  زیاد 
محصولات به حدی بوده که دولت هلند بودجه 
۶۰ میلیون یورویی به دانشگاه واخنینگن برای 

این موضوع اختصاص داده است.
وزارت  طرفی  از  کرد:  تصریح  نیائی فرد 
آموزش، فرهنگ و علوم هلند از تأمین بودجه 
مرکز فنوتیپینگ زیست محیطی گیاهی هلند 
)NPEC( به عنوان بخشی از نقشه راه ملی برای 
زیرساخت های علمی در مقیاس بزرگ دولت 

هلند خبر داده است.
فنوتیپینگ  )مرکز   NPEC گفت:  وی 
زیست محیطی گیاهی هلند( یک پلتفرم کارا 
و  هلندی  دانشمندان  که  می کند  فراهم  را 
بین المللی، تحقیق و توسعه در زمینه غربالگری 
تا  دهند  انجام  را  زیاد  عملیاتی  توان  با  دقیق 
امکان مطالعات عملکرد گیاه در رابطه با عوامل 
از  وسیعی  طیف  در  مرتبط  غیرزنده  و  زنده 

مقیاس ها را فراهم کند.
محیط  در  کشاورزی  فناوری  مرکز  رئیس 

کنترل شده دانشکده ابوریحان دانشگاه تهران، 
افزود: همچنین بودجه ای بیش از ۱۱ میلیون 
فنوویتور  توسعه سیستم  و  برای ساخت  یورو 
که بر مبنای استفاده از سیستم عکسبرداری 
فنوتیپیکی  ارزیابی  کلروفیل  فلئورسانس 
در  و  سرعت  با  را  گیاه  فتوسنتزی  سیستم 
مالی شده  تأمین  انجام می دهد،  زیاد  مقیاس 
از  بتوان جمعیت فراوانی  تا بدین ترتیب  است 

گیاهان را در مدت زمان کوتاهی ارزیابی کرد.
به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  نیائی فرد 

تحت عنوان  سیستمی  ایجاد  موضوع،  اهمیت 
کشاورزی  فناوری  مرکز  در  »فتورایزومستر« 
ابوریحان  در محیط کنترل شده در دانشکده 
دانشگاه تهران در دستور کار قرار گرفته است. 
برای این امر تفاهم های متعددی با مراکز علمی 
معتبر دنیا در لهستان، چین، آمریکا و روسیه 
انجام شده است تا همکاری های علمی در این 
زمینه میان مرکز فناوری کشاورزی در محیط 

کنترل شده و مراکز علمی مذکور انجام شود.
مزایای بیشتر سیستم طراحی شده ایرانی در 

مقایسه با سیستم ابداعی دانشگاه »واخنینگن«
محیط  در  کشاورزی  فناوری  مرکز  رئیس 
کنترل شده دانشکده ابوریحان دانشگاه تهران، 
تصریح کرد: سیستم طراحی شده که مقدمات 
ساخت آن آغاز شده است، مزایا و کاربردهای 
در  شده  ابداع  سیستم  به  نسبت  بیشتری 
دانشگاه واخنینگن دارد. در سیستم پیشنهادی 
امکان اعمال تیمارهای آزمایشی بر شاخساره 
فراهم شده است که  و در محیط ریشه  گیاه 
سیستم مذکور را در دنیا منحصر به فرد خواهد 

کرد.
نیائی فرد با بیان این که ارزیابی جمعیت های 
و  شرایط  با  مواجهه  در  گیاهی  گسترده 
و  پرهزینه  بسیار  محیطی  مختلف  تنش های 
در  تفاوت  به علت  افزود:  بود،  خواهد  زمان بر 

زمان، ارزیابی اغلب با دقت کم انجام می شود.
وی ادامه داد: این سیستم مراکز علمی داخل 
کشور را قادر می کند که در مدت زمان کوتاه 
شمار فراوانی نمونه گیاهی را ارزیابی کنند و 
امکان اعمال تنش های مختلف محیطی)بر هم 
و  فراهم می کند  را  بر ریشه(  و هم  شاخساره 
زمان  ارزیابی ها در مدت  تمام  از طرفی چون 
حاصل  داده های  می شود،  انجام  کوتاه  بسیار 

شده کامل قابل اعتماد هستند.
محیط  در  کشاورزی  فناوری  مرکز  رئیس 
کنترل شده دانشکده ابوریحان دانشگاه تهران، 
عکسبرداری  سیستم  طرفی  از  شد:  یادآور 
انتقال  مبنای سلامت سیستم  بر  )غربالگری( 
الکترون فتوسنتزی گیاه پایه گذاری شده است 
سلامت  با  ارتباط  در  داده   ۵۰ حدود  در  که 
فراهم  نمونه  هر  برای  را  فتوسنتزی  سیستم 

می کند.

در  تجارت،  توسعه  سازمان  آمار  اساس  بر 
از  اولیه  امسال سهم محصولات  نخست  نیمه 
کل صادرات غیرنفتی ۳۸ درصد، محصولات با 
متوسط ۳۰ درصد، محصولات  فناوری سطح 
مبتنی بر منابع ۲۲ درصد، کالاهای با فناوری 
فناوری  با  کالاهای  و  درصد   ۹ پایین  سطح 

سطح بالا ۰.۱ درصد بوده است.
منتشر  آمار  جدیدترین  ایسنا،  گزارش  به 
نشان  تجارت  توسعه  سازمان  سوی  از  شده 
می دهد در شش ماهه نخست امسال مجموع 
صادرات غیرنفتی شامل پتروشیمی و پایه نفتی، 
معدن و صنایع معدنی، صنعت و کشاورزی ۶۷ 
میلیون و ۷۴۴ هزار تن به ارزش ۲۴ میلیارد و 

۱۴۴ میلیون دلار بوده است.
نیمه  به  نسبت  مدت  این  در  مجموع  در 
غیرنفتی ۲۹  صادرات  وزن  قبل  سال  نخست 

افت ۲.۶  با  آن  ارزش  اما  داشته،  رشد  درصد 
درصدی مواجه شده است. بیشترین سهم این 
صادرات مربوط به پتروشیمی و میعانات گازی 
است که نزدیک به ۵۲ درصد )به لحاظ ارزشی( 
کل صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده 
رقمی  با  نیز  معدنی  صنایع  و  معدن  است. 
دارد.  قرار  دوم  رتبه  در  درصد  به ۲۷  نزدیک 
ارزش  کل  از  نیز  کشاورزی  و  صنعت  سهم 
صادرات غیر نفتی به ترتیب ۱۵ و شش درصد 

بوده است.
اما سازمان توسعه تجارت در گزارش خود 
کل صادرات غیرنفتی را به لحاظ سطح فناوری 
محصولات نیز دسته بندی کرده است. بر این 
اساس در مدت یاد شده بیش از ۲۱ میلیون تن 
کالا به ارزش حدود ۹ میلیارد دلار محصولات 
به مدت  از کشور صادر شده که نسبت  اولیه 

به  ارزشی  و  وزنی  لحاظ  به  قبل  سال  مشابه 
است.  داشته  رشد  درصد   ۱۳ و   ۳۹ ترتیب 
بیشترین  اولیه  محصولات  صادرات  اصل  در 
سهم، معادل ۳۸ درصد از ارزش کل صادرات 

غیرنفتی را به خود اختصاص داده است.
سطح  فناوری  با  محصولات  دوم  رتبه  در 
از   درصدی   ۳۰ سهم  که  دارند  قرار  متوسط 
ارزش کل صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص 
دادند. بر این اساس در نیمه اول امسال بیش از 
۱۵ میلیون تن کالا با فناوری سطح متوسط به 
ارزش ۷.۲ میلیارد دلار از کشور صادر شده که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ وزنی 
۱۰ درصد رشد داشته اما ارزش آن ۱۵ درصد 

کمتر شده است.
همچنین میزان صادرات محصولات مبتنی 
بر منابع که سهم ۲۲ درصدی از کل صادرات 
 ۲۶ امسال  نخست  نیمه  در  دارد،  غیرنفتی 
میلیون تن به ارزش ۵.۴ میلیارد دلار بوده که 
وزن آن نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۱ 
درصد افزایش یافته، اما ارزش آن هفت درصد 

کم شده است.
در این میان کمترین سهم از کل صادرات 
غیرنفتی مربوط به محصولات با فناوری سطح 
بوده  بالا  فناوری سطح  با  و محصولات  پایین 
این  بر  است.  بوده  درصدی  و ۰.۱  با سهم ۹ 
اساس در شش ماهه اول بیش از دو میلیون تن 
محصول با فناوری سطح پایین به ارزش ۱.۹ 
میلیارد دلار و ۱۷ هزار تن محصول با فناوری 
سطح بالا به ارزش ۱۷۲ میلیون تن از کشور 
صادر شده که وزن و ارزش گروه اول ۱۱ و دو 
درصد افزایش یافته و وزن و ارزش گروه دوم با 

کاهش ۳۶ و ۲۱ درصد مواجه شده ست.
کالاهای  فناوری  سطح  بررسی  چرا  اما 
این  دقیق تر  بررسی  است؟  مهم  صادراتی 
کالای  تن  هر  که  می دهد  نشان  گزارش 
صادراتی با فناوری سطح بالا به طور میانگین 
بیش از ۱۰ هزار دلار قیمت دارد. این در حالی 
فناوری  با  صادراتی  کالای  تن  هر  که  است 
به  متوسط  طور  به  پایین  و  متوسط  سطح 
قیمت  دلار   ۸۲۱ و  دلار   ۴۶۰ حدود  ترتیب 
دارد. همچنین ارزش صادراتی میانگین هر تن 
در  منابع  بر  مبتنی  و محصول  اولیه  محصول 
ترتیب ۴۲۵ و ۲۰۸ دلار  به  امسال  اول  نیمه 
هر  صادراتی  ارزش  اساس  این  بر  است.  بوده 
تن محصول با فناوری بالا چندین برابر سایر 

محصولات است.

 چرا توسعه صنایع با فناوی بالا،
کم است؟

پژوهش  امسال  ماه  مرداد  است  گفتنی 
در  بازرگانی  پژوهش های  و  مطالعات  موسسه 
گزارشی تحت عنوان »هوشمندسازی و توسعه 
کشور«  صنعت  بخش  مفقوده  حلقه  فناوری، 
اطلاعاتی از سهم محصولات با فناوری متوسط 
صادرات  سبد  و  تولیدی  کالاهای  در  بالا  و 
پژوهش  این  در  که  طور  آن  کرد.  ارائه  ایران 
به  منجر  که  عواملی  از  یکی  شده،  بررسی 
توسعه پایین تر صنایع با فناوری بالا در مقایسه 
با صنایع منبع محور در کشور شده، سهم کمتر 
از یک درصدی هزینه های تحقیق و توسعه از 
تولید ناخالص داخلی است. این در حالی است 
که در عمده کشورهای توسعه یافته نظیر ژاپن، 

آمریکا، آلمان و چین سهم هزینه های تحقیق و 
توسعه ازGDP در بازه دو تا پنج درصدی است.

برنامه های  در  که  است  آن  مهم  نکته  اما 
پنج ساله سوم، چهارم و پنجم توسعه کشور 
ناخالص  تولید  از  برای سهم تحقیق و توسعه 
داخلی هدف گذاری سه درصدی شده بود و این 
به چهار درصد  توسعه  برنامه ششم  در  هدف 
افزایش یافت. اما به لحاظ عملکردی مقدار این 
شاخص در سال های ۱۳۹۷، ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ 
به ترتیب برابر با ۰.۶۵، ۰.۵۸ و ۰.۴۳ بود که 
نتیجه آن در جایگاه ۷۴ ام ایران در شاخص 
»سهم ارزش افزوده صنعتی درGDP« و پایین 
)رتبه  صنعتی  محصولات  رقابتی  توان  بودن 
۱۱۲ در شاخص »سهم صادرات صنعتی از کل 

صادرات«( مشخص است.
برای  پیشنهادهایی  ادامه  در  گزارش  این 
حرکت به سمت صنایع با فناوری بالا هم ارائه 
کرده بود که نوسازی و بازسازی صنایع، ایجاد 
بالا،  فناوری  با  صنایع  برای  مشوق  و  حمایت 
منوط کردن اعطای جواز تاسیس و پروانه های 
روز،  فناوری های  از  استفاده  به  توسعه ای 
اعطای مشوق های مالی و تجاری به واحدهای 
صنعتی پیشرو در به کارگیری از تکنولوژی های 
صنایع  در  سرمایه گذاری  ریسک  کاهش  روز، 
از طریق تامین بخشی  دانش محور )هایتک( 
از هزینه های تحقیق و توسعه توسط صندوق 
نوآوری و شکوفایی یا تامین بخشی از سرمایه 
آن  در  تخصصی  فناوری  و  پژوهش  صندوق 
صنعت از طریق اخذ درصدی از سود ناشی از 
یارانه انرژی از صنایع اشباع مانند پتروشیمی و 

فولاد از جمله این پیشنهادات است.

و  دستی  صنایع  فرش،  کمیسیون  رئیس 
ایران، صنایع دستی و  تعاون  اتاق  گردشگری 
فرش را کالایی مهم و ارزآور برای کشور دانست 
و ابراز امیدواری کرد: با لغو مصوبه پیمان سپاری 
صادرات  افزایش  جهت  در  موثری  ارزی،گام 
و حل مشکل صادرات صنایع  فرش دستباف 

دستی برداشته شود.
ارزی  تعهد  مصوبه  ایسنا،  گزارش  به 
دنبال  به  و   ۱۳۹۸ سال  از  مرکزی  بانک 
و  کشورمان  علیه  یکجانبه  تحریم های  اعمال 
صادراتی  بازارهای  از  بسیاری  بر  تاثیرگذاری 
مرکزی  بانک  اساس  برهمین  شد.  اجرا 
صادرکنندگان فرش دستباف را به رفع تعهد 
ارزی ملزم کرد و این امر موجب شد تا بخشی 
شوند  خارج  صنعت  این  از  صادرکنندگان  از 
زیرا فرش دستباف کالایی است که به سرعت 
فروش نمی رود که ارز آن بلافاصله بازگردد، از 
این رو فعالان این بخش خواستار معافیت فرش 

دستباف از مصوبه تعهد ارزی شدند.
فرش  تعاونی های  اتحادیه  راستا  همین  در 
بارها بر لزوم معافیت صادرات فرش  دستباف 
مرکزی  بانک  ارزی  تعهد  مصوبه  از  دستباف 
فرش  جایگاه  ارتقای  جهت  به  و  کرده  تاکید 
ایران و جلوگیری از کاهش صادرات آن حذف 

یا اصلاح مصوبه را خواستار شده بود.
عبدالله بهرامی در گفت وگو با ایسنا گفته 
به  مکلف  زمانی  فرش  صادرکنندگان  بود: 
اولیه  مواد  که  هستند  نیمایی  ارز  برگرداندن 
را با نرخ ارز مصوب دولتی خریداری کنند اما 
آزاد  نرخ  با  فرش  اولیه  مواد  که  شرایطی  در 
خریداری می شود چطور می توان انتظار داشت 
که صادرکنندگان فرش با نرخ ارز نیمایی، مبلغ 

صادرات را برگردانند.
برگزاری  و  مکاتبات  علیرغم  زمان  آن 
جلسات متعدد با بانک مرکزی، وزارت صمت 
و اتاق تعاون تغییری در مصوبه مذکور به وجود 
نیامد؛ حتی مرکز ملی فرش نیز پیمان سپاری 
ارزی را یک مانع مهم بر سر راه صادرات فرش 
عنوان و ابراز امیدواری کرد در این زمینه نتایج 
خوبی حاصل شود. تا اینکه در بند )ک( تبصره 
۹ بودجه سال ۱۴۰۲ ممنوعیت اخذ هرگونه 
پیمان  به  الزام  و  صادراتی  عوارض  و  تعرفه 
صنایع  صادرات  خصوص  در  ارزی  سپاری 
دستی اعلام و مقرر شد صادرات فرش به جز 
میزان ارزش مواد اولیه مصرف شده در آن، از 

پرداخت تعهد ارزی معاف شود.
تجارت  و  معدن  وزیر صنعت،  قبل  چندی 
و  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر  به  نامه ای  در 

رئیس کل بانک مرکزی، جدول میزان قیمت 
توجه  با  را  اولیه فرش دستباف  مواد  ارزش  و 
به تقسیم بندی انجام شده از انواع فرش های 
دستباف صادراتی و با نظر دستگاه های متولی 
تخصصی در حوزه فرش دستباف )مرکز ملی 

فرش و صنایع خلاق( اعلام کرد.
ـ  بهرامی  عبداللهی  راستا  همین  در 
تعاونی های فرش دستباف  اتحادیه  مدیرعامل 
درباره مصوبه مذکور در بودجه ۱۴۰۲ به ایسنا 
گفت: آبانماه امسال این مصوبه به منظور اجرا 
از طریق وزارت صمت به وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی ابلاغ شد که گام مهمی در جهت حل 
مشکلات صادرات صنایع دستی خواهد بود و 
موجب تقویت و افزایش صادرات فرش دستباف 

و صنایع دستی خواهد شد.
که سال  ارزی  تعهد  مصوبه  داد:  ادامه  وی 
خروج  کرد،  ابلاغ  وقت  مرکزی  بانک   ۱۳۹۸
تدریجی قالیبافان را موجب شد و انگیزه کار در 
این حوزه را تا حد زیادی از بین برد زیرا فرش 
یک کالای امانی و محصولی است که به سرعت 
در بازار هدف به فروش نمی رود و ممکن است 
فرایند فروش آن ماه ها به طول انجامد در حالی 
که بازگشت ارز حاصل از فروش آن طی یکسال 

برای صادرکنندگان دشوار است.

و  دستی  صنایع  فرش،  کمیسیون  رئیس 
گردشگری اتاق تعاون ایران، صنایع دستی از 
جمله فرش را کالایی مهم و ارزآور دانست و 
با اشاره به مکاتبات با وزارت میراث  فرهنگی، 
امر  مسئولان  از  صنایع دستی،  و  گردشگری 
خواست تا توجه ویژه ای به مطالبات فعالان این 

حوزه و حل مشکلات آنها داشته باشند.
از  بیش  آمارها  اساس  بر  ایسنا،  گزارش  به 

تنها  ایرانی صادر و  ۸۰ درصد فرش دستباف 
می شود.  فروخته  داخل  در  آن  درصد   ۲۰
قالیبافان  معیشت  در  فرش  بافت  و  تولید 
اثرگذار است و در امنیت اجتماعی و معیشتی 
اخیر  ابلاغ  رو  این  از  دارد؛  بسزایی  نقش  آنها 
وزیر صمت موجب افزایش انگیزه بافندگان و 
صادرکنندگان فرش دستباف و رونق صادرات 

فرش ایران خواهد شد.

 برقراری عدالت آموزشی
با اجرای یک پروژه ملی

عدالت به معنای ایجاد فرصت برابر است تا هر 
بهره  از آن  توان و ظرفیت خود  تناسب  به  کسی 
آموزشی  عدالت  تحقق  اهمیت  درباره  اما  گیرد، 
»برابری«  معنی  به  عدالت  پرورش،  و  آموزش  در 
صرف نیست. به گزارش ایسنا، در واقع تفاوت های 
جغرافیایی، روستایی و شهری را باید در زمینه تحقق 
عدالت آموزشی در نظر گرفت و  متناسب با توان و 
ظرفیت دانش آموزان برایشان فرصت برابر ایجاد شود 
تا این دانش آموزان بتوانند زندگی بهتری داشته و از 

آموزش متناسب و با کیفیتی برخوردار شوند.
متخصصان مدیریت آموزشی معتقدند در زمینه 
باید دو نوع عدالت یعنی عدالت  عدالت آموزشی 
عدالت  شوند.  محقق  کیفیتی  عدالت  و  کمیتی 
کمیتی به این معناست که فرصت و امکان آموزش 
برای همه دانش آموزان  فراهم شود، به طوری که 
باشند  برخوردار  معلم  و  کتاب  و  مدرسه  از  همه 
اما عدالت کیفیتی به این معناست که تفاوت های 
دانش آموزان باید روشن شود و همه دانش آموزان 

از معلم خوب و باسواد و توانمند بهره مند باشند.
درحال  روز  به  روز  فناوری  حاضر  حال  در 
جدید  نسل  های  زیرساخت  و  است  گسترش 
کارها،  و  کسب  روی  بر  جدی  تأثیر  می تواند 
اقتصاد، جامعه و...  بگذارد؛ در همین رابطه پروژه 
کارها که مهم ترین  و  و کسب  منازل  نوری  فیبر 
ودولت سیزدهم محسوب  ارتباطات  وزارت  پروژه 
می شود، می تواند تأثیر بسیاری در تحقق عدالت 

آموزشی در مدارس داشته باشد.
عملیات  جاری  سال  ابتدای  رابطه  همین  در 
اجرایی اتصال مدارس به طرح فیبر نوری با حضور 
اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزارت  مسئولان 
شهر  در  واقع  مدرسه  یک  در  پرورش  آموزش  و 
پردیس آغاز شد. وزارت ارتباطات مجریان مختلفی 
را در شهرهای مختلف برای پیشبرد این پروژه در 
نظر گرفت و شهر پردیس هم به دلیل وجود پارک 
علم و فناوری و سایر وارد از نظر توسعه یافتگی 
شهر ممتاز و برجسته ای است و همین امر سبب 
شد یک رقابت از سوی اپراتورها در این زمینه رخ 
دهد. بنابراین وزارت ارتباطات تصمیم به فاز بندی 
در این منطقه گرفت. با آغاز اجرای این طرح از 
قرار  از مسئولان  بسیاری  استقبال  مدارس، مورد 
گرفت، به گونه ای که وزیر آموزش و پرورش این 
اقدام را مصداق اجرای عدالت آموزشی عنوان کرد 
که می توان با آن تحولات پساکرونایی را اجرا کرد؛ 
بر موارد گفته شده روستاها هم  همچنین علاوه 
به  می توانند  نوری(  )فیبر  فناوری  این  واسطه  به 

سیستم آموزشی دسترسی پیدا کنند.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این مراسم 
اعلام کرد که پروژه فیبر نوری را از مدارس را آغاز 
کردند و در نظر داشتند ۱۰ تا ۱۵ درصد مدارس 
را در سال جاری قبل از شهریورماه به فیبر نوری 
مدارس  درصد   ۳۵ سال  پایان  تا  و  کنند  متصل 
تا پایان این  دیگر به این فناوری متصل شوند و 
این  از  را  مدارس  که همه  دولت تلاش می کنند 

طریق به شبکه متصل کنند.
موضوعی که وی با گذشت چندین ماه در روز 
اول مهرماه با حضور در یک مدرسه شهر تهران به 
برنامه وزارت ارتباطات برای اتصال همه مدارس به 
فیبرنوری اشاره کرد و گفت که حوزه ماموریت های 
وزارت ارتباطات از اعماق اقیانوس ها تا فضا را شامل 
می شود و اشاره می کنم به اینکه در سال گذشته 
فیبرهای  طریق  از  توانستند  ایرانی  متخصصان 
را  فارس  خلیج  در  ما  جزیره  سه  دریایی  نوری 
آخرین  براساس  کنند.  متصل  عزیزمان  کشور  به 
این  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر  اظهارات 
نیز  تاریخ کشور  ارتباطی  پروژه  بزرگ ترین  پروژه 
محسوب می شود؛ می تواند سرعت های اینترنتی تا 
۹۰۰ مگابیت بر ثانیه را در اختیار مردم قرار دهد 
و درحال حاضر کار در ۲۰۰ شهر آغاز شده و تا به 
امروز در قریب به ۱۰۰ شهر به پایان رسیده است.

پیش بینی خوش بینانه برای 
صنعت پرچالش خودرو

ریویان هدف تولید خود را در میان نگرانی های 
الکتریکی  خودروهای  تقاضای  برای  گسترده تر 
افزایش می دهد. به گزارش ایسنا، ریویان، شرکت 
خودروسازی آمریکایی به دلیل تقاضای پایدار برای 
کامیون ها و شاسی بلندهای خود، پیش بینی تولید 
خود را برای کل سال ۲۰۰۰ به ۵۴ هزار دستگاه 
پیش بینی  داد.  افزایش  را  خود  سهام  همچنین 
خوش بینانه ریویان یک نقطه مثبت کوچک برای 
ایلان  ماه گذشته،  صنعت پرچالش خودرو است. 
ماسک، مدیرعامل تسلا اظهار کرد که نگران تاثیر 
نرخ های بهره بالا بر خریداران خودرو است. لوسید، 
پیش بینی تولید خود را کاهش داد تا با احتیاط 
با تحویل مطابقت کند و سهام خود را ۴ درصد 
 ۸۰۰۰ امسال  می رود  انتظار  اکنون  داد.  کاهش 
از  تولید کند که کمتر  تا ۸۵۰۰ دستگاه خودرو 

پیش بینی قبلی بیش از ۱۰ هزار دستگاه است.
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گزارش ... سیستم عاملی امن تر، ارزان تر و با قابلیت های بومی

از سیستم عامل بومی تلفن همراه چه خبر؟
با پیشرفت تلفن های همراه، سیستم عامل 
گوشی ها هم نمود بیشتری پیدا کرد؛ اگرچه در 
ابتدای اختراع تلفن  همراه، خبری از چیزی به 
اسم سیستم عامل نبود و جز رایانه ها که نیازمند 
سیستم عامل ی چون ویندوز بودند، گوشی های 
قدیمی از این تکنولوژی بهره ای نداشتند، اما 
ایجاد قابلیت های گسترده  با هدف  به مرور و 
برای تلفن های همراه، سیستم عامل هم به این 

دستگاه ها افزوده و دارای اهمیت شد.
گستردگی  وجود  با  ایسنا،  گزارش  به 
سیستم های عامل روی رایانه که سابقه ی چند 
از  گوشی  عامل  سیستم های  دارند،  ساله   ۱۰
جمله اندروید و آی اواس در فاصله ی ۱۰ سال 
اگرچه  و  شدند  اضافه  چرخه  این  به  گذشته 
شرکت هایی مانند مایکروسافت هم تلاش کرده 
تا سیستم عامل ویندوز فون را برای گوشی های 
خود عرضه کند، اما همچنان گوگل با ارائه ی 
اندروید و پس از آن و البته با اختلاف زیادی، 
این  صدر  در  آی اواس  ارائه ی  با  اپل  شرکت 
لیست قرار دارد. این موضوع حاکی از آن است 
نمی تواند  جدید،  عامل  سیستم  هر  ایجاد  که 
باشد  قبلی همراه  نمونه های  با موفقیت  صرفاً 
و البته هدف ایجاد نمونه های جدید هم حائز 

اهمیت است.
و  ارزان تر  امن تر،  عاملی  سیستم  داشتن 
که  بود  اهدافی  جمله  از  بومی   قابلیت های  با 
تشویق  هم  را  ایران  اطلاعات  فناوری  حوزه 
کرد مانند بسیاری از کشورهای دیگر به فکر 
ساخت یک سیستم عامل ملی بیفتد و از سوی 
دیگر نیز ضرورت وجود این سیستم عامل در 
محتواسازی و درنهایت در آنچه با عنوان طرح 
شبکه ملی اطلاعات مطرح می شود، انکارناپذیر 

بود.
سرانجام مهرماه سال ۱۳۹۲ سیستم عاملی 
با نام »زمین« و به عنوان اولین سیستم عامل 
سیستم  به  متعلق  آن  اصلی  هسته  که  ملی 
عامل متن باز لینوکس بود، به صورت آزمایشی 
روی اینترنت قرار گرفت؛ اما نبود تجربه کافی 

به خصوص  و  اپلیکیشن ها  طراحی  زمینه  در 
سیستم عامل، نخستین چالشی بود که برای 
طراحی سیستم عاملی با عنوان سیستم عامل 
ملی از همان ابتدا به عنوان مانعی بزرگ سر راه 

طراحی سیستم عامل ملی قرار گرفت.

مسئولان طی سال های گذشته معتقد بودند 
درصدی از نیازمندی های ما به سیستم عاملی 
است که نسبت به دو فاکتور امنیت و استقلال 
آن مطمئن باشیم؛ این که نفوذی به آن نباشد 
و تصمیم دیگری بر آن تأثیر نگذارد. سیستم 
عامل بومی یعنی سیستم عاملی که پاسخگوی 
نیاز بومی بوده و برای نیازهای ما شخصی سازی 
شده باشد؛ درواقع قرار نیست به نیاز همه پاسخ 
دهد، بلکه برای یک سری نیازمندی های خاص 

است.
پس از این موضوع وزیر سابق حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در سال ۱۳۹۸ از راه اندازی 
سیستم عامل بومی و نصب آن بر روی گوشی 
جی ال ایکس ویدیویی منتشر و اعلام کرد که 

یک گروه دانشجویی در دانشگاه صنعتی شریف 
برای مقابله با تحریم های گوگل سیستم عاملی 
طراحی را کرده اند که گوگل امکان حذف آن را 
ندارد. برای اطمینان بیشتر کاربران ایرانی یک 
گوشی توسط جی ال ایکس تولید شده که این 
سیستم عامل را پشتیبانی می کند. این سیستم 
عامل این امکان را به کاربران ایرانی می دهد که 
اپلیکیشن های مربوط به کسب وکارهای خود را 
بدون نگرانی از تحریم های آمریکا، فعال کنند.

حال با روی کار آمدن دولت سیزدهم این 
به  داشت  قرار  توجه  مورد  همچنان  موضوع 
معاونت  گذشته  سال  پاییز  اواخر  که  گونه ای 
فناوری  و  ارتباطات  وزارت  نوآوری  و  فناوری 
اطلاعات به منظور تولید سیستم عامل تلفن 

همراه هوشمند فراخوان عمومی اعلام کرد.
در فراخوان منتشر شده معاونت فناوری و 
نوآوری وزارت ارتباطات، اینگونه اعلام شد که 
در راستای اجرای بند ۱۸ اهداف عملیاتی سند 
طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات و 
به منظور شناسایی ظرفیت های فنی و اجرایی 
همراه  تلفن  عامل  سیستم  توسعه  و  تولید 
حقوقی  و  حقیقی  اشخاص  بین  از  هوشمند، 
و  غیردولتی  خصوصی،  شرکت های  شامل 

سازمان های مردم نهاد که تا تاریخ بیستم دی 
عامل  سیستم  یک  حداقل  دارای   ۱۴۰۱ ماه 
هوشمند  گوشی  برروی  شده  نصب  عملیاتی 

باشند برای ارزیابی دعوت می کند.
پس از این فراخوان عیسی زارع پور - وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در گفت وگو با یک 
رسانه درباره این موضوع تاکید کرد ما به سمتی 
حرکت می کنیم که بتوانیم زیرساخت های لازم 
در  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  توسعه  برای 

کشور را به طور بومی داشته باشیم.
پیشرفته  کشورهای  همه  بود  معتقد  وی 
دارایی  بتوانند  که  می روند  پیش  سمتی  به 
دیجیتال مخصوص به خود را داشته باشند. در 
حوزه تلفن همراه و سیستم عامل هم همکاران 
در معاونت فناوری وزارتخانه فراخوانی داده اند 
تا ظرفیت های موجود در کشور را شناسایی و 
از آن برای تولید سیستم عامل بومی استفاده 

کنند.
طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تکالیفی  از  یکی  بومی  عامل  سیستم  تولید 
است که شورای عالی فضای مجازی در سند 
وزارت  بر عهده  اطلاعات  ملی  معماری شبکه 
ارتباطات گذاشته است. در راستای اجرای این 
و  کشور  نخبگان  از  استفاده  با  قانونی  تکلیف 
حوزه،  این  در  فعال  بنیان  دانش  شرکت های 
انجام دهیم. درباره  را  این تکلیف  قصد داریم 
تعداد داوطلبانی که تاکنون ثبت نام کرده اند، 

هنوز آمار دقیقی وجود ندارد.

عقیده اند  این  بر  کارشناسان  حال  هر  در 
زمینه  در  که خبری  است  سالی  اگرچه چند 
ایجاد سیستم عامل موبایل از سوی مسئولان 
ارائه می شود؛ اما باید توجه داشت قرار نیست 
تمامی  جایگزین  جدید  عامل  سیستم  این 
سیستم های عامل شود و این موضوع به معنای 
آنچه  بلکه  نیست،  برای همه ی کاربران  اجبار 
اهمیت دارد، فراهم کردن دو فاکتور امنیت و 

استقلال برای ابزار جدید است.

 خوش بینی بانک سوئیسی
به افزایش دوباره قیمت نفت

بانک سوئیسی یو بی اس با وجود کاهش شدید 

و  مانده  بین  خوش  همچنان  نفت،  قیمت  اخیر 
انتظار دارد نفت برنت تحت تاثیر محدودیت عرضه، 
به محدوده ۹۰ تا ۱۰۰ دلار در هر بشکه بازگردد.

در  اس  بی  یو  تحلیلگران  ایسنا،  گزارش  به 
وجود  با  نفت  جهانی  مصرف  نوشتند:  یادداشتی 
و  آمریکا  سوی  از  تر  ضعیف  رسمی  بینی  پیش 
محدودیت داوطلبانه عرضه از سوی تولیدکنندگان 

بزرگ، به خوبی حمایت شده است.
در  دلار  حدود ۸۰  شنبه  پنج  روز  برنت  نفت 
هر بشکه معامله شد و نزدیک به پایینترین رکورد 
خود در سه ماه گذشته، ایستاد. بهای نفت برنت از 
اوج خود در سپتامبر، حدود ۲۰ دلار در هر بشکه 

کاهش پیدا کرده است.
به گفته تحلیلگران یو بی اس، ریسک اختلال 
عرضه تحت تاثیر تنش های ژئوپلیتیکی از میان 
ریسک  بانک،  این  پایه  سناریوی  تحت  اما  نرفته 

های ژئوپلیتیکی تشدید نخواهند شد.
عربستان سعودی و روسیه، یکشنبه هفته جاری 
تائید کردند که به محدودیت عرضه اضافی خود تا 
پایان سال ۲۰۲۳ ادامه خواهند داد. یو بی اس با 
توجه به تقاضای فصلی ضعیف تر در آغاز هر سال 
و ادامه نگرانی ها پیرامون رشد اقتصادی، انتظار 
سه  در  داوطلبانه  عرضه  محدودیت  این  که  دارد 

ماهه نخست سال ۲۰۲۴ ادامه پیدا کند.
بر اساس گزارش رویترز، بانک انگلیسی بارکلیز 
روز چهارشنبه با اشاره به تاب آوری عرضه نفت 
آمریکا و تولید بالاتر ونزوئلا در پی معافیت های 
موقتی از تحریم های آمریکا، پیش بینی خود از 
قیمت نفت برنت در سال ۲۰۲۴ را به میزان چهار 

دلار پایین برد و ۹۳ دلار در هر بشکه اعلام کرد.
کاهش  که  کردند  اعلام  بانک  این  تحلیلگران 
اخیر قیمت نفت به دلیل ظاهر شدن دوباره نگرانی 
ها نسبت به وضعیت تقاضا برای سوخت بوده است 
و کاهش ریسک ژئوپلیتیکی در آن دخیل نیست.

جزئیات توافق ذوب آهن 
اصفهان با وزارت صنعت و 

تجارت افغانستان
بیان  به  اصفهان  آهن  مدیرعامل شرکت ذوب 
با  کشور  این  توافق  جزئیات  درباره  توضیحاتی 

وزارت صنعت و تجارت افغانستان پرداخت.
مدیرعامل  کوهی  مهدی  ایسنا،  گزارش  به 
پنجشنبه  شامگاه  اصفهان  آهن  ذوب  شرکت 
تفاهم  امضای  مراسم  آبان ۱۴۰۲ در حاشیه   ۱۸
نامه های اقتصادی میان مقامات ایران و افغانستان 
در جمع خبرنگاران گفت: بر اساس بازدیدی که 
آهن  ذوب  از  افغانستان  دولت  اقتصادی  هیئت 
اصفهان داشتند توافق نامه ای میان این شرکت و 

وزارت صنعت و تجارت افغانستان به امضا رسید.
وی با بیان اینکه »ذوب آهن دارای ۵۲ سابقه 
در صنعت فولاد کشور دارد و مادر این صنعت در 
شرکت  شد  قرار  افزود:  می شود«  محسوب  کشور 
ذوب آهن اصفهان در زمینه صدور خدمات فنی و 
مهندسی حوزه معدن با افغانستان همکاری کند به 
ویژه که این کشور معادن غنی بسیاری به ویژه در 
استان های هم جوار با ایران و نزدیک معادن سنگان 
کشورمان دارد. لذا توافق کردیم تا در زمینه انتقال 
دانش استخراج معادن سنگ آهن به این همسایه 

شرقی مان، با آنها همکاری داشته باشیم.
میرعامل ذوب آهن اصفهان همچنین گفت: یکی 
دیگر از موارد مورد توافق ذوب آهن با وزرات صنعت 
و تجارت افغانستان، اجرای کارهای توسعه ای در 
تولیدی  ریل  صادرات  شامل  که  است  کشور  این 
ذوب آهن به افغانستان و توسعه صنعت ریلی این 
کشور می شود. صادرات تیرآهن های بال پهن به 
همسایه شرقی ایران از دیگر موارد مورد توافق با 
هیأت اقتصادی افغانستانی است؛ این محصولات به 
صورت پیچ و مهره ای و مدولار در صنعت ساختمان 
بهره برداری می شوند. وی ادامه داد: افغانستان کشور 
زلزله خیزی است و از آنجایی که تیرآهن های بال 
پهن ایرانی می توانند زلزله های ۸ تا ۱۲ ریشتر را 
تحمل کنند و کمک خوبی به توسعه ایمنی ساخت 

و ساز این کشور خواهد بود.
کوهی عنوان کرد: ما در ذوب آهن اصفهان آرک 
های فولادی مخصوص استفاده در معادن را تولید 
می کنیم که با استانداردهای اروپا منطبق است 
لذا در ایجاد ایمنی برای معدن کاران افغانستانی 
بسیار مؤثر خواهد بود. وی تاکید کرد: با توجه به 
اینکه در افق ۱۴۰۴ بناست که ذوب آهن اصفهان 
به تولید ۵۰ میلیون تن فولاد در سال برسد؛ برای 
دستیابی به این هدف، نیازمند استفاده از معادن 
غنی افغانستان هستیم. امیدوارم یا توافقاتی که بین 
مادر صنعت فولاد ایران و وزارت صنعت و تجارت 
افغانستان صورت گرفته توسعه همکاری های بسیار 

خوب به ویژه صنعت فولاد را داشته باشیم.

به وقت دل کندن از زمین ها

نارضایتی کاربران از بسته های اینترنت نامحدود

با گذشت بیش از دو سال از طرح نهضت ملی مسکن 
پروژه  این  به  دولتی  مازاد  زمین  هکتار   ۵۵۰۰ فقط 
اختصاص یافته که عمدتا از سوی وزارت علوم بوده و سایر 
این  در  قبولی  قابل  عملکرد  دولتی  ادارات  و  وزارتخانه ها 

زمینه نداشته اند.
ملی  سازمان  مدیرعامل  گفته  طبق  ایسنا،  گزارش  به 
به  زمین  هکتار  هزار   ۵۱ تاکنون  دولت  مسکن،  و  زمین 
طرح نهضت ملی مسکن اختصاص داده که ۲۱ هزار هکتار 

به محدوده شهرها الحاق شده و ۲۳ هزار هکتار در مراحل 
از  بخشی  این موضوع  تحقق  دارد. در صورت  قرار  الحاق 

کسری زمین طرح نهضت ملی مسکن جبران می شود.
اما یکی از چالش های دولت در تامین زمین، عدم همراهی 
دستگاه های دولتی در واگذاری  اراضی مازاد خود به پروژه 
مالکی ـ مدیرعامل  ارسلان  مسکن ملی است. آن طور که 
سازمان ملی زمین و مسکن - اعلام کرده تاکنون ۵۵۰۰ 
هکتار زمین مازاد دولتی به ساخت واحدهای نهضت ملی 
مسکن اختصاص یافته که عمدتا توسط وزارت علوم بوده و 
قرار است اکثرا به ساخت خوابگاه های متاهلی و واحدهای 
مسکونی ویژه اعضای هیات علمی و کارکنان این وزارتخانه 

اختصاص پیدا کند.
مسکن  تامین  و  تولید  جهش  قانون   ۱۰ ماده  طبق 
مصوب مرداد ۱۴۰۰ ظرف دو ماه پس از ابلاغ این قانون، 
دستگاه های دولتی و وزارتخانه ها مکلفند اراضی مازاد خود 
را به صورت رایگان در اختیار طرح نهضت ملی مسکن قرار 
دهند و در صورت امتناع، سند این اراضی به وزارت راه و 

شهرسازی منتقل می شود.
وزارتخانه ها  و  ادارات  از  بسیاری  گذشته  سال های  در 
برای طرح های توسعه ای خود زمین های دولتی را به تملک 
درآورده اند. اما در موارد بسیاری پروژه های آنها اجرا نشده 
است. با این وجود عمده دستگاه ها از بازگرداندن زمین ها 

برای ساخت مسکن اقشار جامعه خودداری می کنند.
امتناع دستگاه ها از واگذاری اراضی خود به طرح مسکن 
ملی به عنوان مهم ترین  وعده  دولت، انتقاد رئیس جمهوری 
واگذار  زمین های  شد  این  بر  قرار  است.  داشته  پی  در  را 
کارکنان  برای  زمین  ساخت  به  دستگاه ها  سوی  از  شده 
برای  تفاهم نامه هایی  تاکنون  چه  اگر  یابد.  اختصاص  آنها 
خانه سازی بین وزارت راه و شهرسازی و برخی دستگاه های 
دولتی و بخش خصوصی از جمله وزارت کار، وزارت آموزش 
و پرورش، وزارت علوم، فراجا، شهرداری و برخی شرکت های 
صنعتی به امضا رسیده اما عمدتا زمین ها از سوی وزارت راه 
تامین شده است. البته بعضی دستگاه ها مثل وزارت آموزش 
همکاری  برای  مساعد  قول  مستضعفان  بنیاد  و  پرورش  و 
در زمینه واگذاری اراضی مازاد خود به طرح های مسکونی 

داده اند.
دولت در راستای هدف احداث چهار میلیون مسکن طی 
چهار سال تاکنون ۱.۵ میلیون واحد مسکونی را به مرحله  
بانک های خصوصی  آنکه  از  گذشته  است.  رسانده  ساخت 
در تامین منابع همراهی چندانی با این طرح ندارند، ادارات 
دولتی نیز در تامین زمین مقداری خساست نشان می دهند. 
برای  کم  دست  دستگاه ها  می رود  انتظار  زمینه  این  در 
خانه دار کردن کارکنان خود نسبت به واگذاری زمین های 

مازاد به طرح مسکن ملی اقدام کنند.

نامحدود  اینترنت  بسته های  از  کاربران  نارضایتی 
که  آورده  وجود  به  را  سوال  این  همراه  تلفن  اپراتورهای 
ممکن است اپراتورها با استفاده از سیاست مصرف منصفانه 
اینترنت، به نوعی در راستای کم فروشی اقدام کرده  باشند؟

به گزارش ایسنا، همزمـان بـا فراگیـر شـدن اینترنـت 
در میـان مـردم، هزینـه اسـتفاده از ایـن بسـتر به عنـوان 
دغدغـه ای بـرای کاربـران مطرح شـد؛ از آنجا که، بر اسـاس 
از  و  رگولاتـوری محـول  بـه  تعرفه گـذاری  وظیفـه  قانون 
سـوی دیگـر، مشـخص کـردن چارچـوب ارائـه خدمـات 
بـه کاربـران بـرای اپراتورهـا به عنـوان وظیفـه دیگـر ایـن 
همواره  رگولاتـوری  بـود،  شـده  گرفتـه  درنظـر  سـازمان 
دغدغـه محاسـبه بهتریـن تعرفـه و قیمت گـذاری را داشـته 

اسـت.
مقررات  تنظیم  سازمان  تاسـیس  ابتدای  از  بنابراین 
ارتباطات، پیش نویس های گوناگونی بـرای تصویـب بهتریـن 
تنظیـم  کمیسـیون  در  اینترنـت،  از  اسـتفاده  تعرفـه 
یکـی  میان   این  در  که  تدویـن شد  ارتباطـات  مقـررات 
مهمتریـن مصوبـه  را  آن  بتـوان  کـه شـاید  از مصوباتـی 
دانسـت، مصوبـه ۲۳۷ اسـت. براسـاس ایـن مصوبـه کـه در 
سـال ۱۳۹۵ بـه تصویـب رسـید، تعرفـه خدمـات اینترنـت 
پرسـرعت از طریـق فنـاوری ADSL و اینترنـت مبتنـی 
بـر فنـاوری وای فای براسـاس حجـم ترافیـک داخلـی و 
بـا کاهـش ۲۰  ایـن مصوبـه  بین الملـل مطـرح شـد. در 
درصـدی قیمـت هـر گیگابایـت گام مهمـی در راسـتای 
اینترنـت  خدمـات  نهایـی  مصرف کننـدگان  از  حمایـت 

ثابـت، برداشـته شـد.
از سوی دیگر بـا ظهـور فناوری هـای ۳G و ۴G، رقیبـی 
جـدی بـه نـام اینترنـت همـراه بـرای اینترنـت ثابـت به 

وجـود آمـد و سـرویس اینترنـت ثابـت بـه خاطـر سـرعت 
بیشـتر اینترنـت موبایـل و تعرفـه پاییـن آن، بـازارش را تـا 
حـدودی از دسـت داد. تعرفـه اینترنـت موبایـل از همـان 
ابتدای ورود به کشـور، به صورت حجمی محاسـبه می شـد.  
انجـام  به گونـه ای  سیاسـت گـذاری  کشـورها  اغلـب  در 
مصـرف،  نـوع  بـه  بسـته  ثابـت  اینترنـت  در  کـه  شـده 
کشـورهای  در  بنابرایـن  نباشـد،  حجـم  نگـران  کاربـر 
اختیار  در  نامحـدود  صـورت  بـه  ثابت  اینترنـت  پیشـرو 

کاربـر قـرار می گیـرد.

نحوه محاسبه اینترنت براساس حجم چگونه است؟
حجـم،  اسـاس  بـر  اینترنـت  تعرفـه  محاسـبه  در 
بسـتر  بـر  کاربـر  اسـتفاده  مـورد  ترافیـک  میـزان 
اینترنـت )مجمـوع دانلـود و آپلـود(  کـه واحـد محاسـبه 
و  گرفتـه  قـرار  مدنظـر  اسـت،  کیلوبیـت بـرثانیـه  آن 
سـرویس هایی کـه دارای حجـم مشـخص در مـدت زمـان 
معیـن هسـتند، سـرویس های حجمـی نامیـده می شوند. 
بـا  نیـز حـاوی مقـدار مشـخصی حجـم  بسـته حجمـی 
درصـد تخفیـف معیـن هسـتند کـه در بازه هـای زمانـی 
مختلـف از سـوی شـرکت های ارائـه دهنـده اینترنـت بـرای 
از  اسـتفاده  تعریـف می شـوند و مـدت زمـان  مشـترکان 
ایـن بسـته هـا بـه اعتبـار زمانی سرویسـی کـه فعال شـده، 
مبنای   ۲۳۷ مصوبـه  در  تعریف،  ایـن  بـا  دارد.  بسـتگی 

محاسـبه تعرفـه اینترنت بر اسـاس حجم بوده اسـت.
در همین رابطه  وعده اینترنت نامحدود، موضوعی بود 
که چند سالی است که درباره آن صحبت می شود. پیش 
از این هم اینترنت نامحدود، البته با سرعت های پایین ۶۴ 
تا ۵۱۲ کیلوبیت بر ثانیه، برای مشترکان ارائه می شد. اما 

سرعت پایین، طی چند سال گذشته سازمان تنظیم مقررات 
ارتباطات را مجبور کرد مصوبه ای برای جایگزینی اینترنت 
حجمی ارائه دهد. بنابراین شرکت های ارائه دهنده اینترنت از 
سال ۱۳۹۲ با مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات، قیمت های 
مختلفی بر اساس حجم و سرعت ارائه شده در نظر گرفتند.

این تغییر در آن زمان به سود کاربران بود اما در سال های 
فایل های  افزایش  و  اینترنت  بالای  سرعت های  با  اخیر 
با  نامحدود  اینترنت  سمت  به  مشترکان  انتظار  ویدیویی، 
این توجیه که در سایر  با  بالا رفت. همچنین  سرعت های 
ارائه  سرعت  مبنای  بر  ثابت،  اینترنت  جهان  کشورهای 
بر  مبنی  درخواست هایی  نیست،  دیگر حجمی  و  می شود 
حذف اینترنت حجمی طی سالهای گذشته از سوی وزیر 

سابق حوزه ارتبطات و فناوری اطلاعات افزایش یافت.
بنابراین مصوبه ۲۶۶ در نظـر داشت بـا هـدف صیانت 
از بسـتر اینترنت ثابت به دلیل رفـع خلاءهای موجود، این 
شرایط را در کشور کمی تعدیل کند. همچنیـن، رگولاتوری 
با بررسی سیاست های سایر کشورهای دنیا در ارائه اینترنت 
بـه کاربران متوجه شـد کـه اغلب ایـن سیاست ها بـا توجه 
پیش بینی  کاربـران،  خاص  شرایط  و  هزینه  درآمـد،  بـه 
می شود. اما چندی است برخی کاربران در تماس با ایسنا 
از بسته های نامحدود اپراتورهای تلفن همراه اعلام نارضایتی 
می کنند. طبق گفته این کاربران بسته های نامحدود اعلام 
شده از سوی این اپراتورها مناسب نبوده و پس حدود ۳۰ 
گیگ دیگر به کاربر اجازه مصرف از بسته را نمی دهد و برای 

عدم ایجاد نارضایتی به آن مصرف منصفانه می گویند.
کاربران بسیاری معترض به »تعریف ترافیک نامحدود در 
اینترنت  که  اند  عقیده  این  بر  و  بوده  اینترنت«  بسته های 
نامحدود مفهومی ندارد وقتی برای آن آستانه مصرف بسته 

ای ۳۰ گیگ تعریف شده و حتی قیمت آن گران تر از بسته 
حجمی است.

یا اینکه گفته می شود نحوه مصرف کاربر تغییری نکرده 
اما سرعت تمام شدن اینترنت وی حداقل ۵۰ درصد افزایش 
پیدا کرده یا با تماس با پشتیبانی اپراتورها متوجه شده که 
تماس تصویری از طریق پیام رسان های داخلی، در مصوبه 
نیم بها نمی گنجد و هزینه آن به صورت ترافیک خارجی 

محاسبه می شود.
وضعیت  مورد  در  که  می شود  گفته  دیگری  موارد  در 
محاسبه حجم آپلود در بسته های اینترنت سالهای گذشته 
ضوابطی وجود داشته اما ظاهرا حجم آپلود همانند حجم 

دانلود از حجم کل بسته اینترنت کم می کند.
به دنبال مسئله رخ داده و نارضایتی کاربران از موضوع 
گفته شده، پیگیری های لازم از اپراتورها درباره این موضوع 
انجام شد. اپراتور اول تلفن همراه در وب سایت خود پیش از 
خرید و تهیه بسته نامحدود توضیحاتی را برای کاربران اعلام 
بهبود تجربه کلیه کاربران  به منظور  تأکید کرده است:  و 
اینترنت و حفظ کیفیت شبکه، "سیاست مصرف منصفانه" بر 

روی بسته اینترنت نامحدود اعمال می شود.
آستانه  از  عبور  از  پس  اینترنت  سرعت  ترتیب،  بدین 
یافت.  خواهد  کاهش  گیگابایت(   ۱۰۰( منصفانه  مصرف 
مشترکین همچنان می توانند تا اتمام زمانی بسته به صورت 
کاهش  است  ذکر  به  لازم  کنند.  استفاده  آن  از  نامحدود 
سرعت تنها در استفاده از بسته نامحدود اعمال شده و در 

سایر بسته ها تغییری ایجاد نخواهد شد.
از سوی  توضیح  ارائه  برای  پیگیری های لازم  همچنین 
اپراتور دوم تلفن همراه در این زمینه انجام شد اما تاکنون 

توضیحی از سوی این اپراتور اعلام نشده است.
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استقبال منطقه اقتصادی لامرد از خبر خوش رئیس سازمان بورس
لامرد  اقتصادی  ویژه   منطقه  مدیرعامل 
ضمن اعلام این خبر که تا پایان سال جاری 
٩ قرارداد سرمایه گذاری در این منطقه منعقد 
دستاورد ٩٠٠  که  است  انعقاد  شرف  در  یا  و 
میلیون یورویی برای منطقه دارد، به استقبال 
از طرح سازمان بورس برای طراحی و تشکیل 
»میز تامین سرمایه مناطق« اشاره کرد و گفت: 
این طرح برای صنایع کشور منفعت به دنبال 

خواهد داشت.
به گزارش ایسنا، کورش فتاحی در حاشیه 
کیش  بین المللی  نمایشگاه  دوره  دهمین 
اینوکس ١۴٠٢ در نشست خبری خود با بیان 
اینکه نمایشگاه امسال فرصت بسیار مغتنمی بود 
که بتوانیم منطقه ویژه اقتصادی لامرد را که با 
متولی گری ایمیدرو فعالیت می کند، به افراد فعال 
در حوزه مالی و تامین سرمایه، معرفی کنیم، 
اظهار کرد: فرصت خوبی بود تا سرمایه گذاران 
با منطقه ویژه اقتصادی لامرد، آشنا شده و از 
همین جهت با پی بردن به مزیت های رقابتی 
که در منطقه وجود دارد، در امر سرمایه گذاری 
ورود کنند و صنعتگرانی را که در منطقه ویژه 

اقتصادی لامرد حضور دارند، کمک کنند.
لامرد   اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل 
و  معادن  نوسازی  و  توسعه  سازمان  گفت: 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( که خود قطب 
امر  راستای  در  است،  معدنی کشور  صنعتی- 
مهم جلوگیری از خام فروشیِ برداشت هایی که 
از معادن صورت می گیرد، بر آن شد تا منطقه 
ویژه اقتصادی ای را ایجاد کند تا بدون لحاظ 
صنعتگران  خدمت  در  مناطق،  این  از  انتفاع 
صنایع معدنی قرار دهد تا برداشت از معادن، 
فرآوری شده و در اختیار صنایع پایین دستی 

قرار گیرد تا ارزش افزوده مضاعف پیدا کند.
سه گانه  مرز  در  ما  کرد:  نشان  خاطر  وی 
سه استان بوشهر، هرمزگان و فارس )در نقطه 
انتهایی استان فارس( قرار داریم که این خود 
از  بتوان  تا   است  بهره مند  خاصی  ویژگی  از 
ظرفیت هر سه استان، در جهت رشد منطقه 
کمک بگیریم. خوشبختانه  این منطقه به دلیل 
کمتری  رطوبت  و  مطلوب  نسبتاً  برخورداری 
پس کرانه ای(  موقعیت  )به سبب  درصد   ٢٠ از 
پدافند  از  بهره مندی  و  کوهپایه  دو  وجود  با 

استقرار  برای  خوبی  شرایط  غیرعامل،از 
نزدیکی  این  بر  علاوه  است.  برخوردار  صنایع 
کشور  پتروشیمی  قطب  خود  که  عسلویه  به 
است، سبب برخورداری از خوراک هایی که در 
پتروشیمی های این منطقه تولید می شود، نیز 
شده و از این ناحیه نیز مشتاقان بسیاری در 
عرصه پتروشیمی دارد که برای سرمایه گذاری 
در منطقه ویژه اقتصادی لامرد، اقدام می کنند.

فرودگاه  دو  وجود  شد:  یادآور  فتاحی 
بین المللی لامرد و فرودگاه بین المللی عسلویه 
آمدن  وجود  به  موجب  منطقه،  مجاورت  در 
فراموش  اینکه  ضمن  شده.  خوبی  امکانات 
حوزه  و  خارجی  کشورهای  حوزه  در  نکنیم 
خلیج فارس، از این بُعد که در چنین موقعیتی، 
تشویق  بیشتر  صادرات  منظور  به  صنایع 
می شوند، مزیت بیشتری را برای منطقه ایجاد 
می کند. همچنین دسترسی به کشورهای قطر، 
بحرین، کویت، امارات، متحده عربی، عربستان 
و سایر کشورها عربی، با توجه به وجود بندر 
پارسیان، برای ما بسیار شرایط خوبی را فراهم 

کرده است.
این مقام مسئول در ادامه به دستاوردهای 
اخیر منطقه اشاره کرد و گفت:خوشبختانه طی 
مدت اخیر، از حمایت های مالی و فنی خوبی 
بهره مند شدیم که موجب شد شاهد رشد بسیار 
جمله  از  زیرساخت ها  پیاده سازی  در  سریع 
تامین آب، گاز، برق و همچنین ایجاد فضاها و 
شریان های دسترسی و همچنین فضاهای سبز 

و سایر نیازمندی هایی که وجود دارد، باشیم.
از  یکی  کرد:  اظهار  رابطه،  این  در  فتاحی 
خلیج  از  آب  انتقال  ما،  پروژه های  بزرگترین 
اولین  از منطقه استان فارس است که  فارس 
نقطه آبرسانی آن، منطقه ویژه اقتصادی لامرد 
عنوان  هیچ  به  ما  جهت،  همین  از  که  است 
صنعتگران  برای  را  آبی  منابع  تامین  دغدغه  
که  داریم  قرار  خطه ای  در  همچنین  نداریم. 
در  نیز  خشکی  گازی  میدان  مرکز  بزرگترین 
است. ضمن  اکتشاف  دست  در  لامرد  منطقه 
اینکه سایر میادین گازی نیز در منطقه وجود 
مشکلی  گاز  تامین  جهت  از  بنابراین  دارند؛  

صنایع  برای  گاز  به  دسترسی  و  ندارد  وجود 
نیز  بعدی  مهم  نکته  است.  فراهم  مختلف 
تامین  نیز  این حوزه  در  که  است  برق  تامین 
برق ۴٠٠٠ مگاوات برق پیش بینی شده که در 
حال حاضر حدود ١٠٠٠ مگاوات توسط یک 
شرکت سرمایه گذاری تامین سرمایه می شود و 
تا تابستان سال آینده امیدوار هستیم که ٣٣٠ 
هزار مگاوات به بهره برداری برسد. بنابراین برای 
صنایع انرژی بر سنگینی که در منطقه مستقر 

شوند، هیچگونه مشکلی نخواهیم داشت.
مورد  چهار  حاضر،  حال  در  داد:  ادامه  وی 
است.  رسیده  سرانجام  به  سرمایه گذاری 
که  کشور  جنوب  آلومینیوم  سرمایه گذاری 
٣٠٠ هزار تن تولید شمش آلومینیوم صادراتی 
نیروگاه  همچنین  آن هاست.  از  یکی  می کند، 
تجدیدپذیر خورشیدی، کارخانه تولید آسفالت 
و کارخانه تولید بتن را هم داریم؛ درعین حال، 
افتتاح  به زودی  نیز  دیگر  تولیدی  کارخانه  دو 
خواهد شد. یک کارخانه پتروشیمی که امیدوار 
هستیم در ایام دهه فجر افتتاح شود و دیگری 

منیزیم  دی اکسید  تولید  حوزه  در  کارخانه ای 
شد.  خواهد  افتتاح  به زودی  نیز  آن  که  است 
جدا از این شش کارخانه، خبر خوب این است 
که از دی ماه سال گذشته )طی ٩ ماه اخیر( 
وارد جلگه  دادن سرمایه گذاری،  قرار  با محور 
ایجاد  بنده  اعتقاد  به  شده ایم.  سرمایه گذاری 
صنایع  استقرار  برای  اقتصادی  ویژه  منطقه 
کشور، همه و همه به دلیل تامین سرمایه برای 

صنایع است.
لامرد،  اقتصادی  ویژه  منطقه  عامل  مدیر 
همین  راستای  در  اینکه  بر  تاکید  ضمن 
رسالت، منطقه وارد جلگه سرمایه گذاری شده 
منعقد  سرمایه گذاری  سه  قرارداد  است،گفت: 
پتروشیمی  مجتمع  یک  احداث  است؛  شده 
رشد  با  سرمایه گذاری  یورو  میلیون   ٢٧٧ با 
وزیر  حضور  با  اخیراً  که  ٢٧درصدی  مالی 
با  منیزیوم  کارخانه  یک  شد.  کلنگ زنی  نفت 
زودی  به  که  سرمایه گذاری  یورو  میلیون   ١٣
کلنگ خواهد خورد و اکنون در مرحله تجهیز 
در  سوم  قرارداد  همچنین  و  است  کارگاهی 
حوزه پتروشیمی منعقد شده که در حال تامین 

سرمایه آن هستند.
فتاحی ادامه داد: سه قرارداد فولادی دیگر 
از  است؛  شدن  نهایی  شرف  در  و  منعقد  نیز 
حوزه  در  مورد  دو  قرارداد  سه  از  دیگر  سوی 
آلومینیومو یک قرارداد در حوزه پتروشیی  در 

شرف انعقاد است.
تا  این ٩ قرارداد که  وی خبر داد: مجموع 
پایان سال جاری به نتیجه می رسد، در مجموع 
درآمد ٩٠٠ میلیون یورویی برای منطقه خواهد 
آینده  در  که  داد  خواهیم  را  قول  این  داشت. 
منطقه ویژه  اقتصادی لامرد، از جمله قطب های 

صنعتی  مهم کشور خواهد بود.
فتاحی، ضمن اشاره به جلسه  خود با رئیس 
سازمان بورس، گفت: خوشبختانه در این جلسه 
عنوان  به  نیز  بورس  سازمان  که  شد  محرز 
در  کشور،  عظیم  سرمایه  تامین کننده  بازوی 
صدد است که برای مناطق آزاد و ویژه کشور، 
طراحی  سرمایه  تامین  برای  را  مدل جدیدی 
تامین مالی  از آن تحت عنوان »میز  کند که 
منطقه  طرح  این  از  که  می شود  یاد  مناطق« 

ویژه اقتصادی لامرد استقبال خوبی می کند.

که  درصورتی  دولت  مصوبه  اساس  بر 
مشترکان گاز میزان مصرف خود را نسبت به 
دوره مشابه سال قبل ۱۰ تا ۳۵ درصد در بازه 
تا ۱۵ اسفندماه کاهش دهند،  زمانی ۱۶ آذر 

مشمول پاداش صرفه جویی خواهند شد.
به گزارش ایسنا، آیین نامه اجرایی جزء ۱ بند 
»ز« و بند »ل« تبصره ۱۵ قانون بودجه سال 
ابلاغ  دولت  از سوی  در ۲۱ خردادماه   ۱۴۰۲
تعرفه  نظر  از  آیین نامه  این  اساس  بر  که  شد 
نسبت به سال ۱۴۰۱ در هیچ پلکانی از مصرف 
تغییری ایجاد نشده و تعرفه ها همان تعرفه های 
سال ۱۴۰۱ است، اما از نظر الگوی مصرف ۱۲ 
پلکان مصرفی که در پنج اقلیم تعریف شده بود 
از ۷۵ مترمکعب به ۱۰۰ مترمکعب تغییر کرده 
اول   پلکان  سه  در  مصارف  درصد   ۷۰ است، 
ارزیابی و بعد از آن الگوهای مصرف متوسط، 

پرمصرف و بسیار پرمصرف تعریف شد.
گاز  مشترکان  اگر  مصوبه  این  اساس  بر 
تا  آذرماه   ۱۶( سال  سرد  ماه  سه  در  خانگی 
۱۶ اسفندماه(، مصرف گاز خود را حداقل ۱۰ 
مشابه  مدت  به  نسبت  درصد   ۳۰ حداکثر  و 
سال قبل کاهش دهند، به ازای هر مترمکعب 

معادل ۵ برابر هزینه انتقال و توزیع گاز، پاداش 
دریافت می کنند.

مترمکعب  هر  ازای  به  دیگر  عبارت  به   
صرفه جویی در مصرف گاز، معادل ۱۶ برابر نرخ 
معادل  می شود  داده  پاداش  اول،  پله  سه  گاز 

یک  اگر  یعنی  تومان.   ۱۶۰۰ مترمکعب   هر 
مشترک ۱۵ درصد مصرف گاز خود را کاهش 
بین  گاز  مصرف  قبلی  میزان  به  بسته  دهد، 
۱۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان پاداش 
می گیرد. درواقع اگر مشترکان گاز خانگی در 

سه ماه سرد سال مصرف گاز خود را کاهش 
برابر   ۵ معادل  مترمکعب  هر  ازای  به  دهند، 
دریافت  پاداش  گاز،  توزیع  و  انتقال  هزینه 

می کنند.
حداقل  کاهش  صورت  در  دیگر  عبارت  به 
دوره  نسبت  به  خانگی  مصارف  درصدی   ١٠
صرفه  متر  هر  ازای  به  گذشته،  سال  مشابه 
جویی مبلغی معادل پنج برابر هزینه فرآورش، 
انتقال و توزیع به مشترک پرداخت خواهد شد. 
این مبلغ تا سقف ٣٥ درصد صرفه جویی قابل 

پرداخت خواهد بود.
از  بیش  صرفه جویی  صورت  در  همچنین 
خیریه ها،  دانشگاه ها،  مدارس،  درصدی   ١٠
اماکن ورزشی و مذهبی، مجتمع های تجاری و 
اماکن گردشگری، به ازای هر یک واحد درصد 
گازبها  هزینه  تخفیف  مشمول  جویی،  صرفه 
دوره صورت حساب به میزان ١٠ واحد درصد 
تا سقف ٤٠  گازبها  این تخفیف  خواهند شد. 
درصد قابل اعمال در صورت حساب دوره است.

امور  هماهنگی  مدیر  رحمانی،  مسلم 
باره  این  در  ایران  گاز  ملی  شرکت  گازرسانی 
از  برخی  بر مصوبه جدید،  بنا  ایسنا گفت:  به 
مشترکین چنان چه بین ۱۰ تا ۳۵ درصد و در 
تا ۱۵ اسفندماه نسبت به  بازه زمانی ۱۶ آذر 
کنند،  صرفه جویی  قبل  سال  در  مشابه  دوره 
نه تنها هزینه ای پرداخت نخواهند کرد، بلکه 
مبلغی نیز به عنوان پاداش صرفه جویی دریافت 

می کنند.
به گفته وی قریب به ۷۰ درصد مشترکان، 
تعداد  می کنند،  رعایت  را  مصرف  الگوی 
مشترکان بسیار پرمصرف که بیش از ۳ برابر 
الگوی مصرف، گاز مصرف می کنند، تنها کمتر 

از ۱.۳ درصد مشترکان را شامل می شود.
موجود  ناترازی  رفع  هدف  با  سیاست  این 
در صنعت گاز تعریف شده و باتوجه به نتیجه 
مثبتی که در همین راستا در صنعت برق عاید 
دولت شد به نظر می رسد که در این حوزه نیز 

بتواند کارساز باشد.

بر اساس اعلام رئیس سازمان ملی تعلیم و 
تربیت کودک، گرچه نصب دوربین مدار بسته 
پیش  و  کودک  )مهدهای  کودکستان ها  در 
کودکان  ایمنی  افزایش  منظور  به  دبستانی( 
طریق  از  که  تصاویری  انتشار  اما  است  مجاز 
کودکستان ها  در  بسته  مدار  دوربین های  این 
توجه  با  همچنین  است.  تخلف  شده،  ضبط 
به ملاحظات موجود، کودکستان ها نمی توانند 
دوربین را به گوشی موبایل والدین وصل کنند 
تا آنها تصاویر بچه ها را به طور زنده مشاهده 

کنند.
ایسنا،  با  گفت وگو  در  فر  همتی  مجتبی 
در  بسته  مدار  دوربین  نصب  اینکه  درباره 
به  دوربین ها  این  اتصال  و  کودک  مهدهای 
تصاویر  مشاهده  منظور  به  والدین  موبایل 
است؟،  مجاز  زنده  صورت  به  خود  فرزندان 
اظهار کرد: اصل نصب دوربین مدار بسته در 
کودکستان ها به لحاظ افزایش امنیت و ایمنی 
کودکان و مراقبت بیشتر مربیان از آنها، توصیه 
می شود و مورد تاکید است اما این تصاویر نباید 
گیرد،  قرار  والدین  حتی  و  دیگران  دراختیار 
موبایل  گوشی  به  تصاویر  این  اتصال  بنابراین 

والدین تخلف است.

مربی مرد در کودکستان نداریم
وی توضیح داد: علت اینکه می گوییم نباید 
این تصاویر در اختیار دیگران و حتی والدین 
قرار گیرد و تخلف محسوب می شود به چند 
ما  مربیان  آنکه عمده  اول  باز می گردد؛  دلیل 

در کودکستان ها خانم هستند و ما تقریبا مربی 
آقا نداریم از این رو به دلیل فضای محرمی که 
در کودکستان وجود دارد، ممکن است پوشش 
مربیان مناسب انتشار عمومی نباشد از این رو  
حتما  فیلم ها  این  پخش  در  که  داریم  تاکید 

دقت شود.

اهمیت رعایت حقوق کودک
تربیت  و  تعلیم  ملی  سازمان  رئیس   
کودک، با بیان اینکه در بازنمایی فعالیت های 
حقوق  باید  مجازی  فضای  در  کودکستان ها 
اجازه  بدون  کودک رعایت شود، تصریح کرد: 
ولی و خود کودک انتشار عکس او  موضوعیت 
دارد. از سوی دیگر توجه به اقتضائات و شئون 
فرهنگی و ارزشی جامعه ما نیز مهم است. شاید 
فعالیت هایی که در کودکستان ها انجام شده 
است به تناسب سن بچه ها و فضا مناسب باشد 
اما انتشار آن در فضای عمومی اصلا معنا دار 

نیست و تخلف است.
بنا بر اعلام همتی فر، ۷ میلیون و ۳۰۰ هزار 
کودک زیر هفت سال در کشور وجود دارد که 
همگی  آنها جامعه مخاطب سازمان ملی تعلیم 
مستقیم  طور  به  اما  هستند  کودک  تربیت  و 
و  دبستانی  پیش  کودک  هزار   ۹۰۰ حدود 
از  پایین تر  نوآموز در سنین  حدود ۱۲۰ هزار 
باید گفت  لذا  این سازمان خدمت می گیرند 

در مجموع حدود یک میلیون کودک به صورت 
سازمان  این  از  شده  ساماندهی  و  مستقیم 

خدمات دریافت می کنند.

فوق برنامه در کودکستان ها نداریم
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره اجبار 
کردن برخی کودکستان ها برای ارائه خدماتی 
و  کودک  به  و...  جشن  سرویس،  غذا،  نظیر 

نشان  خاطر  والدین  از  آن  شهریه  دریافت 
و  نداریم  کودکستان ها  در  برنامه  فوق  کرد: 
همه خدمات باید در قالب بسته طراحی شده 
مدیریت  ساماندهی  نامه  شیوه  در  شود.  ارائه 
موارد  زیادی  حد  تا  ها  کودکستان  اجرایی 
است.  امر شفاف شده  این  به  مربوط  مختلف 
درباره برخی موضوعات نیز به صورت توافقی 
سرویس  مثال  شود.برای  می  گرفته  تصمیم 

نیست  کودکستان ها  عهده  بر  کودکستان ها 
در صورتی  اما  دریافت شود  نباید  و هزینه ای 
که والدین درخواست این امر را به کودکستان 
دهند و موسس این درخواست را بپذیرد، هزینه 
نیز از سمت والدین پرداخت می شود. در واقع 
برخی خدمات اختیاری و نه اجباری است و به 
انجام  توافق بین والدین و کودکستان  صورت 

می شود.

پایان هفته بورس با چراغ سبز
بازار سرمایه امروز )چهارشنبه( نیز روند مثبت 
روزهای گذشته خود را ادامه داد و با شاخص کل 
بورس با افزایش بیش از ۳۰۰۰ واحدی روی دو 

میلیون و ۵۶ هزار واحد ایستاد.

به گزارش ایسنا، بازار سرمایه امروز هم مانند 
داشت  صعودی  روند  جاری  هفته  روزهای  همه 
به دو  با ۳۳۴۵ واحد رشد  بورس  و شاخص کل 
میلیون و ۵۶ هزار واحد رسید. شاخص کل هم 
وزن نیز با افزایش ۲۵۷۸ واحدی روی ۶۹۸ هزار و 

۷۶۸ واحد ایستاد.
در این بازار بیش از ۳۲۹ هزار معامله به ارزشی 

بالغ بر ۴۳ هزار و ۹۲ میلیارد ریال انجام شد.
نمادهای تاثیرگذار بر شاخص کل بورس شامل 
اصفهان،  نفت  پالایش  ایران،  مس  صنایع  ملی 
گسترش نفت و گاز پارسیان، کشتیرانی جمهوری 
فارس،  خلیج  پتروشیمی  صنایع  ایران،  اسلامی 
بانک ملت و سرمایه  گذاری غدیر بودند که به غیر 
از پتروشیمی خلیج فارس و پالایش نفت اصفهان 
دیگر نمادهای مذکور روند مثبتی را نسبت به روز 

گذشته داشتند.
و  داشت  صعودی  روند  امروز  نیز  فرابورس 
افزایش به ۲۵ هزار  با ۱۳ واحد  شاخص کل آن 

و ۴ واحد رسید.
به  معامله  هزار   ۱۶۶ بر  بالغ  نیز  بازار  این  در 
ارزشی بیش از ۲۹ هزار و ۸۰۸ میلیارد ریال انجام 

شد.
معادن  توسعه  تجلی  جنوب،  هرمزگان  فولاد 
پلیمر  هور،  تابان   امید  انرژی  مدیریتی  فلزات،  و 
پویا  آرمان،  الکترونیک  انتخاب  گروه  آریاساسول، 
زرکان آق دره و بانک سامان نمادهای تاثیرگذار بر 
شاخص بورس بودند که به غیر از مدیریت انرژی 
الکترونیک آرمان و  انتخاب  تابان هور گروه  امید 
پویا زرکان آق دره دیگر نمادها روند مثبتی نسبت 

به روز گذشته داشتند.

طی ۷ ماهه امسال ؛

تولید سواری ها مرز 6۲۰ هزار 
دستگاه را رد کرد

از  صمت  وزارت  توسط  شده  ارائه  آمار  طبق 
عملکرد تولید خودروسازان طی هفت ماهه سال 
جاری، ٧۶٣ هزار دستگاه خودرو در کشور تولید 
شده که از این تعداد با سهم قریب به ٨٢ درصدی 
در  سواری  خودروی  دستگاه(  هزار  )معادل ۶٢۴ 

کشور تولید شده است.
صنایع  دفتر  آمار  براساس  ایسنا،  گزارش  به 
خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتدای 
ماه، ۷۶۳ هزار دستگاه  مهر  پایان  تا  سال جاری 

خودرو در کشور تولید شده است.
از این تعداد خودروی تولیدی در سال جاری 
تولید خودروهای  آمار  هزار دستگاه،  حدود ۶۲۴ 
کامل   و  مستقیم  عبور  بصورت  که  است  سواری 
بوده و نشان از رشد ٢۴. درصدی تولید خودروی 
سواری نسبت به آمار تولید در مدت مشابه سال 
گذشته دارد. در مجموع هفت ماهه ابتدایی سال 
١۴٠١ حدود ۵۰۳ هزار دستگاه، آمار خودروهای 

سواری کامل ثبت شده است.
پس از سواری ها، بیشترین سهم تولید خودرو، 
متعلق به وانت هاست که طی هفت ماهه امسال 
نشان  را  خودروها  این  هزاردستگاهی   ۹۱ تولید 
می دهد؛ تولید وانت در هفت ماهه امسال نسبت 
افزایش  به مدت مشابه سال گذشته، ۴٧ درصد. 

داشته است.
طبق آمار، تولید قریب به ۲۲ هزار دستگاه انواع 
خودروی سنگین )کامیون، کامیونت و کشنده( در 
آمار تولید خودرو در هفت ماهه نخست سال جاری 
تولید خودروهای  به  نسبت  رشد ۳۵ درصدی  با 
سنگین باری در مدت مشابه سال گذشته، ثبت 

شده است. 
 ١۴٠٢ سال  ابتدایی  ماه  هفت  در  همچنین 
حدود ٢٣٠٠  دستگاه خودروی ون در کشور به 
تولید ون در  آمار  به  تولید رسیده که در نسبت 
شده  بیشتر  درصد   ۲۹ گذشته  سال  ماهه  هفت 

است.
آمار دفتر صنایع خودرو  آنچه که در  براساس 
امسال حدود  ماهه  در هفت  آمده،  وزارت صمت 
۱۷۶ هزار دستگاه خودرو در بخش خصوصی تولید 
تولید آن ها در مدت  آمار  با  شده که در مقایسه 
مشابه سال گذشته معادل ۹۶ هزار دستگاه، تقریباً 

۸۴ درصد رشد تولید را نشان می دهد.

منتظر پاداش روی قبوض گاز باشید

مربی مرد در »کودکستان« نداریم
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گزارش ... کاربردی کردن دانش و استفاده  موثرتر از آن؛

چالش اصلی شرکت های دانش بنیان در کشور چیست؟
طی سال های اخیر شرکت های دانش بنیان 
به بخش مهمی از اقتصاد ایران تبدیل شده اند 
و نقش مهمی در رشد و توسعه اقتصادی دارند 
اما این حوزه هم همانند سایر حوزه ها با موانع 

و مشکلاتی رو به رو است.
شرکت  تعریف،  یک  در  ایسنا،  گزارش  به 
دانش بنیان یعنی نیروی فکر و خلاقیت فرد یا 
گروهی و نباید معادل یک ساختار کارخانه ای 
قرار گیرد. شرکت های بزرگ و دانش بنیان دنیا 
ولی  ندارند  تولید  خط  و  کارخانه  وقت  هیچ 
دانش  مقوله  به  هنوز  ما  کشور  در  متاسفانه 
بنیان به عنوان تولید و خط تولید نگاه می شود. 
دانش بنیان بودن یعنی تولید خلاقیت بیشتر و 
ایجاد مدل های کسب و کاری که تا پیش از این 

وجود نداشته اند.
یکی از ارکان اقتصاد دانش بنیان، تشکیل 
واسط  نهادهای  یا  بنیان  دانش  شرکت های 
بتوان  آنها  وسیله  به  که  است  سازی  تجاری 
نهادینه  کشور  در  را  بنیان  دانش  اقتصاد 
شرکت های  است  این  توجه  قابل  نکته  کرد. 
دانش بنیان بر پایه نوآوری و خلاقیت ساخته 
توسعه  و  رشد  در  مهمی  نقش  و  شده اند 

اقتصادی دارند.
دانش  شرکت های  از  حمایت  و  اهمیت 
بنیان و به صورت کلی این حوزه مورد توجه 
گرفته  قرار  گذشته  سال های  طی  دولت ها 
است. شناسایی، ایجاد و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان به عنوان یکی از سیاست گذاری های 
می شود،  محسوب  فناوری  و  علم  حوزه 
به طوری که این نوع از شرکت ها با استفاده از 
تولید محصول جدید  با  دانش خود می توانند 
و افزایش کیفیت محصول فعلی ارزش افزوده 

فراوانی ایجاد کنند.
و  دانش بنیان  ایجاد شرکت های  با  بنابراین 
در  مهارت  و  انسانی  نیروی  دانش  از  استفاده 
با  و  دانشی  فرآیندی  در  ایده ها،  تجاری سازی 
بهره وری بالا می توان به ارائه محصولات تجاری 
و رقابت پذیر پرداخت و اقتصادی دانش بنیان که 
مزیت رقابتی هر اقتصاد  باشد را پایه ریزی کرد. 
بدین ترتیب باید با پرورش اقتصاد دانش بنیان 
به عنوان یکی از مهم ترین مولفه های اثرگذار در 

توسعه پایدار اقتصادی گامی موثر در دستیابی 
به این مهم برداشت.

کردن  کاربردی  با  دانش بنیان  شرکت های 

گسترش  در  آن  از  موثرتر  استفاده   و  دانش 
ظرفیت ها و ارتقای درجه بهره برداری از منابع 
بهره وری  میزان  رساندن  به حداکثر  در  سعی 
از پیش مورد  این میان آنچه بیش  دارند؛ در 
انسانی  نیروی  بهره وری  می گیرد  قرار  توجه 

است.  
توسعه بخش خصوصی و کوچک شدن بدنه 
دولت، اشتغال زایی گسترده، تقویت پیوند بین 
درآمدهای  افزایش  کار،  بازار  و  عالی  آموزش 
دولت، از بین رفتن وابستگی به خارج از کشور 
و ... همگی از مزایای اقتصاد دانش بنیان است و 
از طرفی اقتصاد مبتنی بر دانش به دلیل متکی 
بودن به توانمندی های فکری افراد از سازگاری 
این  و  بوده  برخوردار  بالایی  انعطاف پذیری  و 

و  داخلی  تهدیدات  دچار  کمتر  اقتصاد،  نوع 
خارجی می شود و در صورت تحقق، بسیاری از 

مشکلات کشور حل می شود.

اما در کنار مزایای گفته شده  این حوزه هم 
مانند سایر حوزه ها با چالش ها و موانعی روبه رو 
است. به طور مثال چندی پیش مدیرکل دفتر 
فناوری وزارت صمت اعلام کرد پس از تصویب 
دانش بنیان  شرکت های  قانون  نسخه ی  اولین 
دهه  دو  تقریبا  تاکنون،   ۱۳۸۹ سال  مصوب 
است که گذشته اما همچنان با اقتصاد دانش 
فاصله  دلیل  سه  به  واقعی،  معنای  به   بنیان 

بسیاری داریم.
او تأکید کرد: در وهله اول، باید گفت که 
کمیت  بر  تمرکز  بیشتر  اخیر  دهه  دو  طی 
بوده و سیاست گذاران بر این تمرکز و تاکید 
را  دانش بنیان  شرکت های  تعداد  که  داشته 
شود  فراهم  گفتمان هایی  دهیم،  افزایش 

تاسیس  زایشی  شرکت های  دانشگاه ها،  که 
که  نبود  این  بر  چندان  هدف  و  کنند 
و  کنند  پیدا  رشد  شرکت ها  این  از  بخشی 

قرار  صادراتی  بزرگ  شرکت های  جایگاه  در 
که  نبوده ایم  این  دنبال  به  چندان  گیرند. 
این شرکت ها توسعه پیدا کرده و بین المللی 

شوند تا بتوانند صنعت سازی کنند.
طبق گفته این مقام مسئول اولین مشکلی 
که اکثر این شرکت ها به عنوان یکی از موانع 
اعلام می کنند، بحث تعرفه واردات محصولات 
مشابه است؛ به طور مثال خیلی از محصولات 
که  دارند  درصدی  یک  تعرفه  دانش بنیان، 
فاجعه است و به نفع صادرکننده خارجی است.

همچنین بسیاری از شرکت های دانش بنیان، 
به  ارز  تخصیص  و  دارند  ارز  تامین  مشکل 
آن ها صورت نمی گیرد. بسیاری از مواقع ثبت 
سفارش واردات مواد دچار مشکل است و این 

اطمینان را ندارند که وارد این فضا شده به طور 
مثال تا پنج سال آینده مشکل تامین مواداولیه 
ذکر  موارد  بر  علاوه  دارند  حداقلی  قطعات  و 
اکثر  در  محصولات،  صادرات  بحث  در  شده 
جدی  مشکلات  دچار  ارز  تبادل  در  مواقع 
هستند برای این ها باید یک بسته ویژه حمایتی 

در نظر گرفت.
موانع  دیگر  از  اولیه  مواد  توزیع  بحث 
موانع،  دیگر  از  است  بنیان  دانش  شرکت های 
شرکت هاست.  این  اولیه  مواد  توزیع  بحث 
بورس  از  باید  شرکت ها  مواقع  از  بسیاری 
کالا سهمیه ای خاص  بورس  کنند،  تهیه  کالا 
ماده  از آن،  بعد  و  به آن ها تخصیص می دهد 
تأمین  بحث  دیگر  سوی  از  ندارند.  اولیه ای 
مطرح  موارد  دیگر  از  مقیاس  متوسط  مالی 
شده در این حوزه است؛ طبق گفته مدیرکل 
دفتر فناوری و نوآوری وزارت صمت در کشور 
مثال  طور  به  دانش بنیان  شرکت های  برای 
مالی  تامین  شکوفایی  و  نوآوری  صندوق های 
تا  پنج  حدود  مالی  تامین  رقم های  می کنند، 
نهایت ۵۰ میلیارد تومان است که در مقایسه 
با مثلا شرکت های حمل ونقل هوایی در کشور 
خارجی که تنها یک میلیارد دلار صرف تحقیق 

و توسعه می کند.  
شرکت ها  این  شده  گفته  موارد  بر  علاوه 
داخلی،  منابع  کنند،  رشد  عموما  آنکه  برای 
کفاف شان را نخواهد داد، بنابراین باید ابزارهای 
مالی دیگری را برای آنها در نظر گرفته شود. 
شرکت های  مشکلات  جمله  از  تقاضا  موضوع 
مواقع  از  بسیاری  واقع  در  است.  دانش بنیان 
دلایل  به  ایران  در  دانش بنیان  شرکت های 
مختلف، تقاضای متفاوتی ندارند و بازار تثبیت 
شده است؛ یک محصول تولید می شود، رقابت 
هم وجود ندارد و بنابراین به دنبال به روزآوری 

نیستند.  
رشد  بر  بخواهیم  چنانچه  بنابراین 
این  تا  شود  تمرکز  بنیان  دانش  شرکت های 
و  متوسط  به شرکت های  شرکت های کوچک 
سپس به شرکت های بزرگ تبدیل شوند، چند 
دستگاه مختلف باید پای کار بیایند و هماهنگ 

با هم، دستورها را تعریف کنند.

تراز تجاری ایران و اکو مثبت 1.6 
میلیارد دلار

 ۹ با  ایران  تجاری  تراز  امسال  ماهه  هفت  در 
کشور عضو اکو با پیشی گرفتن صادرات به مثبت 
ترکیه  اعضا،  بین  از  و  رسیده  دلار  میلیارد   ۱.۶

نخستین شریک تجاری ایران بوده است.
بر اساس اطلاعاتی که سید  ایسنا،  به گزارش 
روح اله لطیفی - سخنگوی کمیسیون روابط بین 
الملل و توسعه تجارت خانه صنعت معدن و تجارت 
ایران- منتشر کرده در هفت ماهه امسال بیش از 
بین  نزدیک ۱۰.۲  ارزش  به  تن کالا  میلیون   ۱۴
ایران و ۹ عضو سازمان اکو تبادل شده که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل رشد ۱۸ درصد در وزن و 

۴.۵ درصد در ارزش رشد داشته است.
بر این اساس صادرات غیرنفتی ایران به اعضای 
اکو در این مدت بیش از ۱۲ میلیون تن به ارزش 
بیش از ۵.۸ میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، ۲۳ درصد در وزن و ۲.۵ درصد 
نیز  ایران  واردات  است.  داشته  افزایش  ارزش  در 
بیش از ۲.۵ میلیون تن به ارزش ۴.۳ دلار  بوده که 
رشد ۱.۲ درصدی در وزن و ۷.۳ درصدی در ارزش 
داشته است. بر این اساس تراز تجاری ایران با ۹ 
کشور عضو اکو با پیشی گرفتن صادرات به مثبت 

۱.۶ میلیارد دلار رسیده است.
در این میان ترکیه با خرید بیش از ۲.۷ میلیارد 
دلار و کاهش ۱۰ درصدی، پاکستان با بیش از ۱.۱ 
یک میلیارد دلار و رشد ۶۲ درصدی و افغانستان با 
۹۷۵ میلیون دلار و رشد چهار درصدی سه مقصد 
این مدت در  ایرانی در  نخست صادرات کالاهای 
با  آذربایجان  همچنین  بودند.  اکو  اعضای  بین 
خرید ۳۰۳ میلیون دلار کالا از ایران )کاهش ۲۸ 
درصدی(، ترکمنستان با ۲۵۱ میلیون دلار )بدون 
تغییر(، ازبکستان با ۱۸۸ میلیون دلار )رشد ۲۶ 
درصدی(، تاجیکستان با ۱۳۳ میلیون دلار )رشد 
۷۷ درصدی(، قزاقستان با ۱۰۴ میلیون دلار )رشد 
۱۲ درصدی(   و قرقیزستان با ۴۰ میلیون دلار 
صادرات  بعدی  رتبه های  در  درصدی(   ۲۰ )رشد 
قرار  اکو  سازمان  اعضای  بین  در  ایرانی  کالاهای 

دارند.
ترکیه  اکو،  عضو  کشورهای  بین  از  همچنین 
میلیارد   ۳.۷ با  را  کالا  فروش  میزان  بیشترین 
پس  و  داشته  ایران  به  درصدی(   ۱۷ )رشد  دلار 
از آن پاکستان با ۳۵۲ میلیون دلار )کاهش ۳۹ 
درصدی( و ازبکستان با ۵۱ میلیون دلار )رشد ۱۶ 
ایران  به  کالا  واردات  نخست  مبدا  سه  درصدی( 
بودند. قزاقستان با فروش بیش از ۴۲ میلیون دلار 
)کاهش ۵۱ درصدی(، تاجیکستان با ۳۵ میلیون 
دلار )کاهش ۶ درصدی(، آذربایجان با ۳۰ میلیون 
هزار دلار )رشد ۳۵ درصدی(، ترکمنستان با ۲۱ 
میلیون )رشد ۲۴ درصدی(، افغانستان با نزدیک 
۱۶ میلیون دلار )رشد ۳ درصدی( و قرقیزستان 
با نزدیک چهار میلیون دلار )رشد ۲۲ درصدی( 
از  ایران  از  کالا  خریداران  بعدی  جایگاه های  در 
بین کشورهای عضو اکو برای ایران، در هفت ماهه 

امسال  قرار دارند.

فاصله همکاری اعضای اکو تا نقطه مطلوب
اکو،  اختصار  به  یا  اقتصادی  همکاری  سازمان 
در حال حاضر ۱۰ عضو و حدود ۴۸۰ میلیون تن 
جمعیت دارد. اما بارها این موضوع مطرح شده که 
تجارت اعضای این سازمان با یکدیگر تا رسیدن به 
نقطه مطلوب فاصله زیادی دارد. برای مثال سال 
ایران،  بازرگانی  اتاق  رئیس وقت  گذشته شافعی، 
بود که  اکو گفته  دبیرکل  با  در نشست مشترک 
میزان مبادلات اقتصادی این ۱۰ کشور در جهان 
میزان  اما  است  دلار  میلیارد   ۹۳۰ به  نزدیک 
تجارت درون گروهی آن ها به ۷۰ میلیارد دلار هم 
نمی رسد. همچنین میزان همکاری های اقتصادی 
درون گروهی در اکو با وجود برخورداری ۱۰ کشور 
عضو از بخش عظیمی از سرمایه جهانی، تنها ۸ 

درصد است.
اکو   ۲۰۲۵ چشم انداز  سند  در  حال  این  با 
درون  تجارت  کرده اند  تعهد  سازمان  کشورهای 
منطقه ای را به دو برابر افزایش داده و از ۷ تا ۸ 

درصد کنونی به ۱۵ درصد برسانند.
اکو  عضو  کشورهای  همکاری  موانع  جمله  از 
می توان به عملیاتی نشدن موافقت نامه ها، دشواری 
دریافت ویزا برای تجار در برخی از کشورهای عضو، 
مشکلات مربوط به ترانزیت از برخی از کشورهای 
درون گروهی  سرمایه گذاری  پاین  حجم  و  عضو 

اشاره کرد.

ارائه بیش از ۶۷۰۰ دوره آموزش مهارتی به معلولان در دو سال دولت

خسارت ۲۳۰۰ میلیاردی سیل در مازندران

دولت  سال  دو  در  گزارش ها  اساس  بر 
مهارتی  آموزش  دوره  نفرـ   ۶۷۱۷ سیزدهم 
توسط سازمان آموزش فنی و حرفه ای به افراد 

دارای معلولیت در کشور ارائه شده است.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر افراد دارای 
معولیت به واسطه نداشتن مهارت های حرفه ای 
و عدم تأمین منابع مالی برای گذران زندگی 
در  جامعه  افراد  سایر  از  بیش  خانواده  و  خود 
معرض انواع آسیب های فردی و اجتماعی قرار 
دارند. این مساله زمانی به اوج خود می رسد که 
معلولان به دلیل فقدان مهارت های شغلی ناچار 
یا تن دادن  پایین  انجام کارهای در سطح  به 
به امور بدون آتیه می شوند که می تواند زمینه 

بهره کشی های مختلف از آنها را فراهم کند.
بر همین اساس آموزش های فنی و حرفه ای 
و  کاربردی  ابعاد  که  آموزش هایی  عنوان  به 
اهمیت  از  نظری  ابعاد  به  نسبت  آنها  مهارتی 
پربازده ترین  از  یکی  است  برخوردار  بیشتری 
سرمایه گذاری های جوامع برای توسعه فردی و 

اجتماعی معلولان تلقی می شود.
آموزش های  کارشناسان  اعتقاد  به 
شغلی  توانمندسازی  کلید  فنی وحرفه ای 

نیروی  تربیت  منظور  این  به  و  است  معلولان 
کاردان و کارآفرین ماهر در جامعه معلولان و 
بکارگیری آنها در بازار کار از محورهای اساسی 
به  آنها  اشتغالزایی  و  معلولان  توانمندسازی 

شمار می رود.
نیز  کار  المللی  بین  سازمان  نامه  توصیه 
مساله  این  ذکر  بر  حرفه ای  توانبخشی  درباره 
فرصت  ناتوان  افراد  به  باید  که  دارد  تاکید 
داده شود تا به شغلی مناسب با توانایی خود 
و  توانایی ها  به  ناتوانی  به جای  و  یابند  دست 

ظرفیت های شغلی افراد توجه شود.
و  فنی  آموزش  سازمان  گزارش  اساس  بر 
حرفه ای طی شش ماهه نخست امسال ۲۷۴۸ 
به معلولان  رایگان  آموزش مهارتی  نفرـ دوره 
تعداد  این  از  که  شده  ارائه  کشور  سراسر  در 
۱۷۷۳ نفر را زنان و ۹۷۵ نفر را مردان تشکیل 

می دهند.
این آموزش ها به معلولان جسمی ، حرکتی، 
ناشنوایان، نابینایان و کم توانان ذهنی آموزش 
سال  دو  در  همچنین  است.  شده  ارائه  پذیر 
دولت سیزدهم ۶۷۱۷ نفرـ دوره آموزش توسط 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای به معلولان ارائه 

شده است.
داراری  افراد  مهارتی  آموزش  نظام نامه 
معلولیت در سال ۱۳۹۸ ابلاغ شد و در حال 
سطح  در  فعال  آموزشی  کارگاه   ۲۰۰ حاضر 
حسابداری،   همچون  رشته هایی  در  کشور 
محصولات  فروش  بازاریابی،  و  بسته بندی 

تولیدی، نقاشی سیاه قلم و آرایشگر و پیرایشگر 
مردانه وجود دارد.

یکی از چالش های ارائه آموزش مهارتی به 
معلولان عدم تجهیز کارگاه های ویژه معلولان 
در  که  است  ناشنوایان  و  نابینایان  ویژه  به 
تخصصی  دپارتمان  طرح  اجرای  راستا  همین 

توانمندسازی مهارتی افراد دارای معلولیت در 
دستور کار قرار گرفته است.

سال  در  معولان،  مهارت افزایی  راستای  در 
۱۳۹۵ با مشارکت خیرین مرکز ویژه آموزش 
معلولان مشهد تاسیس شد که برای ۱۲۲ نفر ـ 

دوره آموزش مهارتی ارائه شده است.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر ۱۹ گروه، 
ارائه  جامعه هدف سازمان فنی و حرفه ای در 
و  معلولان  که  هستند  مهارتی  آموزش های 
افراد دارای معلول یکی از گروه های هدف این 
سازمان به شمار می روند. سازمان آموزش فنی 
مهارتی  آموزش های  ارائه  متولی  حرفه ای  و 
غیررسمی دولتی و خصوصی است و در حال 
حاضر وجود ۶۵۸ مرکز آموزش فنی و حرفه ای 
دولتی، بیش از ۴۸۰۰ کارگاه آموزشی،  ۲۱ هزار 
آزاد فعال و ۵۰۰۰  آموزشگاه فنی و حرفه ای 
مربی فنی و حرفه ای از جمله ظرفیت های این 
مجموعه به شمار می رود که در قالب ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ استاندارد به شاغلین بنگاه های اقتصادی 
و کارجویان در حوزه های کشاورزی، خدمات، 
صنعت و فرهنگ و هنر آموزش مهارتی ارائه 

می کنند.

بارندگی ۱۱۰ میلیمتری غرب مازندران در 
زمان کوتاه سبب بروز سیل در شهرهای نور، 
و  سوادکوه  آمل،  اباد،  عباس  چالوس،  نوشهر، 
سوادکوه شمالی شده و برآوردهای اولیه نشان 
می دهد حدود ۲۳۰۰ میلیارد تومان خسارت 
های  پل  ها،  جاده  شهروندان،  های  خانه  به 
شهری و روستایی و نیز شبکه های توزیع برق 

این استان وارد شده است.

 خسارت 1۰۰۰ میلیارد ریالی سیل
به تاسیسات آبرسانی مازندران

آبفا مازندران گفت: سیل روز   مدیر عامل 
تاسیسات  به  ریال  میلیارد   ۱۰۰۰ گذشته 

آبرسانی مازندران خسارت وارد کرد.
خبرنگاران  جمع  در  امروز  برارزاده  بهزاد 
با بیان اینکه سیل، بخشی از  غرب مازندران، 
عباس  شهرستان های  در  آبرسانی  تاسیسات 
که  کرد  تخریب  را  بابل  و  نور  چالوس،  آباد، 
ریال  میلیارد   ۱۰۰۰ اولیه  برآورد  اساس  بر 
بارش  کرد:  اظهار  گذاشت،  جای  بر  خسارت 
در  وقوع سیل  موجب  باران  رگباری  و  شدید 
مازندران شده و در شهرستان های غرب استان 

خساراتی به بار آورده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مازندران با 

اشاره به خسارات سیل در شهرستان چالوس 
گفت: بر اثر شدت سیل و تخریب جاده، لوله 
روستاهای  شامل  غرب  زوات  مجتمع  آب 
نجارکلا و کریم آباد به طور کامل تخریب شده 
که متاسفانه ۶۰۰ خانوار این مناطق با قطعی 
تخریب  دلیل  به  همچنین  شدند  مواجه  آب 
آب  لوله ها،  به  خسارت  و  سردآبرود  پل  پایه 
آشامیدنی بخشی از روستای سردآبرود با ۲۰۰ 

خانوار قطع شد.
 برارزاده تصریح کرد: تیم های عملیاتی در 
رفع  مشغول  زده  سیل  مناطق  و  نقاط  تمام 
و  هستند  آب  جریان  برقراری  و  شکستگی ها 
خوشبختانه تاکنون آب آشامیدنی بسیاری از 
مناطق سیل زده وصل شده است و آب شرب 
وصل  آینده  ساعات  تا  نیز  مشترکین  بقیه 

خواهد شد.

سیل، به تاسیسات و ابنیه فنی مازندران 
خسارت وارد کرد

اشاره  با  مازندران  بحران  مدیریت  مدیرکل 
تاسیسات  برخی  به  بارندگی  حجم  اینکه  به 
نوشهر، چالوس،  نور،  فنی شهرهای  ابنیه ها  و 
و سوادکوه شمالی  آمل، سوادکوه  اباد،  عباس 
اقدامات لازم  خسارت وارد کرده است، گفت: 

برای پاسخ به بحران در ساعات اولیه وقوع سیل 
انجام شد و در حال حاضر جلسه ستاد بحران با 
ریاست استاندار مازندران در شهرستان عباس 

آباد برگزار شده است.
ایسنا،  با  گفت وگو  در  محمدی  حسینعلی 
در  آبان   ۱۳ روز  سیل  خسارت  خصوص  در 
باران ۱۱۰  بارش  کرد:  اظهار  مازندران،  غرب 
میلیمتری روز گذشته در زمان بسیار کم، در 
برخی شهرهای مازندران به ویژه غرب استان 

خسارت های زیادی را وارد کرد.

مازندران،  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
برآورد خسارت  به  ما  تمرکز  الان  کرد:  اضافه 
در  حالیکه  در  است  بحران  به  پاسخگویی  و 
شاهد  راه  بخش  در  اباد  عباس  شهرستان 
تخریب دو دهنه پل و جسم راه ورودی "چارز" 
و بخش هایی از راه دسترسی به شهرک نواب و 

اطراف آن هستیم.
مدیرکل مدیریت بحران مازندران با اشاره به 
اینکه در شهرستان آمل، سوادکوه و سوادکوه 
از  بخشی  تخریب  موجب  شمالی هم سیلاب 

تاسیسات شبکه های توزیع و فوق توزیع برق 
شده است، گفت: با کمک نیروهای امدادی و 

شرکت توزیع، پایداری برق صورت گرفت.
این مسئول ادامه داد: به علت شدت بارش 
ارتباطی  باران سیل آسیا در آمل هم راه های 
۴تا ۵ روستا خسارت وارد شد که بلافاصله با 
جاده ای  ونقل  حمل  و  راهداری  عوامل  ورود 
بخشی از مسیر بهسازی و تردد اولیه برقرار شد.

خسارت اولیه سیل غرب مازندران، ۲۳۰۰ 
میلیارد تومان برآورد شده است

استاندار مازندران با اشاره به اینکه سیلاب 
و  تاسیسات  اراضی کشاورزی،  به  روز گذشته 
ابنیه فنی و ۲۰ واحد مسکونی در عباس آباد 
اولیه  برآوردهای  گفت:  کرد،  وارد  خسارت 
خسارت سیل روز ۱۳ ابآن در مازندران، حدود 
۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برآورد شده است 
و کارشناسان در حال بررسی خسارت وارده به 

بخش های مختلف هستند.
بازدید  در  امروز  پور  سید محمود حسینی 
جمع  در  مازندران  غرب  زده  سیل  مناطق  از 
خبرنگاران، اظهار کرد: سیلابی که در منطقه 
عباس آباد شاهد بودیم به ۶ پل خسارت جدی 
وارد کرد و خوشبختانه خسارت جانی نداشتیم.
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مجری طرح برقی سازی ناوگان حمل و نقل تهران خبر داد ؛

اجرای فاز اول برقی سازی ناوگان حمل و نقل عمومی در سال آینده

بلایی که جنگ  بر سر محیط زیست می آورد

تداوم ثبت نام بازنشستگان صندوق فولاد برای دریافت »حکمت  کارت«

مشاور و مجری طرح برقی سازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی شهر تهران برنامه های شهرداری 
تهران برای برقی سازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
را تشریح کرد. محمد شمسی پور در گفت وگو با 
ایسنا، در خصوص برنامه های برقی سازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی از سوی شهرداری تهران، گفت: 
بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، شهرداری 
تهران با عزم و اراده جدی به سمت برقی سازی 

ناوگان پر مصرف و عمومی پیش خواهد رفت.
وی با بیان اینکه شهر تهران از منظر آلودگی 
اگر  که  گونه ای  به  گرفته  قرار  نقطه ای  در  هوا 
از شهروندان تهرانی در مورد مهم ترین معضلات 
آلودگی  مسئله  به  حتماً  بپرسیم،  تهران  شهر 
مهم ترین  را  آنها  و  کرده  اشاره  ترافیک  و  هوا 
کرد:  اظهار  می کنند،  اعلام  پایتخت  معضلات 
شهرداری تهران نسبت به حل مشکل آلودگی 
هوا مسئولیت زیادی دارد و وظایفی نسبت به 
موضوع هوای پاک دارد که در راستای تحقق آن 

می بایست اقدامات لازم را انجام دهد.
تهران مصرف  در  اینکه  بیان  با  پور  شمسی 
سوخت بسیار بالاست، گفت با برقی سازی حمل 
آلودگی هوا و  از مشکل  نقل، قسمت زیادی  و 

مصرف زیاد بنزین حل و فصل می شود.
وی با بیان اینکه موضوع برقی سازی ناوگان 
حمل و نقل عمومی با قوت توسط شخص رئیس 
جمهور، وزیر صمت، وزیر نیرو و شهردار تهران 
در حال پیگیری است، افزود: ما اعلام کردیم که 
برقی سازی  پیشروی  به عنوان  تهران می تواند 
بخشی از ناوگان حمل و نقل عمومی وارد عمل 
شود و امیدواریم در سال آینده شاهد باشیم که 
بخش زیادی از حمل و نقل عمومی مان به سمت 
برقی شدن رفته که نه تنها آلودگی صوتی و هوا 
را به شدت کاهش می دهد؛ بلکه مصرف سوخت 

نیز کاهش می یابد.

اجرای فاز اول برقی سازی ناوگان حمل و 
نقل در سال آینده

ناوگان  سازی  برقی  طرح  مجری  و  مشاور 

بر  تأکید  با  تهران  شهر  عمومی  نقل  و  حمل 
پروژه  اول  فاز  آینده  سال  امیدواریم  اینکه 
شهرداری  گفت:  شود،  اجرایی  سازی  برقی 
پاک  نقل  و  حمل  توسعه  خصوص  در  تهران 
کاملًا جدی است و بدون تعارف اگر بخواهیم 
سازی  برقی  مبحث  که  سال  چند  این  طی 
مطرح شده، یک مبنا یا زمان طلایی در نظر 
بگیریم، باید بگویم که حالا زمان طلایی برقی 
سازی ناوگان است، چرا که همه مسئولان از 
دولت تا شهرداری تهران، همت و اراده زیادی 
پاک  و  برقی  نقل  و  حمل  از  استفاده  برای 
شهردار  اصلی  دغدغه  که  گونه ای  به  دارند، 
با  که  است  مسئله  این  صمت،  وزیر  و  تهران 
جدیت موضوع مذکور را پیگیری کنند و این 
تهران  شهرداری  و  وزارتخانه ها  بین  همنوایی 

بی سابقه بوده است.
وی با تأکید بر اینکه از محل تبصره ۱۲ که 
مربوط به صرفه جویی در مصرف سوخت است، 
خودروهای  هزینه های  از  بسیاری  می توانیم 
بر آن،  به خودروساز بدهیم و علاوه  را  بنزینی 
تسهیلات مورد نیاز خریداران را نیز تأمین کنیم، 
ادامه داد: بر اساس تبصره ۱۲ قانون صرفه جویی 
برقی  خودروی  هر  برای  سوخت،  مصرف  در 
حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰ دلار به صورت هفت ساله 
پرداخت می شود که عدد قابل توجهی است و 

باید این ظرفیت را فعال کنیم.

 برقی سازی در اتوبوس، موتورسیکلت
و تاکسی

شمسی پور در تشریح برنامه های شهرداری 
نقل  و  حمل  ناوگان  سازی  برقی  برای  تهران 
پایتخت، گفت: شهرداری تهران در مسئله برقی 
تاکسی،  اتوبوس،  جمله  از  حوزه  چند  سازی، 
را در دستور کار  برقی  موتورسیکلت و اسکوتر 
قرار داده است که باید بگویم در مورد حمل و 
نقل خودرویی برقی یا همان تاکسی را در نظر 
داریم برخی از پایانه ها را به عنوان زون پاک در 
پایانه های  این زون ها را در  نظر گرفته و حتی 

فرودگاه مستقر می کنیم تا به عنوان شرکت های 
بعد  و  باشند  فعال  زون ها  این  در  پاک،  هوایی 
در  شهر  سطح  مسافربری  پایانه های  در  آن  از 
مناطق مختلف مسئله برقی سازی تاکسی ها را 

دنبال می کنیم.
اتوبوسرانی  حوزه  در  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
خطوط مختلفی پیش بینی شده است، تصریح 
با  نیز  برقی  موتورسیکلت  خصوص  در  کرد: 
همچون  مناطق  از  برخی  در  اینکه  به  توجه 
بازار در منطقه ۱۲، تردد موتورسیکلت ها بسیار 
عنوان  به  را  مناطقی  داریم  نظر  در  است،  زیاد 
منطقه پاک شناسایی کنیم تا به صورت پایلوت 
و  کنند  تردد  آن  در  برقی  موتورسیکلت های 
و  باربری  موتورسیکلت های  اول،  فاز  در  البته 
اشتراکی  وسایل  کلی  طور  به  یا  و  مسافربری 

در  و  می شوند  سازی  برقی  پایلوت  صورت  به 
وسایل  شدن  پاک  با  امیدواریم  نیز  بلندمدت 
حوزه  در  زیادی  جهش  مسافری  نقل  و  حمل 

کاهش آلودگی هوا داشته باشیم.

 برقی سازی ۴۰۰ هزار موتورسیکلت
در تهران

ناوگان  سازی  برقی  طرح  مجری  و  مشاور   
اینکه  بیان  با  حمل و نقل عمومی شهر تهران 
در فازبندی های مختلف میزان ورود خودروها و 
در  گفت:  است،  پاک مشخص شده  موتورهای 
نظر داریم تا ۴۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت را 
در تهران برقی کنیم و با توجه به اینکه انگیزه 
به  گرفته  شکل  مسئولان  بین  جدی  اراده  و 
گونه ای که حتی آیین نامه های برقی سازی در 

حال تدوین است، باید بگویم که چشم انداز شهر 
تهران در حوزه برقی سازی بسیار روشن است 
و البته باید تأکید کنم که شهر تهران با توجه 
به این حجم از آلودگی و جمعیت، چاره ای جز 

برقی سازی ندارد.
تا ۱۰  اینکه بین ۵  از  امیدواری  ابراز  با  وی 
سال آینده، سهم زیادی از وسایل ترددکننده در 
تبدیل شده  برقی  نقل  و  به حمل  تهران  شهر 
باشد، اظهار کرد: این قول را به شهروندان تهرانی 
می دهم که تا سال آینده همین موقع )آبان ماه(، 
چهره شهر تهران از منظر تردد وسایل عمومی 
برقی متفاوت خواهد بود و شاهد تردد وسایل 

برقی زیادی خواهند بود.
با  رایزنی ها  اینکه  بر  تأکید  با  پور  شمسی 
از محل صرفه جویی  تا  انجام شده  نفت  وزارت 

ارائه  تسهیلات  همچنین  و  سوخت  مصرف  در 
شده از سوی شهرداری تهران، مالکان حقیقی و 
حقوقی بتوانند نسبت به برقی سازی ناوگان شان 
اقدام کنند، افزود: در این فرآیند به توان داخلی 
ایرانی توجه شده است و در مورد  شرکت های 
وجود  شرکت هایی  برقی،  موتورسیکلت  تولید 
دارند که بیش از ۵۰ درصد تولیدات شان در این 

حوزه، بومی سازی شده است.
به گفته وی، در مورد تولید خودروی برقی، 
تولیدکننده داخلی نداریم و تولیدکنندگان هنوز 
در مراحل اولیه قرار دارند؛ اما یادمان باشد که 
شرکت ها به شدت در حال رشد هستند و ممکن 
است در سال های آینده، توان شرکت های داخلی 
در حوزه تولید خودروهای برقی افزایش یابد و 
در مورد تولید اتوبوس  برقی نیز باید عنوان کنم 
که در این حوزه ظرفیت خوبی داریم و امیدواریم 
طی چند سال آینده به خودکفایی در این زمینه 

برسیم.
شمسی پور با تأکید بر اینکه اراده جدی از 
صمت  وزارت  نیرو،  وزارت  نفت،  وزارت  سوی 
همه  اصطلاحا  و  دارد  وجود  شهرداری ها  و 
سازمان های مربوطه پای کار هستند، تأکید کرد: 
استارت کار برقی سازی ناوگان شروع شده است 
به  زیربنایی هستیم  کارهای  اجرای  در حال  و 
گونه ای که ۷۴ شارژر برقی در قالب ۱۵ ایستگاه 
خودروسازان،  برخی  با  و  است  شده  راه اندازی 
و  کرده ایم  نهایی  نیز  را  قراردادهایی  پیش  
از  مربوطه  آیین نامه های  تدوین  با  امیدواریم 
بتوانیم  کشور،  کل  برای  صمت  وزارت  سوی 
گام های اساسی در زمینه تاکسی، موتورسیکلت 
این  تصورمان  که  چند  هر  برداریم،  اتوبوس  و 
بتوانیم  زودتر  اتوبوس  است که شاید در حوزه 

به نتیجه برسیم.
ناوگان  سازی  برقی  طرح  مجری  و  مشاور 
حمل و نقل عمومی شهر تهران تاکید کرد: سال 
آینده، شاهد تحول در برقی سازی خواهیم بود؛ 
برقی در  نقلیه  پایان سال جاری، وسایل  تا  اما 

سطح خیابان ها قابل رؤیت خواهند بود.

جنگ های مسلحانه آسیب های بسیار زیادی 
به محیط زیست وارد می کند. کاربرد سلاح های 
میکروبی، شیمیایی و هسته ای علاوه بر کشتار 
انسان های نظامی و غیر نظامی در مقطع زمانی 
خاص در یک نسل، در دراز مدت باعث آلودگی 
آب و خاک شده است که در نسل های بعدی 
مورد توجه قرارمی گیرد به ویژه عواملی همچون 
تاثیرات سلاح های هسته ای و رادیواکتیو که از 

نسلی به نسل دیگر قابل انتقال است.
به گزارش ایسنا، سازمان ملل متحد از سال 
عنوان »روز جهانی  به  را  نوامبر  روز ۶   ،۲۰۰۱
پیشگیری از سوء استفاده از محیط زیست هنگام 
جنگ و درگیری های مسلحانه« نامگذاری کرده 
تاثیرات  به  نسبت  عمومی  آگاهی های  تا  است 

زیانبار این پدیده افزایش یابد.
یکی از مسائلی که موجب تخریب و آسیب 
به محیط زیست می شود، جنگ های منطقه ای 
جنگ های  بزرگتر  مقیاس  در  و  کشوری  بین 
خسارات  جمله  از  است.  المللی  بین  و  جهانی 
جنگ می توان به دوران جنگ جهانی دوم اشاره 
کرد که برای جبران تبعات آن بر آب، خاک و 
هوا انجام اقدامات محیط زیستی در دستور کار 

قرار گرفت.
در واقع خسارات ناشی از جنگ ها بیشتر از 
در  آن  آثار  و  است  ملی  محدوده  در  خسارات 
آثار  جنگ  می ماند.  باقی  نیز  دیگر  نسل های 
و  آوارگی  زیستگاه،  تخریب  همچون  مخربی 
پناهندگی انسان ها و ... دارد. آلودگی های ناشی 
از سلاح های بیولوژیکی، شیمیایی و هسته ای که 
در درازمدت تاثیر می گذارند نیز از جمله اثرات 

مخرب جنگ بر محیط زیست است.
منطقه،  مسلحانه  درگیری های  از  یکی 
حملات و اقدامات خصمانه رژیم صهیونیستی 
مرادی -  نورالله  به گفته  است.  فلسطین  علیه 

معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان 
صهیونیستی،  رژیم   - زیست  محیط  حفاظت 
طی سال های ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۴ در چند حمله 
به غزه از هزاران تن مواد منفجره استفاده کرد 
اراضی  تخریب  به  نیز دست  ارتش  نیروهای  و 
کشاورزی زدند. به استناد برخی منابع خبری، 
از  خود  حمله های  برخی  در  رژیم  این  ارتش 
استفاده  رادیواکتیو  مواد  حاوی  بمب های 
آنالیز  با  آن،  از  ناشی  خاک  آلودگی  که  کرده 
نمونه های خاک در آزمایشگاه های معتبر قابل 

اثبات است.
او اضافه می کند: از سوی دیگر ساخت وسازها، 
دیوار  ایجاد  و  سکونتگاه ها  شهرک ها،  توسعه 
رودخانه های  آب  بر  تسلط  مستلزم  که  حائل 
بالادست و برداشت بی رویه از چاه های آب است، 
بر بحران آب منطقه دامن زده است. نمونه ای از 
صدها اقدام این رژیم، خشک کردن باتلاق بزرگ 
»هوله« و ده ها باتلاق دیگر، به دلیل تثبیت و 
با  غیرنظامی  منطقه  در  خود  موقعیت  تقویت 
بیماری مالاریا است که  به مبارزه علیه  تظاهر 
و  جنایت  شرارت،  عمیق  ریشه های  از  نشان 
نسل کشی علیه نسل اکنون و آیندگان منطقه 
اقدامات  دارد.  صهیونیست ها  توسط  خاورمیانه 
ساخت  نظیر  غاصب  رژیم  این  مشابه  نظامی 
کانال ها، تردد وسایل نظامی سنگین و استفاده 
رخدادهای  به  منجر  شیمیایی  سلاح های  از 
غیرطبیعی شده که نه تنها حقوق مردم مظلوم 
و  همسایه  کشورهای  حقوق  بلکه  فلسطین 

خاورمیانه را نیز تضییع کرده است.
رژیم  حملات  آثار  می کند:  تاکید  مرادی 
زمانی  دوره  دو  در  فلسطین  به  صهیونیستی 
ملی،  مقیاس های  در  و  بلندمدت  و  کوتاه مدت 
منطقه ای و جهانی و در دو حوزه امنیت غذایی و 

امنیت محیط زیستی قابل تأمل است.

محیط  حفاظت  سازمان  اعلام  اساس  بر 
آب  منابع  کیفیت  کاهش  می گوید:  او  زیست، 
و هوا، مشکلات پسماند، آلودگی صوتی، از بین 
زمین های کشاورزی،  رفتن حاصلخیزی خاک، 
بیماری ها،  شیوع  اهلی،  دام های  باغ ها،  مراتع، 
و  بهداشتی  نبودن حداقل شرایط  در دسترس 
گردوغبار،  طوفان های  پدیده  تشدید  و  درمانی 
محیط  امنیت  زمان،  طی  که  هستند  مسائلی 
زیستی مردم شهرهای بی دفاعی که توسط رژیم 
صهیونیستی مورد حمله قرار می گیرند و حتی 

مردم منطقه خاورمیانه را تهدید می کنند.
زیست محیطی  تبعات  دیگر  از  یکی 
ناگهانی  افزایش  در جهان  مسلحانه  جنگ های 
تولیدات غذایی در زمان جنگ برای حمایت از 
شرکت کنندگان در جنگ است که آسیب های 
می کندد.  وارد  طبیعی  منابع  به  را  بسیاری 
در  که  زیستی  محیط  مخرب  استراتژی های 
برخی مواقع برای اینکه دو طرف ماجرا یکدیگر 
را تحت فشار بگذارند در منابع حیاتی همچون 

آب های بین المللی تاثیر می گذارند نیز از جمله 
این آثار است.

مناطق  در  که  غیرقانونی  شکارهای 
آسیب های  دیگر  از  هم  می شود  انجام  جنگی 

زیست محیطی جنگ  است.
به  باید  مسلحانه  جنگ های  بر  علاوه 
جنگ های سرد نیز توجه کنیم. در برخی مواقع 
با برگزاری مانور در مناطق مختلف، آثار مشابه 
با تاثیرات جنگ با درصدی پایین تر بر محیط 

زیست وارد می شود.
به صورت  که  دارد  قرار  منطقه ای  در  ایران 
حوزه های  در  بسیاری  نظامی  تحرکات  مداوم 
و  ناوها  قدرت نمایی های  همچون  مختلف 
در  دارند  هسته ای  سوخت  که  ناوشکن هایی 
درگیری های  یا  و  عمان  دریای  و  فارس  خلیج 
عراق  همچون  همسایه  کشورهای  در  متعدد 
می دهند.  قرار  تاثیر  تحت  را  آن  افغانستان،  و 
مسائل این چنینی آسیب های مخربی بر محیط  

زیست ایران وارد می کند.

هنگامی که این تحرکات نظامی در شنزارها 
از  یکی  که   - عراق  و  عربستان  بیابان های  و 
کانون های اصلی گرد و غبار در منطقه هستند - 
اتفاق می افتد، موجب افزایش تولید گرد و غبار 
تغییر  که  حالیست  در  این  می شود  منطقه  در 
اقلیم تهدید جدی برای ساکنان کره زمین است 
آنکه  دلیل  به  نظیر خاورمیانه  مناطق  برخی  و 
منطقه خشک و نیمه خشک محسوب می شوند، 

آسیب پذیرتر هستند.
مراجع  عدم حمایت  علت  به  دیگر  از سوی 
شاهد  کشورها  برخی  همکاری  و  المللی  بین 
قاچاق گونه های زیستی هستیم. گرچه ایران در 
تلاش برای مقابله با این امر است اما در برخی 
جنگ  درگیر  به شدت  که  منطقه  کشورهای 

هستند به این مساله توجهی نمی شود.
یکی دیگر از جلوه های دشمنی و اعمال فشار 
بر کشورهای دیگر مانند ایران وضع تحریم های 
تحت  کشورهای  ترتیب  بدین  است.  ظالمانه 
محافظ  فناوری های  از  نمی توانند  دیگر  تحریم 
برای کاهش آلودگی  و افزایش بهره وری استفاده 

کنند.
متعدد  تبعات  به  توجه  با  ایسنا  گزارش  به 
درگیری های مسلحانه بر محیط زیست سازمان 
و  جنگ  منفی  آثار  با  مقابله  برای  متحد  ملل 
مجمع  در  قطعنامه ای  مسلحانه،  درگیری های 
درباره   عمومی  آگاهی   افزایش  برای  عمومی 
تاثیرات منفی جنگ بر محیط زیست و منابع 
و  شونده  تجدید  طبیعی  منابع  به ویژه  طبیعی 
که  مخربی  سلاح های  از  استفاده  از  خودداری 
تأثیر جدی بر تخریب محیط زیست داشتند و 
در طولانی مدت به اکوسیستم ها و منابع طبیعی 
آسیب می زدند، تصویب کرده است؛ قطعنامه ای 
که این روزها بیش از پیش شاهد میزان تاثیر 

آن هستیم!

ارائه  خدمات  راستای  در  کارت«  »حکمت 
رفاهی به بازنشستگان صندوق بازنشستگی فولاد 
شارژ  با  که  آبان ماه جاری صادر شد  ابتدای  از 
تومان  میلیون  سه  مبلغ  به  کارت  این  ماهیانه 
این  برای  اقساطی کالا و خدمات  امکان خرید 
دسته از بازنشستگان فراهم می شود که طی این 
مدت و تاکنون، بیش از ۳۴۰۰ بازنشسته برای 

دریافت این کارت ثبت نام کرده اند.
صندوق  راستا  این  در  ایسنا،  گزارش  به 
قراردادی  انعقاد  به  اقدام  فولاد  بازنشستگی 
با شارژ  و  کرده  اتکا  زنجیره ای  فروشگاه های  با 
ماهیانه حکمت کارت به مبلغ سه میلیون تومان 
مذکور  فروشگاه های  از  اعتباری  خرید  امکان 
بازنشستگان متقاضی سراسر کشور  برای کلیه 
با  فولاد  بازنشستگان صندوق  است.  میسرشده 

مراجعه به این فروشگاه ها می توانند بدون ضامن 
و بدون پیش پرداخت در اقساط ۶ الی ۲۴ ماهه 
و  کالا  درصد   ۲ کارمزد  با  اقساطی  صورت  به 

خدمات خریداری کنند.
در حالی که بازنشستگان می توانند با مراجعه 
به لینک https://neservices.irsbf.ir جهت 
کنند، طی ۱۵  نام  ثبت  مذکور  کارت  دریافت 
روز گذشته بیش از ۳۴۰۰  تن از بازنشستگان 
صندوق برای دریافت کارت رفاهی حکمت ثبت 
نام کرده اند؛ البته ثبت نام کارت رفاهی حکمت 

همچنان ادامه دارد.
بدین منظور بازنشستگان و متقاضیان کارتیاد 
نام  ثبت  در سایت صندوق  اینکه  از  شده پس 
کردند، فهرست ثبت نام کنندگان پس از تایید 
صندوق برای فروشگاه های اتکا ارسال می شود و 

پس از آن کارت برای متقاضیان صادر می شود. 
هزینه صدور  هم  تومان  هزار  عرف ۱۰  مطابق 

کارت خواهد بود.
لازم به ذکر است طبق توافق  صورت گرفته، 
تا  حکمت  کارت  کالاهای  روی  کلی  تخفیف 
این تخفیف ممکن  سقف پنج درصد است که 

است در مناسبت های مختلف تغییرکند.
ماهیانه در صورت عدم  باید گفت که شارژ 
کارت  دارندگان  شد؛  نخواهد  ذخیره  مصرف 
میلیون  ماهیانه ۳  فقط  در هر صورت  حکمت 
میلیون  دو  ماهیانه  اگر  و  دارند  اعتبار  تومان 
موعد  تا  باشند،  داشته  اقساط  ماه   ۶ تا  تومان 
تسویه کامل، فقط یک میلیون در حساب آنها 
دریافت  نحوه  خصوص  در  شد.  خواهد  شارژ 
فولاد  بازنشستگی  صندوق  نیز  کارت  حکمت 

پیش از این اعلام کرده که »روش های دریافت 
حکمت کارت متعاقبا اطلاع رسانی می شود حال 

آنکه به هیچ وجه این کارت ها برای متقاضیان 
پست نخواهد شد«.

برنامه وزارت علوم 
برای بورسیه ۵۰ درصد 

دانشجویان کشور
معاون آموزشی وزارت علوم از بورسیه ۷۰ 
دانشجو در دفترچه کنکور ۱۴۰۳ خبر  هزار 
البته یک قانون در برنامه هفتم  داد و گفت: 
توسعه وجود دارد که در صورت تصویب آن 
توسط نمایندگان مجلس، ۵۰ درصد صندلی 
اشتغال  و  شده  صنعت  بورس  دانشگاه ها 
تضمین شده  رشته ها  این  در  دانشجویان 

خواهد بود.
با  گفت وگو  در  عابدینی  عمو  قاسم  دکتر 
از  اینکه  بیان  با  این خبر  بیان  ایسنا، ضمن 
فعالیت  بنیان  حکمت  دانشگاه  آینده  سال 
شورای  گفت:  کرد،  خواهد  آغاز  را  خود 
هایی  دانشگاه  برای  عالی  آموزش  گسترش 
است  داده  بودند، مجوز  که جزء یک درصد 
نام  به  را  دانشکده  یک  ها  دانشگاه  این  که 
راهبردی«  های  فناوری  و  علوم  »دانشکده 

تاسیس کنند.
در حال حاضر  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
چهار دانشکده مجوز دریافت کرده اند که مدل 
این دانشکده ها »حکمت بنیان« شود و مقطع 
از  و  لیسانس  به فوق  از دیپلم  آنها  تحصیلی 
لیسانس به دکتری خواهد بود به گونه ای که 
آزمون   ۱۰۰۰ زیر  رتبه های  می شود  تلاش 

سراسری بتوانند وارد این دانشکده ها شوند.
اینکه  بیان  با  معاون آموزشی وزارت علوم 
حکمت  دانشکده های  دانشجویان  تمامی 
بنیان بورس خواهند شد، گفت: آینده شغلی 
این دانشجویان به صورت ۱۰۰درصدی تامین 

است.
خصوص  در  علوم  وزارت  آموزشی  معاون 
نیز  کارشناسی  دوره  از  دانشجویان  بورسیه 
این  با  نفر  از سال ۱۴۰۱ حدود ۱۰۰  افزود: 
واحد   ۴۰ که  اند  شده  پذیرش  جدید  روش 
آنها در اختیار صنعت بوده و بورس شده اند و 

به آن کارشناسی حرفه ای می گویند.
عمو عابدینی تاکید کرد: امسال نیز ۵۰۰۰ 
نفر دانشجو بورس دانشگاه ها شدند، همچنین 
با برنامه ریزی که انجام داده ایم مایل هستیم 
هزار   ۷۰ به  کنکور  دفترچه  در  بورس  تعداد 
بورس افزایش یابد امسال ۳۵ صفحه دفترچه 

کنکور به این بورس ها اختصاص یافته بود.
بر  تاکید  با  علوم  وزارت  آموزشی  معاون 
 ۷۰ برای  ریزی  برنامه  نیز  آینده  سال  اینکه 
یک  البته  گفت:  بود،  خواهد  بورس  هزار 
دارد  وجود  توسعه  هفتم  برنامه  در  قانون 
نمایندگان  توسط  آن  تصویب  در صورت  که 
مجلس، ۵۰ درصد صندلی دانشگاه ها بورس 
صنعت شده و شغل دانشجویان در این رشته 
ها تضمین شده خواهد بود و اگر این قانون 
است  ممکن  بورس ها  تعداد  نشود،  تصویب 

کمتر شود.
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گزارش ... ۴ میلیون شاغل فاقد هرگونه پوشش بیمه ای هستند

سن »بازنشستگی« ۲۵ سال کوچکتر از سن »امید به زندگی«!
در  سالمندی  افزایش  و  جمعیتی  تغییرات 
نظام های  بحران در  با  را  جهان همه کشورها 
بازنشستگی روبرو کرده و ایران نیز از این قاعده 
سالمندان  تعداد  افزایش  با  نیست.  مستثنی 
صندوق های  مصارف  آینده،  سال های  در 
بازنشستگی برای ایفای تعهدات افزایش یافته 
بیمه پردازان  تعداد  باروری،  نرخ  کاهش  با  و 
وصولی  منابع  میزان  بالطبع  و  صندوق ها  به 
توسط صندوق ها نیز کاهش خواهد یافت که 
این امر چالش بزرگ پیش روی صندوق های 

بازنشستگی به شمار می رود.
به گزارش ایسنا، نظام بیمه ای )مشارکتی( 
اصلی  صندوق های  دسته  دو  به  کشور  در 
)شامل چهار صندوق سازمان تأمین اجتماعی، 
بازنشستگی کشوری، سازمان تأمین اجتماعی 
کشاورزان،  اجتماعی  بیمه  و  مسلح  نیروهای 
روستائیان و عشایر( و صندوق های اختصاصی 
صنفی-اختصاصی(  صندوق  چهارده  )شامل 

تقسیم می شود.
بخش  عنوان  به  بازنشستگی  صندوق های 
مهمی از نظام رفاه و تأمین اجتماعی هر کشور، 

نوعی سازمان بیمه ای محسوب می شوند که
در راستای تضمین امنیت اقتصادی شاغلان 
در زمان بازنشستگی فعالیت می کند. هر صندوق 
بازنشستگی برای اینکه بتواند به فعالیت ادامه 
دهد و تعهدات خود به بازنشستگان را بپردازد 

باید از نظر مالی پایدار باشد.

 چهار برابر شدن جمعیت سالمندان
تا 1۴۳۰

بررسی روند تغییرات جمعیتی ایران نشان 
سال  از  یعنی  اخیر  قرن  نیم  در  که  می دهد 
۱۳۴۵ تا ۱۳۹۵ جمعیت افراد بالای ۶۵ سال 
عنوان حقوق  با  تعهدات صندوق ها  عمده  که 
بازنشستگی، وظیفه و مستمری در قبال آنان 
برابر شده است؛ در حالی که طی  است، پنج 
زمانی جمعیت کل کشور حدود  دوره  همین 
داده های  براساس  است.  شده  برابر   ۳.۲۳
جمعیت  که  می شود  برآورد  آمار  پژوهشکده 
 ۱۴۳۰ تا   ۱۳۹۵ سال های  در  کشور  سالمند 
در سناریوهای مختلف حدود چهار برابر خواهد 
شد و از چهار میلیون و ۸۷۰ هزار نفر در سال 
۱۳۹۵ به حدود ۱۹ میلیون نفر در سال ۱۴۳۰ 

خواهد رسید.
توسط  که  ایران  در  باروری  نرخ  ارزیابی 
سازمان ملل متحد انجام شده، نشان می دهد 
این نرخ از ۶.۲۸ در سال ۱۳۵۸ به ۱.۶۲ در 
سال  از  نرخ  این  است.  رسیده   ۱۳۹۸ سال 

۱۳۹۸ تا ۱۴۲۸ تقریباً ثابت خواهد ماند.
بدیهی است که تغییرات جمعیتی و افزایش 
سالمندی در جهان همه کشورها را با بحران در 
نظام های بازنشستگی روبرو کرده و ایران نیز از 
این قاعده مستثنی نیست. مشخص است که 

با افزایش تعداد سالمندان در سال های آینده، 
ایفای  برای  بازنشستگی  صندوق های  مصارف 
تعهدات افزایش یافته و با کاهش نرخ باروری، 
تعداد بیمه پردازان به صندوق های بازنشستگی 

منابع  میزان  بالطبع  که  می یابد  کاهش  نیز 
وصولی توسط صندوق ها تنزل خواهد یافت. به 
عبارت دیگر افزایش طول عمر بشر و کاهش 
موجب  جمعیتی(  )تغییرات  ولد  و  زاد  تعداد 
افزایش نسبت وابستگی بالقوه )نسبت جمعیت 
و  سال(   ۶۵-۱۵ جمعیت  به  سال   ۶۵ بالای 
بیمه پردازان  )نسبت  پشتیبانی  نسبت  کاهش 
بیمه ای(  سازمان  یک  در  مستمری بگیران  به 
روی  پیش  بزرگی  چالش  که  شد  خواهد 

صندوق های بازنشستگی است.

افزایش سن بازنشستگی؛ راهکار برخی 
کشورها برای کاهش هزینه های مالی 

با وقوع بحران سالمندی در دنیا و افزایش 
امید به زندگی و به منظور حفظ تعادل منابع 
و  سن  بازنشستگی،  صندوق های  مصارف  و 
سابقه لازم برای بازنشستگی در اکثر کشورهای 
و  بین سن  لازم  تناسب  و  یافته  افزایش  دنیا 
سابقه بازنشستگی و تغییرات جمعیتی صورت 
پذیرفته است. مطالعات حاکی از آن است که 
در یک دوره ۲۰ ساله از سال ۱۹۹۵ تا پایان 
آلمان،  جمله  از  کشور   ۵۰  ،۲۰۱۵ دسامبر 
اسپانیا، کره جنوبی، فرانسه، یونان و... به منظور 
بازنشستگی  سن  مالی،  هزینه های  کاهش 
سازمان  کشورهای  اکثر  داده اند.  افزایش  را 
قرن  میانه  در  اقتصادی  توسعه  و  همکاری 

حاضر دارای حداقل سن بازنشستگی ۶۷ سال 
خواهند بود. تعدادی از کشورها با ایجاد پیوند 
مستقیم بین افزایش سن بازنشستگی با روند 
فراتر  نیز  این سن  از  زندگی،  به  امید  تکاملی 

خواهند رفت.

رفع مشکلات اشتغال جوانان با بازنشسته 
کردن نیروهای کار!

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس؛ 
بلکه  نداده،  رخ  اصلاحاتی  تنها  نه  ایران  در 
قوانین و مقرراتی در کشور به تصویب رسیده 
برای  و سابقه لازم  بین سن  است که شکاف 
افزایش داده  امید به زندگی را  بازنشستگی و 
که می تواند بر بحران صندوق های بازنشستگی 
دامن بزند. تلاش های انجام شده برای اصلاح 
قوانین مربوط به سن و سابقه بازنشستگی نیز 
تاکنون حاصلی نداشته و پارادایم غالب، کاهش 
یا حفظ  بازنشستگی  برای  لازم  سابقه  و  سن 
با  و  این طریق  از  تا شاید  وضع موجود است 
خروج نیروی کار به روش بازنشستگی، بخشی 
حل  جوانان  اشتغال  به  مربوط  مشکلات  از 
توجهی  قابل  هزینه های  که  رویکردی  شود؛ 
بودجه عمومی  و  بازنشستگی  به صندوق های 
تعارض  در  بیمه ای  اصول  با  و  کرده  تحمیل 

است.

افزایش سن امید به زندگی
از ۴6 به ۷6 سال

بررسی ها حکایت از آن دارد که سن امید به 
زندگی در ایران از سال ۱۳۳۰ تا به امروز از ۴۶ 

سال به ۷۶ سال افزایش یافته این در حالیست 
که طی همین سال ها متوسط سن بازنشستگی 
از ۵۷ سال به ۵۱ سال کاهش پیدا کرده است. 
تا امید به زندگی که  بازنشستگی  فاصله سن 

عاملی تعیین کننده در میزان سال های دریافت 
مستمری توسط مشترکان صندوق بیمه ای و 
هزینه های آن محسوب می شود، از منفی ۱۰ 
سال در سال ۱۳۳۰ به حدود مثبت ۲۵ سال 
به عبارت دیگر  در سال ۱۳۹۹ رسیده است. 
سن بازنشستگی که ۱۰ سال بزرگ تر از سن 
سال   ۲۵ اکنون  است،  بوده  زندگی  به  امید 

کوچک تر از آن است.

در ایران به طور متوسط نیروها ۵ تا 6 سال 
کمتر کسور می پردازند

مقایسه تطبیقی سن بازنشستگی در ایران 
که  است  آن  از  حاکی  منتخب  کشور   ۱۵ با 
اختلاف سن بازنشستگی با امید به زندگی در 
ایران برای مردان حدود پنج سال و برای زنان 
۶ سال و ۲ ماه بیشتر از میانگین این اختلاف 
عبارت  به  است.  اولیه  منتخب  کشور   ۱۱ در 
دیگر در ایران افراد به طور متوسط بین ۵ تا 
۶ سال کمتر کسور می پردازند و بین ۵ تا ۶ 
سال نیز بیشتر حقوق بازنشستگی و مستمری 
سن  اختلاف  همچنین  می کنند.  دریافت 
برای  ایران  در  زندگی  به  امید  با  بازنشستگی 
مردان و زنان به ترتیب ۳ سال و ۱ سال و ۲ 
ماه از میانگین چهار کشور با سن بازنشستگی 

پایین بیشتر است.

روند قانون گذاری سن بازنشستگی
طی 6 دهه گذشته

اخیر  دهه   ۶ در  کشور  قانون گذاری  روند 
با  مطابق  تنها  نه  که  است  بوده  نحوی  به 
لازم  سابقه  و  سن  زندگی،  به  امید  افزایش 
کاهش  بلکه  نیافته  افزایش  بازنشستگی  برای 
نیز یافته است. در شرایطی که مطابق لایحه 
مصوب  کارگران  اجتماعی  بیمه های  قانونی 
۱۳۳۱، سن بازنشستگی برای مردان ۶۵ و زنان 
۶۰ سال تعیین شده بود؛ در قانون بیمه های 
سن   ۱۳۳۹ سال  مصوب  کارگران  اجتماعی 
به  زنان  برای  و   ۶۰ مردان  برای  بازنشستگی 
در  بازنشستگی  سن  یافت.  کاهش  سال   ۵۵
قانون تأمین اجتماعی مصوب سال ۱۳۵۴ نیز 
به همین ترتیب بود، تا اینکه بر اساس قانون 
 )۷۶( ماده  تبصره  و   )۷۷ و   ۷۲( مواد  اصلاح 
سن   ۱۳۷۱ مصوب  اجتماعی  تأمین  قانون 
بازنشستگی مردان به ۵۰ و زنان به ۴۵ سال 
سازمان  در  که  شد  این  نتیجه  یافت.  کاهش 
 ۲۳.۱ بیمه پردازی  متوسط  اجتماعی  تأمین 
سال   ۲۱.۲ مستمری  دریافت  مدت  و  سال 
سال(   ۵۶٫۵( بازنشستگی  سن  فاصله  است، 
با امید به زندگی به طور متوسط ۱۸٫۵ سال 
تا  اناث  وراث  و  همسر  فرد،  بر  علاوه  و  است 
از  می توانند  نیز  هستند  مجرد  که  زمانی 

مستمری بهره مند شوند.

ضریب پوشش بیمه ای جمعیت
کل کشور

با وجود ۱۸ صندوق بازنشستگی در کشور، 
بین  در  اجتماعی  بیمه های  کامل  پوشش 
است.  نشده  محقق  جامعه  مختلف  گروه های 

ضریب پوشش بیمه های اجتماعی کل کشور، 
بیانگر سهم تعداد افراد تحت پوشش سازمان ها 
کل  از جمعیت  بیمه ای کشور  و صندوق های 
مجموع  تقسیم  از  شاخص  این  است،  کشور 
تبعی  افراد  و  مستمری بگیران  و  بیمه شدگان 
دست  به  کشور  کل  جمعیت  تعداد  به  آنها 
سازمان های  کارایی  نشان دهنده  و  می آید 
بیمه گر در ایجاد چتر حمایتی بیمه اجتماعی 

در کشور است.
تحت  جمعیت  کل  نسبت  حاضر  حال  در 
پوشش صندوق ها شامل بیمه شده اصلی و تبعی 
کل  به  تبعی  و  اصلی  مستمری بگیر  علاوه  به 
جمعیت کشور حدود ۷۳ درصد است. بخش 
عمده پوشش بیمه ای در کشور به صندوق های 
اصلی یعنی سازمان تأمین اجتماعی، صندوق 
بازنشستگی کشوری و صندوق نیروهای مسلح 
و صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستائیان 
و عشایر اختصاص دارد. از این مقدار ۵۳ درصد 
سهم سازمان تأمین اجتماعی، ۷ درصد سهم 
 ۱۲ حدود  و  کشوری  بازنشستگی  صندوق 
)نیروهای مسلح،  بقیه صندوق ها  درصد سهم 
کشاورزان، روستائیان و عشایر، بانک ها، نفت، 
آینده ساز و...( است. مهم ترین خلا و نارسایی 
بیمه های  جمعیت  پوشش  در  موجود  وضع 
عدم  و  مناسب  بیمه ای  نظام  نبود  اجتماعی، 
استمرار پوشش بیمه ای برای شاغلان غیرمزد و 

حقوق بگیر است.
سه  برای  شاخص  این  کشوری  میانگین 
صندوق تأمین اجتماعی، صندوق بازنشستگی 
کشوری و نیروهای مسلح در پایان سال ۱۳۹۸ 
 ۶۶ که  معنا  این  به  است.  درصد   ۶۶ با  برابر 
سه  پوشش  تحت  کشور  کل  جمعیت  درصد 
و  قرار گرفته اند  اصلی کشور  بیمه ای  صندوق 
از ۶ درصد باقیمانده، ۴ درصد به صندوق بیمه 
و ۲  عشایر  و  روستائیان  اجتماعی کشاورزان، 
تعلق  اختصاصی  صندوق های  سایر  به  درصد 

دارد.

ضریب پوشش بیمه ای شاغلان
کل کشور

مستمری،  نظام  پوشش  نظر  از  هرچند 
منطقه  کشورهای  سایر  با  مقایسه  در  ایران 
و  کلیدی  نکته  اما  دارد  مناسب تری  وضعیت 
مستمری  نظام  که  است  این  اساسی  چالش 
مشارکتی بر جمعیت مزد و حقوق بگیر تمرکز 
دارد؛ به نحوی که قادر به تحت پوشش قرار 
دادن گروه های خوداشتغال به خصوص مشاغل 
غیررسمی نیست. برای درک بهتر این موضوع 
و  مزد  جمعیت  تفکیک  به  را  شاغلان  باید 
و  بررسی  حقوق بگیر  و  غیرمزد  و  حقوق بگیر 
مطالعه کرد. بر اساس گزارش سالیانه مرکز آمار 
کشور در پایان سال ۱۳۹۸، ۲۳ میلیون و ۴۴۷ 
هزار نفر شاغل بوده اند که ۱۳ میلیون و ۲۹۴ 
هزار نفر آنان را مزد و حقوق بگیران شامل مزد 
بگیران بخش عمومی و خصوصی و  و حقوق 
حدود ۱۰ میلیون نفر را غیرمزد و حقوق بگیران 
شامل کارفرمایان، کارکنان مستقل و کارکنان 

فامیلی بدون مزد تشکیل می دهند.

۴ میلیون شاغل فاقد هرگونه پوشش 
بیمه ای هستند 

از مجموع کل شاغلان کشور، ۱۹ میلیون و 
۲۰۳ هزار نفر تحت پوشش بیمه اجتماعی قرار 
دارند. از این تعداد ۶ میلیون و ۸۷۱ هزار نفر را 
بیمه شدگان غیر اجباری )کارفرمایان، کارکنان 
و ۱۲  مزد(  بدون  فامیلی  کارکنان  و  مستقل 
میلیون و ۳۳۲ هزار نفر را بیمه شدگان اجباری 
)مزد و حقوق بگیران بخش عمومی و خصوصی( 

تشکیل می دهند.

افزایش ۹ درصدی ضریب نفوذ بیمه ای 
نفر  در حال حاضر ۴ میلیون و ۲۴۳ هزار 
بیمه  پوشش  هرگونه  فاقد  کشور  شاغلان  از 
اجتماعی هستند. براساس این اطلاعات ضریب 
که  است  درصد   ۸۲ کشور  در  بیمه ای  نفوذ 
پوشش  با سال ۱۳۹۹ که ضریب  مقایسه  در 
۷۲٫۶ درصد بوده، با افزایشی حدود ۹ درصدی 
مواجه شده است. این افزایش ناشی از دو عامل؛ 
اجتماعی،  بیمه  صندوق  بیمه شدگان  افزایش 
کشاورزان روستائیان و عشایر و سازمان تأمین 
کشور  شاغلین  کل  تعداد  کاهش  و  اجتماعی 
 ۲۳٫۴ به   ۱۳۹۹ سال  در  میلیون   ۲۴٫۲ از 
میلیون در سال ۱۴۰۰ ناشی از خروج برخی 
شاغلین مشاغل غیررسمی از بازار کار ناشی از 

همه گیری کووید۱۹- است.

شرایط ثبت نام تکمیل ظرفیت 
آزمون استخدامی آموزش و 

پرورش چیست؟
ضوابط عمومی و اختصاصی ثبت نام داوطلبان 
در آزمون استخدامی دبیری و هنرآموز آموزش و 
باقی مانده  تکمیل ظرفیت های  منظور  به  پرورش 

اعلام شد.
به گزارش ایسنا، داوطلبان ثبت نام کننده در 
آزمون دبیری و هنرآموز به منظور تکمیل ظرفیت 
های باقی مانده سازمان اداری و استخدامی کشور 
برای تأمین نیروی انسانی مورد نیاز وزارت آموزش 
و پرورش براساس معیارهای صلاحیت و شایستگی 
های مرتبط با احراز شغل معلمی و ضوابط عمومی 
آزمون  دفترچه  مفاد  با  منطبق  اختصاصی  و 
استخدامی مزبور می توانند نسبت به انتخاب کد 

شغل محل اقدام نمایند.
واجد  داوطلب  ظرفیت  تکمیل  مرحله  -در   ۱
شرایط مجاز به انتخاب یک کدشغل محل است. 
به داوطلبان توصیه می شود در انتخاب کد شغل 
محل حد نصاب های علمی لازم را مد نظر قرار 

دهند.
۲ -در مرحله تکمیل ظرفیت، جنسیت پذیرش 
به تفکیک فقط مرد و یا فقط زن لحاظ می شود. 
بنابراین داوطلبان در این مرحله می توانند نسبت 
به انتخاب کد شغل محل درج شده در این راهنما 
برای  شده  تایید  نامی  ثبت  سهمیه  رعایت  با 
نامی  ثبت  و سهمیه  قبل  مرحله  معرفی شدگان 
برای داوطلبانی که قبال جهت ارزیابی تکمیلی به 
آموزش و پرورش معرفی نشده اند با در نظر گرفتن 

جنسیت پذیرش اقدام نمایند.
۳ -شرایط احراز بومی بودن و محاسبه امتیاز آن 
برای تمامی داوطلبان معرفی شده در این مرحله 
منطبق با شرایط شغل محل انتخابی جدید و با 
توجه به حد نصاب های مقرر در دفترچه آزمون 

بررسی خواهد شد.
همچنین  و  جدید  شده  معرفی  -داوطلبان   ۴
این  در  که  قبلی  حدنصاب های  فاقد  داوطلبان 
مرحله نیز در ردیف معرفی شدگان قرار گرفته اند، 
ارزیابی  فرایند  در  باید  مربوط  ضوابط  مطابق 
تکمیلی که از طریق اداره کل آموزش و پرورش 

استان برگزار خواهد شد، شرکت نمایند.
۵ -با توجه به معرفی یک برابر ظرفیت، چنانچه 
داوطلب معرفی شده تحت هر شرایط در مهلت 
تعیین شده مراجعه نکند و یا واجد شرایط نباشد، 
داوطلبان  از  کتبی  نهایی  مکتسبه  نمره  براساس 
بعدی واجد شرایط در شغل محل مربوط، دعوت 

خواهد شد.
و  دبیری  آزمون  نهایی  شدگان  -قبول   ۶
و  استثنایی  و  ابتدایی  آموزگار  آزمون  هنرآموز، 
همچنین افرادی که در کارنامه نهایی آنان کد ۱۹ 
درج شده است مجاز به انتخاب کدشغل محل در 

مرحله تکمیل ظرفیت نیستند.
۷ -داوطلبان شرکت کننده در آزمون دبیری و 
هنرآموز که برای بررسی مدارک و تکمیل پرونده 
مرحله  در  و  شده  معرفی  پرورش  و  آموزش  به 
ارزیابی تکمیلی که به دلایلی از جمله؛ عدم احراز 
شرایط در آزمون عملی، صلاحیت های عمومی، 
عدم تطابق رشته تحصیلی، نداشتن شرط سنی و 
نظام وظیفه )پایان خدمت، معافیت( و عدم احراز 
به  مجاز  نشده اند،  شرایط  حائز  پزشکی  شرایط 

شرکت در مرحله تکمیل ظرفیت نیستند.
تکمیل ظرفیت  مرحله  به  -معرفی شدگان   ۸
در  استثنایی  آموزگار  و  ابتدایی  آموزگار  آزمون 
سال ۱۴۰۲ چنانچه در ردیف قبول شدگان مرحله 
تکمیل ظرفیت آزمون آموزگار ابتدایی و آموزگار 
استثنایی قرار گیرند. درصورت شرکت در مرحله 
فرایند  ادامه  از  مرحله،  این  در  ظرفیت  تکمیل 

آزمون دبیری و هنرآموز حذف خواهند شد.
۹ -با توجه به موارد فوق الذکر، سازمان سنجش 
در  مندرج  کامل شرایط  رعایت  با  آموزش کشور 
دفترچه آزمون و نمره مکتسبه در آزمون کتبی، 
ارزیابی  فرایند  جهت  را  ظرفیت  برابر   )۱( یک 

تکمیلی به آموزش و پرورش معرفی می ینماید.
تکمیل  مرحله  نهایی  شدگان  ۱۰-پذیرفته 
ظرفیت مطابق ضوابط مندرج در صفحه ۲۹ بخش 
مزبور،  آزمون  دفترچه  اختصاصی  شرایط  هفتم 
مکلف به گذراندن دوره یک ساله مهارت آموزی 

در دانشگاه فرهنگیان هستند.
و  شرایط  تمامی  رعایت  -مسئولیت   ۱۱
مرحله  در  مندرج  اختصاصی  و  عمومی  ضوابط 
آزمون  دفترچه  مفاد  با  منطبق  ظرفیت  تکمیل 
استخدامی وزارت آموزش و پرورش ویژه رشته 
بر   ۱۴۰۲ سال  هنرآموز  و  دبیری  شغلی  های 
عهده داوطلب خواهد بود. چنانچه فردی با ارائه 
اطلاعات نادرست در ردیف معرفی شدگان قرار 
گیرد حقی برای داوطلب جهت استخدام ایجاد 

نمی نماید.
از روز  توانند  ۱۲ -داوطلبان واجد شرایط می 
دوشنبه ۱۵ تا روز پنجشنبه ۱۸ آبان ماه به مدت 
چهار روز با مراجعه به درگاه اطلاع رسانی سازمان 
https://www. سنجش آموزش کشور به نشانی

sanjesh.org/ نسبت به اعلام وضعیت بومی و 
های  محل  شغل  فهرست  از  محل  شغل  انتخاب 

مندرج در این راهنما اقدام نمایند.
سازمان سنجش آموزش کشور تاکید کرد؛ زمان 
مرحله  در  محل  شغل  انتخاب  برای  شده  تعیین 

تکمیل ظرفیت غیرقابل تمدید است.
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خبر ورزشی خبر ورزشی

جزییات پیشنهاد یونایتد بعد از دویستمین بازی طارمی!

واکنش نکونام به تنش با گل محمدی: سوال بعدی!

دوش بیماری چشم تو ببرد از دستم
لیکن از لطف لبت صورت جان می بستم...

عشق من با خط مشکین تو امروزی نیست
دیرگاه است کز این جام هلالی مستم...

گزارش ویژه اوجوگو از آمار خیره کننده ستاره ایرانی

هر باشگاهی باید آرزویش باشد
با مورینیو کار کند

او شایسته قهرمانی بود، نباید صحنه را ترک می کرد

سمیر بنوت: من به هادی چوپان 
هشدار می دهم

سمیر بنوت، مربی و بدنساز حرفه ای سابق که عنوان مسترالمپیای 
سال ۱۹۸۳ را به دست آورده بود، وارد ماجرای نایب قهرمانی هادی 
چوپان در مسابقات ۲۰۲۳ شد. به گزارش "ورزش سه"، مستر المپیا 
فراهم  را  بااستعداد  از ورزشکاران  بسیاری  تنها سرگرمی  نه   ۲۰۲۳
کرد، بلکه پس از این رویداد، اتفاقات زیادی را نیز به همراه داشت. 
در یکی از پادکست های اخیر اولد اسکول لبز، سمیر بنوت نظر خود 
را در مورد آنچه در پنجاه و نهمین دوره مستر المپیا رخ داد، ارائه 

می کند.
او گفت: "باز هم می گویم که خوشحالم. پیش بینی من به حقیقت 
پیوست! همان طور که می دانید، من درک، هادی چوپان، سامسون، 
اندرو و براندون و هانتر لابرادا را جزء شش رتبه اول پیش بینی کردم. 

بنابراین من بسیار نزدیک هستم، تقریباً ۹۹ درصد دقیق بودم."
از  برخی  که  بود  انگیز  هیجان  رقابت  یک   ۲۰۲۳ المپیا  مستر 
مدعیان به مقام خوبی نرسیدند و برخی دیگر عناوین جالبی کسب 
قهرمان  لانسفورد  درک  مردان،  آزاد  قهرمانی  مسابقات  در  کردند. 

سابق المپیا ۲۱۲ در سال دوم خود در یک صحنه بزرگ درخشید.
لانسفورد پس از شکست دادن هادی چوپان، هم تیمی خود، به 
المپیا  اولین قهرمانی مستر  به عنوان  اورلاندو فلوریدا  طلا رسید و 

رسید. جدای از دو بازیکن برتر، سامسون داودا به مدال برنز رسید.
بحث  نتیجه  طرفداران  رسیده،  پایان  به  مسابقه  که  حالی  در 
قرار  بحث  مورد  آنلاین  صورت  به  را  گرفته  صورت  که  برانگیزی 

داده اند و بسیاری معتقد هستند که چوپان باید برنده می شد.

در  طارمی  مهدی  بازی  دویستمین 
یکشنبه  روز  پرتغال  فوتبال  برتر  لیگ 
ویتوریا  خانگی  ورزشگاه  میزبانی  به 
گزارش  به  می شود.  برگزار  گیمارش 
بازی  در  طارمی  مهدی  سه"،  "ورزش 
به  پرتغال  برتر  لیگ  یازدهم  هفته 
همراه پورتو در ورزشگاه خانگی ویتوریا 

گیمارش به میدان خواهد رفت.
سابقه  که  ایرانی  پوش  ملی  مهاجم 
حضور در تیم ریو آوه را هم در کارنامه 
دارد، در بازی پیش رو به آمار ۲۰۰ بازی 

در لیگ برتر پرتغال می رسد.

از دست رفتن ضربه پنالتی در بازی 
ناامید کرد و  مقابل آنتورپ، مهدی را 
او بازی مقابل استوریل پرایا را موقعیت 
مناسبی برای جبران و کسب اعتماد به 

نفس بیشتر دید.
با جزییات ۱۰۴ گلی که طارمی در 
۱۹۹ بازی از زمان ورود به پرتغال به 
که  داده  نشان  تمایل  این  رساند،  ثمر 
چقدر برای کسب عناوین آماده است. 
بی نظیر  خانگی  بازی های  در  او  آمار 
است و ۷۱ گل )۶۵ درصد گل هایش( 
را در بازی خانگی به ثمر رسانده است.

است.  امیدوار  او  عملکرد  به  پورتو 
طارمی در بازی پیش رو با گیمارش هم 
از زمان بازی  او  شانس گلزنی است و 
با استرلا آمادورا در ابتدای فصل تا به 
داشته  گلزنی  در  مناسبی  روند  الان 
از  یکی  هنریکوئز  آفونسو  دی  است. 
طارمی  که  است  پرتغال  ورزشگاه های 
در آن بیشترین گل را به عنوان بازیکن 
با  از خانه داشته و دیدار بعدی  خارج 
بازی  تعداد ۲۰۰  به  او  اینکه  به  توجه 
معنای  رسید،  خواهد  پرتغال  لیگ  در 

ویژه تری خواهد داشت.

سرمربی تیم استقلال گفت: فردا بازی سختی 
مقابل تیم خوب تراکتور داریم.

تیم  نکونام سرمربی  ایسنا، جواد  گزارش  به 
با  بازی  از  پیش  خبری  نشست  در  استقلال 
فردا  اظهار کرد:  بازی  این  تراکتور در خصوص 
بازی سختی مقابل تیم خوب تراکتور را داریم. 
شرایط بازی برای هر دو تیم سخت خواهد بود. 
این تیم مربی خوب و تیم باکیفیتی دارد. مثل 
کرد  خواهیم  سعی  بالا  تمرکز  با  بازی ها  همه 
با  و  بگذاریم  نمایش  به  خود  از  خوبی  کیفیت 

تمرکز بالا به موفقیت برسیم.
وی درباره اینکه شمس آذر ترمز استقلال را 
کشید ادامه داد: در فوتبال بازی آسان نداریم. 
را  کردیم  شروع  اول  روز  از  که  خوبی  روند 
داشتیم اما مشکلات زیادی هم داشتیم. با این 
همه، شرایط و خواسته ما مشخص بوده و سعی 
کردیم بازی به بازی جلو برویم. همه رقیبان قابل 
عملکرد  بهترین  کردیم  سعی  هستند.  احترام 
لیگ  در  آسان  و  بازی سخت  باشیم.  داشته  را 
نداریم. شرایط سخت است و شاید با یک غفلت 
به خصوص در نیم فصل اول جا بمانیم. شرایط 

تیم ها نزدیک به هم است.
سرمربیان  بین  که  تنشی  درباره  نکونام 
استقلال و پرسپولیس به وجود آمد و هرکدام 
افزود: سوال بعدی  دیگری را مقصر می دانست 

را بپرسید.
او درباره اینکه ابتدای فصل خمز در مصاحبه 
مدعیان  پرسپولیس  و  سپاهان  کرد  اعلام  ای 
قهرمانی هستند و نامی از استقلال نیاورد، ادامه 
داد: از روز اول خواسته ما مشخص بود. شکل 
کار، برنامه و خواسته تیم و باشگاه با توجه به 
سایر  و  بازیکن  جذب  قرارداد،  سقف  مشکلات 
مشکلات متعدد مشخص بود. نظر ایشان محترم 
است. الان هم اگر ما صدرنشین لیگ هستیم، 
زیادی  بازی های  هنوز  و  است  بازیها  ابتدای 
با این وجود تلاش کردیم بهترین  مانده است. 
تکرار می کنم  باز هم  باشیم.  را داشته  عملکرد 
فقط تلاش می کنیم به خاطر هواداران و باشگاه 
بزرگ استقلال بهترین عملکرد را داشته باشیم. 
این وظیفه ماست. طبق صحبتی که در ابتدای 
فصل همه کارشناسان داشتند، استقلال امسال 
شرایط خوبی ندارد اما فقط به خاطر بازیکنان، 
شخصیت بزرگ، غیرت و عشقی که به باشگاه 
استقلال دارند، این شرایط خوب را فراهم کردند. 
اصلا به اینکه در آینده چه اتفاقی می افتد، فکر 

قابل  کاملا  نیز  خمز  صحبت های  نمی کنیم. 
جایی  از  و  است  بزرگی  مربی  او  است .  احترام 
است.  فوتبال  مهد  از کشورهای  یکی  که  آمده 
را در فوتبال می بیند که شاید  قطعا چیزهایی 
از من  من هنوز تجربه آن را ندارم . قطعا بهتر 
فوتبال را درک می کند اما ما تمام تلاش خود را 
برای موفقیت می کنیم. اینکه بعدش چه اتفاقی 

می افتد را به آینده واگذار می کنیم.
او درباره برداشتش از هفته های ابتدایی لیگ، 
توصیح داد: برداشت خودم را می گویم. یک تا دو 
هفته آرامش و سایر هفته ها چالش. مشکلاتی 
قرارداد،  بازیکن، سقف  و درگیر جذب  داشتیم 
تغییر بودجه ، اعتصاب بازیکنان، بازیکن نگرفتن 
و مشکلات سال گذشته بچه ها بابت پول نگرفتن 
ابتدای فصل می  را  بازیکنانی  بودیم. همچنین 
خواستیم اما به باشگاه های دیگر رفتند و الان 
کیفیت شان را در لیگ می بینیم. این مشکلات 
برای هفته های قبل از شروع لیگ بوده که بر ما 

گذشته است.
نکونام درباره اینکه آیا نگران شرایط داوری ها 
است بیان کرد: نگرانی وجود ندارد اما پس از بازی 
وقتی داور اشتباه می کند و مصاحبه می کند نظر 
خودم را می گویم و کاری به اتفاقات دیگر ندارم . 
صحنه های بازی ما را در کمیته داوران، انضباطی 
و هرجا که مسئولیت دارند ببینند که چه اتفاقاتی 
افتاده است . صحبت های من را هم پخش کنید. 
اینکه هیچ چیز نگویم و بگویم همه چیز عالی 
است، دروغ است. اگر قرار است دروغ بگوییم هیچ 
وقت این کار را نمی کنم. الان هم نظر شخصی 
خود را با احترام گفتم که داور بازی اشتباه کرده 
است. در ادامه هم دیدید این اتفاقات افتاد. الان 
یک گام جلوتر آمدیم و نگرانی بزرگ تری داریم. 
خنده دار است که کارشناسان برای فوتبال مشکل 
شده اند. مثلا برای راهنمایی و رانندگی قانون این 
است که هرکسی از سمت راست یا چپ برود. 
عوض که نمی شود اما مثل اینکه قوانین داوری ما 
عوض می شود. نه فقط برای تیم ما بلکه برای همه 
فردی  وقتی  است.  متفاوت  کارشناسی ها  تیم ها 
در جایگاه قضاوت قرار می گیرد، باید سعی کند 
بهترین نظر را در مورد چیزی که اتفاق افتاده ارائه 
بدهد. حتی اگر کسی مثل من ناراحت شود، مهم 
نیست بلکه باید حرف درست و راست را بزنیم و 
نباید تحت تاثیر قرار بگیریم تا بتوانیم شب ها 

راحت بخوابیم.
بانوان در  از حضور  ارزیابی اش  نکونام درباره 

را  فوق العاده  اتفاق  این  کرد:  تصریح  ورزشگاه 
در سال های قبل تجربه کردم. اینکه می توانند 
کنار  و  ببینند  را  بازی ها  و  بیایند  ورزشگاه  به 
باشند  برادران خود  یا شاید  فرزندان  بازیکنان، 
برای فوتبال ما ایده آل است و پیشرفت فوتبال 

ما را نشان می دهد.
مجموعه  در  بازنشسته  داور  سه  آیا حضور   
تاثیر  فردا  بازی  تراکتور روی قضاوت  مدیریتی 
نمی گذارد؟  سرمربی استقلال در این باره بیان 
مقابل  بیفتد.  اتفاقی  نمی کنم چنین  فکر  کرد: 
تیم های دیگر نیز مشکلات داوری مثل همین 
هفته آخر به ضرر ما بود . در این مورد نگرانی 
نداریم. به هرحال وقتی خودم بازیکن بودم، ۲ 
وحید  اما  کردند  قضاوت  عزیزان  همین  از  نفر 
نیازی  که  است  قوی ای  و  خوب  داور  کاظمی 
داور  او  ندارد.  مسائل  این  به  کردن  فکر  به 
چه  کند  نگاه  نمی تواند  که  است  فوق العاده ای 
کسی این طرف است. او از بهترین داوران فوتبال 
فولاد  در  که  هم  گذشته  سال های  در  ماست. 
دلیل  این  به  اعلام کردم.  را  این موضوع  بودم، 
می گویم قوی زیرا فوتبالی که قضاوت می کند، 
مشخص است . برخی داوران به حدی در زمین 
قضاوت می کنند که حتی اگر اشتباه کنند این 
اشتباه قابل پذیرش است. کاظمی خیلی قوی 
سوت می زند و نگرانی وجود ندارد. فوتبال جای 

صحبت در مورد این مسائل نیست.
بازی های  اینکه  مورد  در  استقلال  سرمربی 
این تیم قبل از رقبا به خصوص سپاهان برگزار 
تکرار  هم  باز  اما  نیست  مهم  افزود:  می شود، 

می کنم اینکه ما صدر جدول هستیم و شروع به 
سنگ اندازی کرده اند، با برنامه این کار را جلو 
می برند. الان نگران نیستیم و مشکلی نیست 
که چه زمانی بازی کنیم چون اول فصل است 
روز  یک  و  می کنیم  بازی  جلوتر  ما  روز  یک  و 
رقیبان و این مشکلی نیست.  اما به اواخر فصل 
که می رسیم حتما باید رعایت شود. اینکه تیمی 
مدعیان  جزو  فقط  بود؛  اینطور  آن  به  نگاه  که 
است،  صدرنشین  بازیکنان  زحمات  با  باشد، 
دادند  نشان  بازیکنان  دارد.  خوشحالی  جای 
بالایشان  هوش  خاطر  به  دارند.  کیفیتی  چه 
بهتر کنند. هر  و  بهتر  را  می توانند جایگاه شان 
روز صحبتمان این است که هر روز باید پیشرفت 
کنیم و بهترین عملکرد را داشته باشیم. جای 
خطا و اشتباه نداریم چون امسال شرایط سختی 
بگویم  اگر  نیست  بیراه  گذاشتیم.  سر  پشت  را 
سخت ترین سال یک  مربی در استقلال برای من 
اتفاق افتاد. سخت ترین اتفافات تاریخ مربیگری 
استقلال برای من افتاد. واقعا شرایط برایم سخت 
بود. هرروز صبح که بیدار می شدم منتطر بودم 
شرایط  الان  خداراشکر  بیفتد.  جدیدی  اتفاق 
خوب شده و توانستیم به آرامش برسیم. از روز 
اول هم گفتم اگر اینجا هستم به عشق استقلال 
این  هوادار  آن ها  مثل  است.  بوده  هوادارانش  و 
تیم بودم. دیدنشان به من دلگرمی و قوت قلب 
دیده  نه  را  داشتیم  که  شرایطی  وگرنه  می داد 
شرایط  این  بودم. خداراشکر  نه شنیده  و  بودم 
سخت را گذراندیم. الان باید بازی به بازی جلو 

برویم تا ببینیم چه اتفافاتی می افتد.

او درباره شایعه قرار گرفتن ارسلان مطهری 
باشگاه  سوی  از  که  استقلال  مازاد  لیست  در 
باهوش  آنقدر  بازیکنان  بیان کرد:  تکذیب شد، 
هستند که این شیطنت ها را متوجه شوند. هنوز 
تا نیم فصل بازی های زیادی داریم. با توجه به 
کمبودهایی که داشتیم آیا عقلانی است بخواهم 
از الان در مورد این مسائل صحبت کنم؟ قطعا 
نیست. ارسلان یکی از بازیکنان با کیفیت ماست. 
کیفیت خودش را سال قبل و امسال نشان داده 
است. این ها شیطنت است که تیم ما را به هم 
بریزند. از هر حربه ای برای ضربه زدن استفاده 
که  داریم  تجربه  انقدر  ما  و  بازیکنان  می کنند. 
گرفتار این مسائل نشویم. بازیکن شاید لحظه ای 
می افتد.  اتفاتی  چه  می داند  اما  شود  ناراحت 
دشمنان  طرف  از  فقط  اتفاقات  این  امیدوارم 

استقلال باشد.
او درمورد احتمال کسر امتیاز از استقلال به 
خاطر رد شدن از سقف قرارداد در شرایطی که 
افزود:  بار قراردادش را کاهش داده،  خودش ۲ 
در مورد این موضوع هیچکس به صورت رسمی 
اخبار  از  دیگر  خیلی  مثل  و  نکرده  صحبت 
بیرون آمده و حدس هایی مطرح شده است  اما 
رسمیتی ندارد. موضوع دوم هم این است که ما 
بازیکنی نگرفتیم و برخی  سقف را رد نکردیم . 
مربیانمان هم روی نیمکت نیستند. کادرفنی مان 
خارجی  مربی  یک  نتوانستیم  و  نیست  کامل 
هم  را  مدنظر  بازیکنان  بگیریم.  دهنده  تمرین 
جذب نکردیم. اگر مثل تیم های دیگر بازیکنان 
را کامل داشتم و این اتفاق می افتاد؛ زیاد به کسر 
اما الان واقعا شرایط به  امتیاز توجه نمی کردم 
و  تیم  ما،  مورد  در  کم  که دست  است  شکلی 
کادرمان اتفاق خاصی نیفتاده که بخواهیم خلاف 
کنیم و امتیاز کسر شود. ثبت قراردادها و قرارداد 
باشگاه و مدیریت بستگی  به  بازیکنان خارجی 
دارد و خود علی خطیر هم از روز اول اعلام کرد 
اتفاقات  این  قرارداد،  سقف  و  بودجه  خاطر  به 
سال  باید  امسال  بیفتد.  استقلال  در  نمی تواند 
سختی داشته باشیم تا از سال آینده به آرامش 
برسیم. این صحبت ها انجام شده اما  فکر نمی 

کنم اتفاق خاصی برای استقلال بیفتد.
نکونام درباره اینکه از عملکرد بلانکو رضایت 
دارد تصریح کرد: مشکل بلانکو این است که از 
روز جدایی از تیم قبلی اش تا بازی با آلومینیوم 
قراردادش  عقد  بود.  نکرده  بازی  اصلا  اراک، 
حدود ۲ هفته طول کشید. همین مدت هم به 

نکرد.  تمرین  تیم  با  قراردادی اش  دلیل شرایط 
بعدش هم نمی توانستیم قرارداد او را ثبت کنیم. 
برسد  بود چه  تیمی هم دور  تمرین  از شرایط 
و  است  باکیفیتی  بازیکن  فوق العاده  بازی .  به 
از  داده .  نشان  هم  تمرینات  در  را  موضوع  این 
می توانید  هستند  ما  تمرین  در  که  بازیکنانی 
سوال کنید اما نیاز به زمان برای تمرین کردن و 

حضور در بازی های دوستانه و رسمی دارد.
در  عکسش  شدن  منتشر  مورد  در  نکونام 
سالگرد تاسیس باشگاه اوساسونا گفت: خودم را 
نمی گویم اما اینکه یک ایرانی در شرایط بازی 
کردن در اروپا قرار گرفت، افتخار برای کشورمان 
است. به عنوان مثال تمام بازیکنانی که اکنون در 
خارج از ایران و اروپا بازی می کنند، افتخار ایران 
هستند و این افتخار نیز برای من و کشورم است. 
خوشحالم در ۱۰۳ سالگی اوساسونا کنار بزرگان 
بزرگ.  تاریخ  با  تیمی  بودم؛  باشگاه  این  تاریخ 
بگویند  تیم ها  نیست که همه  اینگونه  اروپا  در 
یا کسب سهمیه می جنگیم. آن  برای قهرمانی 
تیم  یک  و  است  تیمی مشخص  هر  برنامه  جا 
وقتی  بمانم.  لیگ  در  می خواهم  فقط  می گوید 
تیمی در لیگ می ماند بازی های دیگر هم برایش 
اوساسونا  در  سال ها  خوشحالم  ندارد.  اهمیتی 
الان  افتخار  بازی کردم و ممنون آن ها هستم. 
من به خاطر حضور چندین ساله در این باشگاه 

و بازی هایم در لالیگا است.
خطیر  اظهارنظر  درمورد  استقلال  سرمربی 
مبنی براینکه نکونام بهترین لژیونر تاریخ فوتبال 
ما است اظهار کرد: آقای خطیر به من لطف داشته 
و هرکسی نظری دارد. خطیر مدیرعامل استقلال 
بازیکنان  هستم.  تیم  این  سرمربی  هم  من  و 
بزرگ در تاریخ فوتبال کشورمان زیاد داشتیم که 
لژیونر بودند. اگر بخواهیم اسم بیاوریم شاید نام 
برخی از یادمان برود. همین الان هم بازیکنان 
آزمون،  علیرضا جهانبخش، سردار  بزرگی مثل 
مهدی طارمی و ... داریم. اسم نمی آورم که کسی 
از قلم نیفتد. علی دایی در فینال لیگ قهرمانان 
ما  ذهن  در  او  همیشه  است.  کرده  بازی  اروپا 
است. این نفرات بازیکنان بزرگی بوده، هستند و 
خواهند بود. نفراتی هم در آینده لژیونر می شوند 
افتاده  بازیکنان  برای  که  اتفاقاتی  و  تاریخ  اما 
است می گوید چه کسی بهترین لژیونر است. به 
هرحال فوتبال کشورمان بازیکنان بزرگ زیادی 
داشته و همچنان دارد که همه آن ها جایگاه و 

کیفیت شان بالاتر از من بوده است.

سردار آزمون یک بار دیگر از علاقه بی حد و حصرش به ژوزه مورینیو، سرمربی پرتغالی، پرده 
برداشت. به گزارش ورزش سه، ستاره ایرانی باشگاه آ  اس رم، امشب در برنامه شب های فوتبالی 
ضمن دفاع از سرمربی پرتغالی تیمش درباره شرایطی که در حال حاضر در آن به فعالیت 
مشغول است، صحبت کرد . سردار که در فهرست اروپایی رم حضور ندارد، در آخرین مسابقه این 
تیم مقابل لچه در ورود به زمین گلی فوق العاده را به ثمر رساند تا آمادگی خود را برای حضور 
در دربی ایتالیا مقابل لاتزیو نشان بدهد  البته بعید است او از ابتدا در ترکیب رمی ها قرار بگیرد 
اما مشخص است که او با تمرکز و علاقه آماده فرصت های بیشتر از مورینیو است؛ مربی ای که 
حتی اگر درباره اش بگویند که در آستانه اخراج است اما به قول سردار "آرزوی هر باشگاهی باشد 

که مورینیو را به عنوان سرمربی بالا سر خود داشته باشد."
از  داشت،  خواهد  زیادی  بازتاب  نیز  ایتالیایی  رسانه های  در  قطعا  که  آزمون  صحبت های 
رابطه خوب او با سرمربی و البته هم تیمی ها پرده برمی دارد. نکته اینجاست که او همانطور که 
امشب گفت آنچنان در آلمان و بایرلورکوزن خوشحال نبوده اما در رم در فضا و شرایط ایده آل 
خودش به فعالیت مشغول است . او از رابطه دوستی نزدیکش با پائولو دیبالا و لئوناردو پارادس، 
ستاره های آرژانتینی رم، گفت و اعلام کرد آنها هر شب مهمان خانه یکدیگر هستند. او همینطور 

شرایط باشگاه آ  اس رم را اینطور توصیف کرد: "باشگاهی که به بازیکنانش اهمیت می دهد."
این خوشحالی خبر خوبی برای فوتبال ما هم هست، چرا که آزمون یکی از مهم ترین چهره ها 
برای فتح جام ملت های پیش رو است و البته دنبال کردن بازی هایش، رم را تبدیل به یکی از 

تیم های مورد علاقه هواداران ایرانی کرده است.
صحبت های مورینیو پس از گلزنی؟

من خیلی اهل مصاحبه نیستم اما شاید درباره من و سایر بازیکنان زیاد بنویسند. حرف 
و حدیث های زیادی بود که سرمربی، کادرفنی و رم را نمی خواستند اما من هیچوقت به این 
مسائل توجه نمی کنم، چون خودم می دانم در چه باشگاهی هستم و چه اتفاقاتی اینجا رخ 
می دهد و بقیه می توانند هر حسادتی کنند. من رابطه خیلی خوبی با مورینیو دارم.  اخلاقی که 

مورینیو دارد این است که با همه بازیکنانش رابطه خوبی دارد.


